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رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم افزایش هزینه های 
خدمات شهری را نگران کننده دانست و گفت: متأسفانه این هزینه ها هرروز در 
حال افزایش است و با توجه به منابع، باید برنامه ریزی مشخصی برای هزینه کرد 
درست این منابع در حوزه خدمات شهری صورت گیرد که یکی از این موارد 
می تواند افزایش فرهنگ سازی و فرهنگ شهروندی باشد. حسین صابری با 

اشاره به اهمیت تدوین سامانه های جامع درآمد و املاک در شهرداری قم ...

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: مردم قم در سال گذشته 
کمک های  که  حالی  در  کردند  کمک  امداد  کمیته  مددجویان  به  میلیارد   ۲۲۳
مردمی در سال ۱۴۰۰ مجموعا حدود ۱۶۶ میلیارد تومان بود. محسن مسعودیان  
بر مدیریت بهتر فعالیت خیریه ها در سطح شهر تاکید کرد و گفت: عدم مدیریت 
مناسب یکی از مشکلات عمده خیریه هاست و باعث پراکندگی و تضاد فعالیت ها 

می شود در صورتی که این فعالیت ها باید باعث موجب هم افزایی فعالیت های...

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم :
افزایش هزینه های خدمات شهری نگران کننده است

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم  خبرداد:
رشد ۳۴ درصدی کمک های مردمی به مددجویان

88

مدیر امور شیلات استان قم خبرداد:

قم رتبه دهم کشوردرتولید ماهیان زینتی
8

آیت الله اعرافی:
حوزه کنشگر منجر به بالندگی

 نظام و حوزه می شود
مدیر حوزه های علمیه با بیان این 
که نسل جدید حوزه نسل همراهی 
هســتند، گفت: حوزه کنشگر در 
نهایــت منجر به بالندگــی نظام و 
حوزه می شــود. آیت الله علیرضا 
اعرافی در دیدار حجت الاســلام 
یوسفی  احمدعلی  والمســلمین 
رئیــس مرکــز راهبــری اقتصــاد 

مقاومتی حوزه های علمیه، ...

سرلشکر باقری:
افزایش جمعیت نیازمند حل 

مشکلات معیشتی و فرهنگی است

2

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده:
 دولت در لایحه عفاف و حجاب 

دخل و تصرفی نداشته است
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح 
با تأکید بــر اینکه افزایش جمعیت 
نیازمند حل مشکلات معیشتی و 
فرهنگی است، گفت: درخصوص 
فرهنگ سازی در جامعه و نیروهای 
مســلح برای فرزندآوری، گام های 
اســت.  شــده  برداشــته  بزرگــی 
سرلشــکر محمد باقری روز شنبه 

در حاشیه همایش فرماندهان ...

معــاون رئیس جمهــور در امور 
زنــان و خانواده گفــت: دولت در 
لایحــه عفــاف و حجاب کــه در 
قوه قضائیه تهیه شــده، دخل و 
تصرفی نداشــته اســت. انسیه 
خزعلی در رابطه با پیشنهادات 
دولــت در لایحه عفاف و حجاب 
تصریــح کــرد: با توجه بــه اینکه 
لایحه رویکرد قضائی دارد و به ... 24

کالری دریافتی خانوار ایرانی کاهش یافت؛ کیفیت هم پایین تر رفت؛

وضعیت قرمز 
در سفره ایرانی

5

8

8
امیرآبادی درجلسه شورای معاونین کمیته امداد استان قم:

توانمندسازی مددجویان باید با جدیت پیگیری شود

مدیرکل محیط زیست استان قم: 

۳۰۰ هزار هکتار از اراضی قم قابلیت 
تولید گرد و غبار را دارد

8

آیت الله سعیدی در نشست ستاد اقامه نماز قم:
کم توجهی به اقامه نماز اول وقت در ادارات پذیرفتنی نیست

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: ۳۰۰ هزار هکتار 
از وسعت استان قابلیت تولید گرد و غبار را دارد و می تواند ۱۳ هزار 
تُن گرد و غبار را در هوا پخش کند.  سید رضا موسوی مشکینی در 

در  زیست  محیط  داشت:  بیان  موضوع،  این  پیرامون  گفت وگویی 
تخصیص حق آبه از همه بخش ها بی پناه تر است، در حالی که اگر حق 
طبیعت را نپردازیم، زندگی خودمان دچار مشکل می شود، نمونه ای...

هر چند سهم هزینه های خوراک در سبد هزینه ای خانوار 
می دهد  نشان  بررسی ها  اما  است  یافته  افزایش  ایرانی 
کالری دریافتی ایران ها روندی کاهشی را در یک دهه شاهد 

بوده است . مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در 
گزارشی مبسوط به بررسی ابعاد فقر در خانوارهای ایرانی 
پرداخته است. برآوردها در این گزارش نشان می دهد هر 

آذربایجان - ارمنستان ، 
چشم انتظار صلح

مقامات ارشد جمهوری های آذربایجان و ارمنستان 
خبر از به رسمیت شناختن متقابل تمامیت ارضی طرف 

مقابل می دهند؛اقدامی که استقرار صلح در قفقاز جنوبی را ممکن می سازد.
نیکول پاشینیان نخست وزیر ارمنستان نیز با بیان اینکه کشورش قره باغ را به عنوان 
است  آماده  باکو  است:»  گفته  به رسمیت می شناسد،  آذربایجان  خاک جمهوری 
تمامیت ارضی ارمنستان را که ۲۹.۸ هزار کیلومتر مربع مساحت دارد به رسمیت 
بشناسد و ایروان نیز تمامیت ارضی جمهور آذربایجان را ۸۶.۶ هزار کیلومتر مربع است، 

به رسمیت می شناسد.«
الهام علی اف رئیس جمهوری آذربایجان نیزگفته است »امکان دستیابی به صلح 
بین باکو و ایروان وجود دارد، به خصوص که ارمنستان، قره باغ را به عنوان بخشی از 
سرزمین ما به رسمیت شناخته است. تصریح می کنم که باکو هیچ ادعای سرزمینی 
علیه ارمنستان ندارد و در حال حاضر فرصت دستیابی به توافق صلح برای دو کشور 

امکان پذیر است.«
اظهارات جدی دو طرف که نشان از به رسمیت شناختن تمامیت ارضی طرف مقابل 

است،مانع اصلی را برای تحقق صلح بر طرف می کند.
ابهام دیگر در توافق مسکو،نحوه استفاده از گذرگاه سیونیک بود.این گذرگاه در 
تمامیت ارضی ارمنستان است و بخش مرکزی آذربایجان را به نخجوان متصل می کند.

نخست وزیر ارمنستان می گوید کشورش و جمهوری آذربایجان با احترام به تمامیت 
آمادگی  اعلام  با  اند.  برداشته  گام  اختلاف  این  و فصل  برای حل  یکدیگر،  ارضی 
ارمنستان برای بازکردن گذرگاه از استان سیونیک برای دسترسی جمهوری آذربایجان 

به نخجوان، مانع بعدی برای برقراری صلح در قفقاز نیز در مسیر حل و فصل است.
موضوع نگران کننده دیگر وضعیت اقلیت ارمنی استان قره باغ بودکه با اظهارات 
الهام علی اف در مراسم افتتاحیه دهمین مجمع جهانی باکو،امکان رفع این نگرانی 
پدید آمد.رئیس  جمهوری آذربایجان تلاش کرد به ارامنه ساکن در منطقه قره باغ درباره 
زندگی بهتر در آینده اطمینان بدهد و افزود:» آذربایجان کشوری با تحمل بالای مذهبی 
و قومی است و نمایندگان اقوام و اصول دینی مختلف در صلح و کرامت زندگی می کنند. 
بنابراین مطمئنم زندگی ارامنه ایی که در منطقه قره باغ آذربایجان زندگی می کنند بسیار 
بهتر از دوران اشغال خواهد بود.« جدی بودن این اظهارات،می تواند به ایجاد اختلال 

در تردد بار و مسافر در گذرگاه لاچین پایان داده و تضمینی برای تداوم صلح باشد.
آینده در مسکو  اواخر هفته  و روسیه  ارمنستان  آذربایجان،  نمایندگان جمهوری 
دیدار خواهند کرد و به گفته »دیمیتری پسکوف« سخنگوی ریاست جمهوری روسیه 
این احتمال وجود دارد که در آینده ای قابل پیش بینی، پیمان صلح بین جمهوری 
آذربایجان و ارمنستان امضا شود.جدیت مسکو برای امضای یک پیمان جامع و بدون 
ابهام بین باکو و ایروان،موجب خواهد شد تا کشورهای فرامنطقه که برای انزوای روسیه 
در قفقاز،متمایل به دخالت در اوضاع این منطقه هستند،فرصتی برای مانور نداشته 
باشند. جمهوری اسلامی ایران همواره اعتقاد داشته که برای پایداری هر پیمان صلح، 
باید طرفین با احترام به موازین بین المللی و شناسایی تمامیت ارضی یکدیگر و حفظ 
مرزهای شناخته شده بین المللی، اختلافات را حل و فصل کنند.بر اساس سوابق 
تاریخی وموازین بین المللی،منطقه ارمنی نشین قره باغ به مرکزیت خانکندی در 
تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان و استان سیونیک بخشی از تمامیت ارضی و تحت 
حاکمیت ارمنستان بوده است.استقلال قره باغ به معنای تجزیه جمهوری آذربایجان 
و تغییر مرزهای جغرافیایی است و سلب حاکمیت از ارمنستان در استان سیونیک 
نیز مصداق نقض تمامیت ارضی این کشور تلقی شده که با تغییر مرزهای جغرافیایی 
همراه است. اینک دو طرف تصمیم گرفته اند که به مرزهای بین المللیِ تعدّی و تجاوز 
نکنند و مرزهای بین المللی را محفوظ دانسته و امنیّت اقلیت ارمنی در قره باغ را تامین 
کنند.طبعا اگر اصول بین المللی و مقررات پذیرفته شده جهانی، در پیمان صلح رعایت 
شود،مناقشه ای که به ضرر هر دو کشور است خاتمه یافته و کشورهای منطقه از جمله 

جمهوری اسلامی ایران ازاین تحول استقبال خواهند کرد.
باکو و ایروان باید بدانند که پایان یافتن مناقشه قره باغ و استقرار صلح؛موجب تامین 
منافع طرفین و مورد رضایت مردم دوکشور خواهد بود.با این تحول امکان همکاری 
کشورهای منطقه در قالب ۳+۳ فراهم شده ورقابت های غیرضروری خاتمه می یابد. 
تنها عنصری که از توافق صلح در منطقه متضرر می شود،رژیم صهیونیستی است که 
فرصت فروش سلاح و همکاری اطلاعاتی در قفقاز را از دست خواهد داد.به همین 
دلیل کشورهای منطقه و بخصوص طرف های اصلی، باید مراقب تحرکات احتمالی 

اسرائیل برای ایجاد اختلال در روند شکل گیری پیمان صلح باشند.

محسن پاک آیین*

مدیر حج و زیارت استان قم خبرداد:

اعزام نخستین گروه از حجاج  قمی
 به سرزمین وحی

مدیر حج و زیارت استان قم گفت: نخستین گروه از حجاج این استان بامداد روزشنبه از 
طریق فرودگاه امام خمینی)ره( عازم سرزمین وحی شدند. 

سید حسین موسوی رابطی در گفت و گویی اظهار داشت: بامداد روزشنبه  در قالب نخستین 
کاروان اعزامی قم،  تعداد ۱۸۰ نفر عازم کشور عربستان برای به جا آوردن اعمال حج واجب 

شدند.
وی با اشاره به این که گروه اعزامی مدینه قبل می باشند گفت: حاجیانی که مدینه قبل می 
باشند از ششم خرداد تا بیست و هشتم همین ماه به عربستان اعزام می شوند و اعزام زائران 

مدینه بعد از ۱۳ خرداد آغاز شده و تا ۱۴ تیر ادامه می یابد.
مدیر حج و زیارت قم از اعزام ۲ هزار و ۵۰۰ نفر از این استان به حج تمتع در سال جاری در 
قالب ۱۵ کاروان خبر داد و افزود: کلاس های آموزشی ویژه حجاج از ۱۷ فروردین امسال شروع 

شد و در قالب آن افراد مدینه قبل ۱۰ جلسه و حجاج مدینه بعد ۱۲ جلسه آموزش دیدند.
وی با اشاره به اینکه میانگین سنی زائران سرزمین وحی در قم بالای ۵۰ سال است گفت: با 
توجه به این که در سال ۹۹ به دلیل شیوع کرونا حجاج به سرزمین وحی اعزام نشدند و در سال 
۱۴۰۱ نیز عربستان اجازه ورود افراد ۶۵ سال به بالا را نداد امسال کاروان های اولیه ای که در قم 

تکمیل شدند را افراد مسن تشکیل می دهند.
وی اظهار داشت: شوق و اشتیاق حجاج قمی برای تشرف به حج غیر قابل وصف بود و در 

فاصله کوتاهی گروه های حج در قم تکمیل شد.

در زمینی به مساحت ۱۰۰ متر مربع صورت گرفت؛

آغاز به کار نخستین آکواریوم زنبور عسل 
جهان در کهک

نخستین آکواریوم زنبور عسل جهان در شهرستان کهک قم تا ۱۵ خردادماه پذیرای حضور 
بازدیدکنندگان است. 

به گزارش  ایمان ، اولین آکواریوم زنبور عسل جهان در زمینی به مساحت ۱۰۰ متر مربع در 
شهرستان کهک قم آماده پذیرایی از علاقه مندان است.

در این آکواریوم ۱۰۰۰ متر مربعی ۱۰۰ کلونی ۸ تا ۱۵ قاب در آن جای گذاری شده است.
در این آکواریوم چشمان مراجعه کنندگان مستقیما روند زندگی زنبور عسل را مشاهده 
می کنند. ایران رتبه سوم تولید عسل در جهان دارد، اما میزان صادرات کشورمان نسبت به 
میزان تولید بسیار محدود است. صنعت زنبور داری علاوه بر زنبور داری محصولاتی مانند ژل 
رویال، بره موم، عسلک، گرده گل و ... نیز تولید می شود. این آکواریوم تا ۱۵ خرداد در شهر 

کهک آماده بازدید علاقمندان است.

با حضور خادمان شهرداری قم صورت گرفت؛
برگزاری خطبه خوانی حرم حضرت معصومه)س(

آئین خطبه خوانی حرم مطهر با حضور جمعی از کارکنان شهرداری قم در بخش های خدماتی 
همزمان با دهه کرامت و ایام ولادت با سعادت حضرت فاطمه معصومه)س( و حضرت امام 

رضا)ع( برگزار شد.
مقدس  آستان  خطبه خوانی  آئین  شنبه  روز  صبح  شهرداری،  عمومی  روابط  گزارش  به 
حضرت معصومه )س( همزمان با دهه کرامت با حضور تعدادی از کارکنان بخش های خدماتی 
شهرداری قم در حرم مطهر کریمه اهل بیت)س( برگزار شد. در این مراسم در کنار خادمان بارگاه 
منور حضرت فاطمه معصومه)س( جمعی از آتش نشانان، پاکبانان، باغبانان، عوامل پیشگیری 
از تخلفات شهری و جمعی از عوامل ناوگان حمل ونقل عمومی شهر قم به نمایندگی از کارکنان 
مجموعه خدوم شهرداری قم حضور به هم رسانده و در فضایی معنوی به خطبه خوانی و مدح 

و ثنای اهل بیت)ع( پرداختند.
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بازی دوسربرد
 برای »میانه روها«

هرساله با نزدیک شدن به زمان برگزاری انتخابات، 
صحبت از ایجاد شکاف در میان هر دو جریان اصلی 

سیاسی کشور بالا می گیرد اما امسال این شکاف ها معنای تازه ای یافته است. جبهه 
اصلاح طلبی بعد از حرف و حدیث های بسیار، بالاخره درحال سازماندهی مجدد 
است. شکاف در میان گروه ها و احزاب حاضر در این جبهه امری غیر قابل اجتناب 
است. آنها اگر در تشکیل جبهه ای واحد در برابر رقیب سنتی به اتفاق می رسیدند 
این بار و بعد از اعتراضات پاییز گذشته و قدرت گرفتن اپوزیسیون و نیز دو انتخابات 
پیشین، رسیدن به ائتلاف، برای آنها سخت و حتی غیرممکن شده است. این جبهه 
طیف متکثری را در زیر یک چتر گرد آورده که یک سر آن نزدیک به تحول طلبان پهلو 
می زند و سر دیگر قرابتی با بخش میانه رو اصولگرایی دارد. پس انشقاق و شکاف در 
آن چیزی بیشتر از طبیعی که ناگزیر است. هرچند شکاف در جبهه اصلاح طلبی 
تغییرات موثری در ساختار سیاسی ایجاد نکرده و تنها می تواند نمایه بیرونی عرصه 

سیاست ورزی ایران را تحت تاثیر قرار دهد.
اما شکاف در جریان اصولگرایی جنسی متفاوت و خاصیت دیگری دارد. جریان 
که  گرفته  مرکزیت شکل  مدارهایی حول  در  ایدئولوژیِک  اتحادی  در  اصولگرایی 
اختلافات درونی آن ها شاکله سیاست ورزی داخلی و خارجی را تحت الشعاع خود 
قرارداده و ماشین جنگ قدرت را به حرکت درمی آورد. ماحصل این منازعه حتی 
آینده سیاسی کشور را رقم می زند و به نظر می رسد با تضعیف و تا حدودی حذف 

رقیب خارجی، رقابت های داخلی وارد مرحله جدیدی شده است.
انتخابات اسفند ماه قطع به یقین جریان اصولگرایی را دچار دگردیسی جدی 
دنبال  به  آنان  دارد.  روشنی  تکلیف  تقریبا  جریان  این  تندرو  بخش  کرد.  خواهد 
نرمالیزه کردن عدم مشارکت سیاسی هستند تا تشکیل »حکومت اسلامی« به جای 
»جمهوری اسلامی« را که توسط بزرگانشان تئوریزه شده، تحقق بخشند. پایگاه 
این جبهه در قشر مذهبی تر و سنتی تر جامعه قرار گرفته که تندروها می توانند 
شکل تجسم یافته آمال آنان باشند تا بتوانند جامعه حامی خود را به سمت ایده آل 
مورد نظرشان رهنمون شوند. این ایده آلیست گرایی، رادیکال شدن را هم در درون 
تقویت کرده و میانه روی را پس زده و تفوق آنها را هم رقم می زند. همچنین تندروها 
مسئولیتی در قبال میزان مشارکت سیاسی مردم ندارند و شعاری هم نمی دهند. در 
واقع هیچ کدام از جریان های سیاسی کشور نمی توانند مسئولیت و یا تاثیری در 

مشارکت سیاسی داشته باشند.
این امر تنها در دست ۱۲ عضو شورای نگهبان است که اگر نفوذپذیری آنان را از 
لابی های جریان های همسو، صفر فرض کنیم، این شورا، عملکرد خود را منطبق 
بر قانون ارزیابی کرده که حاصل آن نمی تواند "ظلم" به کسی باشد؛ بدین ترتیب 
می توان پیش بینی کرد که اگر این بار هم بر خلاف خواست رهبری مشارکت پائین 
باشد، می شود توقع داشت تا قانون در جهت تقویت جمهوریت و مشارکت مردم بر 
اساس اصل ۵۶ قانون اساسی تغییر کند. سرنوشت میانه روها اما این بار به حضور 
اصلاح طلبان و مشارکت سیاسی بسته است. اگر آنان بتوانند اصلاح طلبان را قانع 
کرده تا در انتخابات شرکت کنند، شانس بقا دارند. اگر تا کنون اصلاح طلبان تلاش 
می کردند تا با نزدیک شدن به اصول گرایان میانه رو، کشور را از افتادن به دست 
تندروها حفظ کنند، این بار اصول گرایان میانه رو هستند که می دانند نتیجه تسلط 
تندروها بر فضای سیاسی کشور آنان را هم از مدار قدرت خارج خواهد کرد. میانه 
روها مجبورند روی طناب نازکی حرکت کنند. از این منظر سه وضعیت پیش روی 

میانه روهای اصول گراست؛
در حالت اول اگر اصلاح طلبان در انتخابات شرکت نکنند نیامدن و حذف اصلاح 
طلبان انشقاق در جبهه اصول گرایی را اجتناب ناپذیر می کند. "شریان" دلیلی برای 
تحمل "شانا" نخواهد داشت. در صورت وضعیتی که "شریان" می داند در نبود 
اصلاح طلبان یکه تاز انتخابات است، به راحتی نمی توان اقناعشان کرد تا سهمی 
برای پدرخوانده های سنتی قائل باشند. آنان عمدتا نسل جوانند و حریص و جویای 
نام و صفشان هم هر روز طویل تر می شود و می خواهند رویای از دست رفته "جامعه 
النبی" را که اخلافشان نتوانستند محقق کنند اینان به منصه ظهور بنشانند که همین 
کافی است تا پیرمردان محافظه کار را به سرعت پس زنند. پس میانه روها باید آن 
رقیب سنتی را فعال کنند تا نیاز به آنها در تندروها تشدید شود. ظاهرا خود میانه روها، 
از وزن کم خود در پایگاه مردمی اصولگرایان آگاهند که اگر می دانستند که در برابر 
تندروها پیروزند، نیازی به آمدن اصلاح طلبان نداشتند. برخی چهره های شاخص 
این جریان در اظهار نظرهای خود تمایل داشته اند تا اصلاح طلبان با چهره های 
معتدل تر خود به میدان بیایند و غیر مستقیم اعلام می کنند که مایلند تا چیزی مثل 
مجلس دهم اتفاق بیفتد اما اگر اصلاح طلبان نیایند، آنها با شکست در برابر رقیبان 
داخلی، تقریبا دیگر از عرصه سیاست حذف می شوند چرا که دیگر نمی توان جلوی 

پیشروی تندروها را گرفت.
حالت دوم اصلاح طلبان با فهرست جناحی در انتخابات شرکت کنند با آمدن 
اصلاح طلبان، تندروها راهی جز ائتلاف با میانه روهای داخلی ندارند. باز به دلیل 
ائتلاف در جبهه اصولگرایی نتیجه انتخابات هر چه که باشد هنوز شانسی برای میانه 

روها هست.
حالت سوم و بهترین حالت آن است که میانه روها بتوانند با اصلاح طلبان ائتلاف 
کنند. مسلما ائتلافشان با اصلاح طلبان به شکل عیان به پروژه "لاریجانی شدن" 
منتج خواهد شد و باید پذیرای چنین سرنوشتی باشند. اما همزمان باید تلاش 
کنند تا در فهرست تندروها هم باقی بمانند در این شرایط اصلاح طلبان چه برنده 
باشند و چه بازنده، میانه روها که در همه فهرست های اصولگرایی و اصلاح طلبی 
حاضرند می توانند به تسخیر درصد بیشتری از کرسی های سبز امید داشته 

باشند.
اما همین امر وضعیت را برای اصلاح طلبان هم تغییر خواهد داد. اصلاح طلبان 
فرصت خواهند یافت تا به بازی قدرت بازگردند و کشور را از بن بست فعلی خارج 
کنند. اما از آن جا که حضور اصلاح طلبان را، میزان مشارکت مردم تعیین می کند 
آنان نمی توانند با نگاه پراگماتیکال حزبی همانند تمام تشکیلات حزبی در جوامع 
دموکراتیک، عمل کنند. جایی که حزبی مانند "ظفر" در ترکیه، با ۵درصد رای می 
تواند تغییرات جدی در عرصه سیاست ایفا کند. در واقع نگاه مردمی به احزاب اصلاح 
طلب نه به عملکردشان که به میزان ناامیدی از کلیت سیستم سیاسی باز می گردد و 
آنان هم به تبع مردم ناامید، امیدی برای مشارکت نخواهند داشت... می توان گفت 
برای میانه روها ابر و باد و مه و خورشید و فلک باید به کار آید تا بتوان نقشی تازه در 

انداخت.
روزنامه نگار*

رئیس ستاد انتخابات کشور خبرداد؛

تهیه دستورالعمل برای تبلیغات
 نامزد های انتخابات

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: برای تبلیغات نامزد ها دستورالعمل تهیه می شود 
واگر طرح مجلس تصویب شود باید برای تبلیغات نامزد ها قانون هم تهیه شود.

از الگوی  بر لزوم بهره گیری  انتخابات استان تهران    غلامرضا در جلسه ستاد 
محله محوری برای برگزاری انتخابات پرشور تاکید کرد.

وی با اشاره به اهمیت انتخابات اظهار داشت: بعد از فرمایشات مقام معظم رهبری، 
چهار مولفه سلامت، امنیت، مشارکت و رقابت در دستور کار قرار گرفت و راهبرد هایی 

برای اجرایی شدن این مولفه ها به استان ها ابلاغ شد.
معاون سیاسی وزیر کشور با اشاره به ارتباط چهار مولفه سلامت با امنیت و رقابت 
با مشارکت عنوان کرد: در مورد سلامت انتخابات ما و شورای نگهبان نظارت خوبی 
ابلاغ  نهایی شدن  از  که پس  تهیه شده  زمینه دستورالعمل هایی  این  در  داریم، 

می شود؛ دستوالعمل شفافیت هم با نظر شورای نگهبان ابلاغ می شود.
رئیس ستاد انتخابات کشور افزود: در همایش معاونین سیاسی سراسر کشور که 
روسای ستاد های انتخاباتی هم محسوب می شوند، برنامه های مرتبط با انتخابات با 

محوریت مشارکت مورد بررسی و مصوباتی در مورد سلامت و رقابت ابلاغ شد.
غلامرضا همچنین گفت: برای تبلیغات نامزد ها هم دستورالعمل تهیه می شود اگر 
طرح مجلس تصویب شود باید برای تبلیغات نامزد ها هم قانون تهیه شود و اگر قانون 
قبلی ملاک باشد باید دستورالعمل تهیه شود و در کنار آن ها برنامه شفافیت مبنای 

عمل در موضوع سلامت انتخابات قرار می گیرد.
رئیس ستاد انتخابات کشور خاطرنشان کرد: برای انتخاب اعضای کمیته اجرایی و 

بررسی صلاحیت ها هم دستورالعمل تهیه شده که به زودی ابلاغ می شود.

اخبار

مرجع تقلید شیعیان گفت: وجود شبکه های جهانی ولایت به زبان های متعدد 
یک ضرورت دینی و فرهنگی برای جهان تشیع و اسلام است و فعالیت چنین 

مجموعه های سبب می شود تا اسلام در دنیا شناخته شود.
آیت الله ناصر مکارم شیرازی در دیدار مسئولین شبکه های جهانی ولایت ضمن 
تقدیر و تشکر از عوامل شبکه ها ابراز داشت: با توجه به ارائه گزارش مسئولین برای 
بنده روشن شد که بیش از آنکه تصور می کردم این شبکه فعال و تأثیر گذار است و 
کمک ها و پشتیبانی های که برای این مجموعه صورت می پذیرد همگی بجا است 
البته با توجه به آثار بسیار ارزنده ای که در این مجموعه تولید می شود تنها به اینها 
اکتفا نکنید و سعی کنید در حال توسعه فتح افق های پیش رو در راستای تبیین 
و تعمیق بخشی به مبانی مکتب اهل بیت علیهم السلام باشید چرا که ین شبکه 

ظرفیت عظیمی دارد و می توان از این شبکه بیشتر استفاده کرد.
وی در ادامه خاطرنشان ساخت: وجود شبکه های جهانی ولایت به زبان های 
متعدد یک ضرورت دینی و فرهنگی برای جهان تشیع و اسلام است و فعالیت این 
چنین مجموعه های سبب می شود تا تشیع و اسلام در دنیا شناخته شود لذا در این 
حدی که هستید قناعت نکنید و سعی کنید همیشه در حال گسترش و پیشرفت 

باشید.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: سعی شود به درس های اخلاق و درس تفسیر و 
فقه که به زبان ساده ارائه شده اند در شبکه به مناسبت پخش شود تا در اقصا نقاط 

جهان از استفاده کنند.
این مرجع تقلید در ادامه افزود: رسالت و رویکرد دینی شبکه های جهانی ولایت 
یک بار سنگین است که اهتمام و تلاش روز افزون مسئولین شبکه ها را می طلبد تا 
این امر مهم را به سر منزل مقصد برسانند و در حدی که هستید قناعت نکنید و در 
انجام مسئولیت مهم خود پیش به جلو و در جهت فتح اهداف متعالی گام بردارید.
پخش برنامه های شبکه ولایت در قالب ۴ شبکه فارسی، عربی، هوسا و آذری

حجت السلام والمسلمین علوی در ادامه دیدار ضمن تقدیر و تشکر از خدمات و 
کمک های معظم له با ارائه گزارش از مؤسسه جهانی ولایت خاطرنشان ساخت: هم 
اکنون مؤسسه جهانی ولایت در پنج قاره ی آسیا، اروپا، آمریکا، آفریقا و اقیانوسیه در 
قالب ۴ شبکه فارسی، عربی، هوسا و اذری از طریق امواج ماهواره و فضای مجازی 

از این مرکز نورانی از شهر مقدس قم پخش دارد،

وی گفت: دور از نظر نیست که به زودی، هیچ زبانی و هیچ نقطه ای از این عالم به 
واسطه وجود این مؤسسه مهم مورد توجه نباشد.

رئیس مؤسسه جهانی ولایت، در بیان معرفی شبکه جهانی الولایه به زبان عربی 
ابراز داشت: مؤسسه جهانی ولایت در قالب شبکه جهانی الولایه زبان عربی تمامی 
کشورهای عرب زبان را تحت پوشش خود دارد و همچنین شبکه جهانی ولایت به 

زبان فارسی از ۳۸ کشور در ۵ قاره مخاطب فعال دارد
وی در بیان معرفی شبکه جهانی الولایه هوسا ابراز داشت: شبکه هوسای ولایت 
نیمی از جمعیت آفریقا در ۱۲ کشور، را در بر دارد که انشاالله، به حول و قوه الهی، با 
تأسیس زبان سواحلی، گستره مخاطب ولایت در آفریقا را افزایش خواهد یافت تا به 

تدریج تمام آفریقا را تحت پوشش قرار دهیم.
وی گفت: شبکه های جهانی ولایت در تراز حوزه های علمیه و الگویی نمونه برای 
تمام شبکه های معارفی در اندازه و جایگاه مرجعیت معظم، با پرهیز و دوری از هر 

گونه افراط و تفریط، در خدمت به دین و مکتب اهل بیت علیهم السلام می باشد.
شبکه های جهانی ولایت، در امر تبلیغ دین، به ضرورتی غیرقابل انکار 

تبدیل شده است
رئیس مؤسسه جهانی ولایت، گفت: شبکه های جهانی ولایت، در امر تبلیغ دین، 
به ضرورتی حیاتی و غیرقابل انکار تبدیل شده است که بدون هیچ گونه جایگزین 
و بدیل در اقصی نقاط مختلف دنیا که به دور از هر گونه مسجد، حسینیه، منبر، 
روحانی و مبلغی می باشد برای تشنگان معارف و هر دل آماده ای از هر صاحب 
عقیده ای، این شبکه برنامه تولید می کند و به عنوان یک مرکز اسلامی، یک مسجد، 
یک حسینیه، یک حوزه علمیه، یک دانشگاه، یک منبر جهانی و پناهگاه مردم دنیا 

برای دریافت محاسن کلام به شمار می رود.
وی خاطرنشان ساخت: اگر یک روز رهبر کبیر انقلاب امام خمینی رحمه الله 
فرمودند که رسانه ملی باید دانشگاه شود و این امر مهم در رسانه های کشور مغفول 
واقع شد اما این سازمان رسانه ای ولایت, تحت اشراف مرجعیت معظم، به اعتراف 
تمام بینندگان در اقصی نقاط جهان و به اذعان بزرگان و علما، به یک دانشگاه عظیم 

معارفی در سطح جهانی تبدیل شده است.
حجت السلام والمسلمین علوی، ابراز داشت: شبکه های جهانی ولایت در قالب 
۴ زبان با حضور بیش از ۵۰۰ استاد تراز اول و مجرب، در عرصه های مختلف علوم 
و معارف اسلامی در بین شبکه های ماهواره ای و داخلی همچون نگین انگشتری 

می درخشد
آفریقا  قاره  در  هوسا  زبان  به  الولایه  جهانی  شبکه  گذاری  تأثیر  بیان  در  وی 
خاطرنشان ساخت: ما در زبان آفریقایی ولایت روبرو شدیم با یک جمعیت کثیر 
از طلاب آقا و خانم که از کشورهای مختلف به قم آمدند به شوق هدایت شدن و 
هدایت کردن طبق آیه فلولانفرآمدند اما باتوجه به هزینه های سنگین برگشت به 
کشورهای خودشان و حتی توان حتی یکبار برگشت برای تبلیغ دین هم نداشتند، 
به علت هزینه های های سرسام آور سفر فقط مبلغ خود و خانواده های خود شدند 
و اگر هم بر می گشتند به یک محله و یک منطقه محدود برمی گشتند. اما به برکت 
این مجموعه رسانه ای شما، آمدند و رسانه را یاد گرفتند و در قاب تلویزیون با یک 
قاره صحبت کردند و به وسعت یک قاره تبلیغ کردند و به عنوان تنها شبکه شیعی 
آفریقا با سیلی از مخاطب مشتاق روبرو شدند که بشارت ها و حکایت ها فراوان است.

آیت الله مکارم شیرازی:

وزیر کشور:فعالیت شبکه های ولایت ضرورت دینی و فرهنگی برای جهان اسلام است

مراسم بزرگداشت ارتحال امام خمینی)س( 
یک حماسه است

وزیر کشور با فراخواندن همه دستگاه ها و سازمان ها برای ورود به فضای مجازی و 
نیز تبلیغات و کار رسانه ای، گفت: برگزاری سالانه مراسم بزرگداشت امام یک حماسه 
فرهنگی است و این ایام خوبی است تا نسل جوان و همچنین جهانیان با شخصیت 

و مکتب امام آشنا شوند.
امام  حضرت  بزرگداشت  مرکزی  ستاد  نشست  سومین  در  وحیدی  احمد 
خمینی)س(  که محمدعلی انصاری دبیرستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی نیز 
حضور داشت، شدت علاقمندی و توجه مردم به امام را بعد از گذشت ۳۴ سال، یک 
حماسه خواند و تاکید کرد امروز همه تشنه دیدگاه و مکتب امام هستند و ما در این 

مسیر هر میزان برای معرفی امام به جهانیان کار کنیم، بازهم کم است.
وحیدی، دشمنی شیاطین جهانی با ایده ها و اندیشه های امام را یادآوری کرد 
و گفت دلیل این همه دشمنی از آنجاست که امام با مطرح ساختن اسلام ناب 

محمدی، عملا زمینه های نابودی آنان را فراهم کرده است.
وزیر کشور محبوبیت امام خمینی را به داخل کشور خلاصه ندانست و تاکید کرد که 

امروز تمام ملت های آزادی خواه جهان دنباله رو و پیرو مکتب امام هستند.
وزیر کشور از پیش بینی حضور بیش از یک و نیم میلیون نفر زائر امام در روز 
چهاردهم خردادماه خبر داد و گفت امسال شور و حماسه دیگری در کشور در ارتباط 

با برگزاری مراسم سی و چهارمین سالگرد ارتحال امام رقم خواهد خورد.
وحیدی در این نشست، بر ضرورت برگزاری نمایشگاه های سمعی و بصری و تهیه 
و انتشار محتوا های لازم برای شناخت آرمان های امام برای آشنایی نسل جوان، با 

همکاری ائمه جمعه و جماعت و ارشاد و صدا و سیما تاکید کرد.
تهیه  و  تاتری  گروه های  برپایی  نوجوانان،  و  کودکان  برای  انیمیشین  تهیه  وی 
سرود های مناسب با شخصیت و مکتب امام از سوی گروه های هنری را مورد تاکید 
قرار داد.  وزیر کشور همچنین، از استانداری ها، فرمانداری ها، بخشداری ها و نیز 
دهیاری ها خواست، برای ورود به بحث فضای مجازی و هشت گذاری به مناسبت 

این ایام، برنامه ریزی کنند.
مراسم سالگرد امام )ره( برای همه زائران امن خواهد بود

دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت حضرت امام خمینی )ره(  نیزگفت: برای حضور همه 
زائران و مردم، مراسم سالگرد حضرت امام )ره( باید امن باشد.

الله الحرام  ایام دهه کرامت و اعزام حجاج به بیت  محمدعلی انصاری گفت: در 
هستیم و قطعاً مراسم بزرگداشت حضرت امام خمینی )ره( در امتداد برنامه های بزرگ 
ملی است که انجام می شود. وی افزود: هر بزرگداشتی دو طیف دارد. یک طیف آن 
کارگزاران مراسم هستند که امروز برای همین امر ما دور هم جمع شده ایم و طیف دوم، 
زائران، مراجعه کنندگان و مردم می باشند. دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت حضرت امام 
خمینی )ره( با اشاره به مراسم سالگرد حضرت امام )ره( تأکید کرد: این به معنای آن 
است که مردمی که وارد و خارج به مراسم می شوند، هیچ گونه آثاری از آلودگی، ناپاکی 
و یا احیاناً بروز مشکلی را نباید متحمل شوند و احیاناً در مراسم حضرت امام )ره( نباید 
بی نظمی و ریخت و پاشی صورت بگیرد و یا خدای ناکرده مسائل بهداشتی رعایت 
نشود. لذا همه متولیان در این جلسه برای مراسم حضرت امام )ره(، باید به این مسائل 
توجه کافی داشته باشند. انصاری افزود: برای حضور همه زائران و مردم، مراسم سالگرد 
حضرت امام )ره( باید امن باشد ولی این امنیت برای دشمنان و مخالفان وجود ندارد، 
زیرا دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی کشور نه فقط در حرم حضرت امام )ره(، که حتی 
صدها کیلومتر آن طرف تر هم اجازه دشمنی به دشمنان نخواهند داد.  وی تأکید کرد: 
البته نمی توانیم همه امکانات را برای مردم فراهم کنیم اما در حد مقدورات، امکانات 
لازم اولیه جهت رفت و آمد، سفر، آب، آذوقه و… به همت دستگاه های ذیربط فراهم 
شده است، لذا به دنبال برقراری امنیت و اجرای مناسب مراسم از مرحله مبدا تا نقطه 

نهایی هستیم.
 

رئیس جمهور در دیدار دبیرکل اوپک:

اعضای اوپک با تقویت انسجام مانع 
اختلاف افکنی غربی ها شوند

رئیس جمهور گفت: برخی کشورهای غربی به دنبال ایجاد تفرقه و اختلاف در 
میان کشورهای عضو اوپک هستند که در مقابل اعضای اوپک باید با تقویت انسجام 

میان خود مانع تحقق این اهداف شوند. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی در دیدار »هیثم الغیص« دبیرکل سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک(، تعامل سازنده اعضای این سازمان با یکدیگر را عاملی مهم 
در موفقیت عملکرد این سازمان بین المللی دانست و افزود: جمهوری اسلامی ایران 
همواره همکاری سازنده ای با این سازمان داشته و بنای ما تداوم و ارتقای سطح و 
تقویت این همکاری است. رئیسی فلسفه تشکیل سازمان اوپک را حمایت از حقوق 
اظهار داشت:  و  کرد  عنوان  آنان  علیه  تبعیض  از  ممانعت  و  نفت  تولیدکنندگان 
امیدوارم سازمان اوپک در دوره جدید فعالیت بتواند التهابات را مهار و آرامش را بر 
بازار نفت حاکم کند. آیت الله رئیسی تصریح کرد: برخی کشورهای غربی به دنبال 
ایجاد تفرقه و اختلاف در میان کشورهای عضو اوپک هستند تا از این طریق منافع 
خود را تامین کنند که در مقابل این اقدامات، اعضای اوپک باید با تقویت انسجام 
میان خود مانع تحقق این اهداف شوند. »هیثم الغیص« دبیرکل سازمان اوپک نیز 
در این دیدار با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از اعضای موسس 
سازمان اوپک همواره همکاری مفید، موثر و سازنده ای با این سازمان و اعضای آن 
داشته است، خاطرنشان کرد: ایران چه در سطح وزیر و چه در سطح فنی همواره در 
مسیر تقویت انسجام و اتحاد اعضای اوپک عمل کرده است. دبیرکل اوپک همچنین 
با تشریح آخرین وضعیت بازار نفت گفت: امیدوارم با وحدت نظر میان اعضای اوپک 
و بهره مندی از حمایت ها و همکاری های سازنده جمهوری اسلامی ایران بتوانیم 

آرامش را بر بازار حاکم کنیم.
 

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده:

 دولت در لایحه عفاف و حجاب
 دخل و تصرفی نداشته است

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: دولت در لایحه عفاف و حجاب 
که در قوه قضائیه تهیه شده، دخل و تصرفی نداشته است.

انسیه خزعلی ، در رابطه با پیشنهادات دولت در لایحه عفاف و حجاب تصریح کرد: 
با توجه به اینکه لایحه رویکرد قضائی دارد و به جرم می پردازد، عملا دولت در آن دخل 
و تصرفی نکرده است. به گفته خزعلی، لایحه قوه قضائیه تقریبا با همان شکل ولی با 
ضمیمه کردن نظرات دولت به مجلس ارسال شده است. وی با تاکید بر اینکه دولت 
خود برنامه ها و پیشنهادهای دیگری در این زمینه دارد، اظهار امیدواری کرد که این 
نظرات در مجلس اعمال شود. معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشاره 
به برگزاری هفتمین نشست کارگروه توانمندسازی اقتصادی زنان اتحادیه کشورهای 
حاشیه اقیانوس هند )آیورا( و آموزش ایران برای زنان کشورهای حاشیه اقیانوس 
هند، گفت: این یکی از موفقیت های بزرگ بانوان متخصص ایرانی است که توانسته 
اند آموزش های شغلی و مهارتی برای زنان داشته باشند. خزعلی تصریح کرد: از سال 
گذشته که این مسئولیت به ایران سپرده شد به صورت مجازی این آموزش آغاز و در 
روزهای گذشته به صورت حضوری انجام شد. وی با بیان اینکه از ۱۷ کشور حاشیه 
اقیانوس هند به ایران آمدند، عنوان کرد: در این نشست مقاماتی در سطح وزیر و 
مشاور وزیر در کارگاه های ایران شرکت کردند و از آموزش متخصص زنان ایران بهره 
مند شدند و در پایان هم بیانیه ای با محوریت مبارزه زنان علیه فساد مالی و اخلاقی 

صادر شد و به اجماع همه شرکت کننده ها رسید.
 

رییس سازمان امور مالیاتی کشور خبرداد:

معافیت مالیاتی ۴ میلیون شاغل صنفی
رییس سازمان امور مالیاتی کشور از معافیت مالیاتی بیش از نیمی از صاحبان 

مشاغل و اصناف )حدود ۴ میلیون پرونده شغلی( خبر داد.
سید محمدهادی سبحانیان رئیس سازمان امور مالیاتی کشور در صفحه شخصی 
خود در توئیتر اعلام کرد: بر اساس محاسبات سیستمی و داده بنیان سازمان امور 
مالیاتی کشور، مالیات بیش از نیمی از صاحبان مشاغل و اصناف )حدود ۴ میلیون 
پرونده شغلی( برای عملکرد سال ۱۴۰۱ در محدوده معافیت قرار گرفته؛ بنابراین 

نباید مالیاتی پرداخت کنند.

تبسم نمازی*

فرمانده کل سپاه تأکید کرد: جمعیت، رکن اساسی 
هویت، قدرت، اقتدار، اعتبار و منزلت ما است؛ پس این 
نکته مهم است که در تمامی دستگاه های کشور، آحاد 
مردم و خانواده ها این اعتقاد و باور ملی و اسلامی به وجود 
جمعیت  افزایش  جز  راهی  شدن  قوی  برای  که  بیاید 

نداریم.
حاشیه  در  شنبه  روز  سلامی   حسین  سرلشکر 
همایش فرماندهان و مسئولان عالی نیروهای مسلح که 
به مناسبت روز ملی جوانی جمعیت در ستاد فرماندهی 
جمع  در  شد،  برگزار  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه 

خبرنگاران اظهار داشت: 
جوانان به ازدواج و فرزندآوری است، شناسایی و رفع 
این حرکت  به  برای شتاب دهی  با مشوق هایی  و  شود 
سطوح  که  کردیم  تلاش  بنابراین  شود؛  اندیشیده 
پرداختی وام های ازدواج را حتی بالاتر از رقم های ابلاغ 

شده به سپاه، افزایش دهیم.
وی ادامه داد: علاوه بر این به ازای هر فرزندی هم که 

به دنیا می آید، مبالغ مشوقی را با وام هایی که به هر فرزند 
تعلق می گیرد، افزایش دادیم؛ از سوی دیگر در برگه های 
حقوقی کارکنان هم پیشنهادهایی را دادیم که تا حقوق 
همسر و فرزندان به شکل قابل توجهی افزایش یابد؛ 
چون حقوقی که مابه ازای یک فرزند و یا همسر در برگه 

حقوقی کارکنان قرار داشت، خیلی کم بود.
سرلشکر سلامی یادآور شد: در مورد واگذاری خانه های 
سازمانی هم اولویت با کسانی است که فرزند بیشتری 
زیارتی- سفرهای  ملکی،  مسکن  همچنین  دارند؛ 
سیاحتی، و پرداخت وام بر اساس تعداد فرزند هر خانواده 
در سپاه تنظیم شده است؛ بنابراین هر کس که فرزند 
بیشتری داشته باشد از امتیازات و اولویت های بیشتری 
برخوردار خواهد شد؛ البته این ها جنبه های امتیازات 

مادی مربوط به جوانی جمعیت است.
فرمانده کل سپاه گفت: اما مهم تر از این امتیازات، 
رساندن جوانان این مرز و بوم به این واقعیت است که 
راهبرد محدودسازی جمعیت به خصوص برای امت های 

مسلمان و به ویژه ایران راهبرد امنیتی خطرناکی بوده که 
از سوی کشورهای غربی به ویژه آمریکایی ها ترویج شده 
برنامه کاملًا حساب شده و ویرانگر است؛ یعنی  و یک 
یکی از تهدیدات شوم و خاموش بدون اینکه مردم متوجه 
شوند، این است که مردم را با سیاستی غلط به این سمت 
ببرند که جمعیت جوان کشور کاهش یابد و نیروهای 
با  کشور  تا  شود  زائل  کشور  پرتوان  انرژی های  و  مولد 

جمعیتی پیر روبه رو شود.
وی عنوان کرد: این موضوع، امکان تسلط دشمن را 
بر ما افزایش می دهد؛ چون طی ۴۵ سال گذشته ما به 
تجربه دریافتیم که عامل اصلی قدرت ما جمعیت جوان 
است و ما اگر می خواهیم کشوری درخشان و در نظام 
بین الملل کشوری قدرتمند، قوی، پیشرفته و پرانرژی با 
حرکات رو به جلو باشیم، نیازمند جمعیتی جوان هستیم 
که این حفظ جوانی جمعیت هم راهبردی اساسی در 
همه ابعاد همچون فرهنگی، اقتصادی، علمی، سیاسی 

و حتی امنیتی است.

سرلشکر سلامی:
برای قوی شدن راهی جز افزایش جمعیت نداریم

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با تأکید بر اینکه افزایش جمعیت نیازمند حل مشکلات 
معیشتی و فرهنگی است، گفت: درخصوص فرهنگ سازی در جامعه و نیروهای مسلح 

برای فرزندآوری، گام های بزرگی برداشته شده است.
سرلشکر محمد باقری روز شنبه در حاشیه همایش فرماندهان و مسئولان عالی 
فرماندهی سپاه  در ستاد  ملی جوانی جمعیت  روز  به مناسبت  که  نیروهای مسلح 
پاسداران انقلاب اسلامی برگزار شد، در جمع خبرنگاران اظهار داشت: بر اساس آنچه 
قانون تعیین کرده و نیز تدابیر فرمانده معظم کل قوا، همه موانع و مشکلاتی که باعث 
کاهش جمعیت در اقلیم نیروهای مسلح می شود، مورد بررسی قرار گرفته، انرژی و توان 
لازم برای رفع آن ها گذاشته شده و این موجب شده تا اثرات آن در یک سال اخیر دیده 

شود.
رفع  و  فرزندآوری  زمینه  در  فرهنگ سازی  موضوع  در  اما  داد:  ادامه  باقری  سردار 
مشکلات معیشتی که در میان جامعه و نیروهای مسلح وجود دارد، هم گام های بزرگی 
برداشته شده و این روند نسبت به گذشته بهبود یافته است. رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح افزود: از جهت حمایت های معیشتی و امتیازاتی که می تواند در تشویق جوانان 
برای ازدواج و فرزندآوری در جوانب مختلف مانند در اختیار گذاشتن منزل سازمانی و 

وام های لازم و کمک های بلاعوض و مسائل مربوط به درمان ناباروری به صورت رایگان 
و… هم اقدامات متعددی صورت گرفته است.

وی در ادامه با بیان اینکه مطالعات مراکز علمی ما نشان می دهد که این مشکل )پیری 
جمعیت( در بسیاری از مناطق جهان وجود دارد، گفت: مشکل فرهنگی بزرگترین 
مشکلی است که وجود دارد و بعد سایر موارد مانند مسائل معیشتی هم دسته بندی شده 
است؛ لذا راهکارهایی که دیگر کشورها برای حل این مشکل در پیش گرفتند، ارزیابی 
شده است. سرلشکر باقری عنوان کرد: با توجه به پی گیری و جدیتی که در سازمان ها و 
کارکنان نیروهای مسلح وجود دارد و نیز مسئولیتی که بسیج مستضعفین در قبال جامعه 
دارد، خیلی امیدوار هستیم که در یکی دو سال آینده در نیروهای مسلح گام های اساسی 
در خصوص فرزندآوری برداشته شود و این روند به ثبات برسد و به سمت رشد جمعیت 

حرکت کند.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح خاطرنشان کرد: مصوباتی که ستاد ملی جمعیت 
داشت و پشتیبانی هایی که آنجا مصوب شد، صرفاً در مورد واگذاری بخشی از وام ها بوده 
که این هم به صورت کامل، عملی نشده است؛ اما عمده آنچه در نیروهای مسلح رخ 

داده، بر اساس منبع مالی نیروهای مسلح و جابه جایی اعتبارات بوده است.

سرلشکر باقری:

افزایش جمعیت نیازمند حل مشکلات معیشتی و فرهنگی است

معاون اول رئیس جمهور دیپلماسی فعال و توسعه روابط 
اقتصادی با کشورهای جهان را نقطه قوت دولت سیزدهم 
روابط  پشتوانه  اقتصادی  روابط  ارتقا  گفت:  و  خواند 

سیاسی ما با دنیاستم.
امور  وزارت  در  که  گردهمایی  این  در  مخبر  محمد 
خارجه و با حضور سفرا، روسای نمایندگی ها و جمعی از 
مسئولان و نمایندگان مجلس شورای اسلامی برگزار شد، 
افزود: در بستر سیاست خارجی دولت سیزدهم، فضای 
همکاری و تعامل ایران با کشورها کاملًا متفاوت و متحول 
شده است که می توان با قدرت بر سر منافع ملی کشور 
با سایر کشورها مذاکره و چانه زنی کرد و به همین منظور 
داخلی  و ظرفیت های  استعدادها  از  ایران  باید سفرای 
کشور در حوزه های مختلف کاملًا آگاه باشند تا بتوانند 
در کشورهای محل ماموریت خود برای بخش خصوصی 
و طرف خارجی جذابیت و علاقه مندی اقتصادی ایجاد 

کنند.
معاون اول رییس جمهور همچنین بر ضرورت ایجاد 
سفارتخانه های  نیاز  مورد  ملزومات  و  امکانات  بسترها، 
ایران در کشورهای خارجی برای پیگیری سیاست ها و 
دیپلماسی اقتصادی دولت مردمی تاکید کرد و گفت: باید 
با ایجاد هماهنگی و همکاری بین دستگاه های مختلف 
اداری و اجرایی کشور مسیر برای ارزآوری و فرصت سازی 
اقتصادی روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی در 

سایر کشورها هموار شود.

وی با اشاره به اینکه اولویت مباحث اقتصادی، رویکرد 
سیاست خارجی دولت سیزدهم است، تصریح کرد: در 
گذشته سفارتخانه های کشور بیشتر نقش سیاسی خود را 
ایفا می کردند و به نقش اقتصادی سفارت ها کمتر توجه 
شده اما اکنون سفارتخانه ها و سفرای ایران ابزار اصلی و 

مهم در راستای جهش اساسی اقتصادی کشور هستند.
انتظار  ایران  سفارت های  از  کرد:  نشان  خاطر  مخبر 
می رود تا تفاهمات و توافقات سفرهای خارجی رییس 
جمهور و همچنین مقامات کشورهای دیگر به ایران را با 
قوت پیگیری کنند تا مانعی بر سر اجرای این تفاهمات 
باقی نماند. معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره 
به تغییرات جدی و جدید در عرصه بین الملل و معادلات 
سیاسی بین کشورها در دو سال گذشته خاطر نشان کرد: 
هژمونی و نفوذ اقتصادی دلار و سیاست های خارجی 
آمریکا نسبت به گذشته افول قابل توجهی داشته است 
و این کشور دیگر نمی تواند همانند گذشته و به واسطه 
با  حاکمیت دلار، مسائل و مشکلات اقتصادی خود را 
کمترین هزینه حل و فصل کند و بار مسائل خود را بر 
دوش دیگر کشورها بیندازد. وی همچنین اهمیت دلار 
زدایی از سیستم اقتصادی کشورها را خاطر نشان ساخت 
و گفت: استقبال از ایده جمهوری اسلامی ایران برای 
دلارزدایی در اتحادیه پایاپای آسیایی که هفته گذشته با 
حضور مسئولان بانک مرکزی کشورهای عضو در تهران 
برگزار شد، نشان می دهد که در وضعیت جدید کنونی 

باید در دیپلماسی و ماموریت های سیاست خارجی کشور 
نیز تفاوت های اساسی ایجاد شود.

مخبر در ادامه به دستاوردها و موفقیت های دولت در 
مدیریت کشور اشاره کرد و پیشرفت چشمگیر در توسعه 
اقتصاد دریا، تعریف و آغاز عملیات اجرایی شش خط 
انتقال آب از خلیج فارس به مناطق مرکزی، طراحی ۳۰ 
شهر ساحلی مولد کشاورزی، مسکونی و پایین دستی 
پتروشیمی، ساخت پالایشگاه ۳۰۰ هزار بشکه ای و ۸ 
پالایشگاه متوسط و کوچک با ظرفیت ۱۵ میلیون تن 
تولید پتروشیمی را از جمله اقدامات و دستاوردهای دولت 

در طی ۲۱ ماه گذشته برشمرد.
که  است  کشور  مهم  مزیت  ترانزیت  بحث  افزود:  وی 
اگر خط ریلی رشت آستارا و کریدور شمال جنوب در دو 
سال گذشته آغاز نمی شد قطعاً سایر کشورها خط های 
جایگزین معرفی می کردند و در حال حاضر به مرحله ای 
رسیده ایم که کشورهای منطقه برای شرکت در کنسرسیوم 
خط مستقیم شمال جنوب که ظرفیت جابجایی ۲۰۰ 
میلیون تن بار را دارد با جمهوری اسلامی ایران مذاکرات 

فشرده ای انجام می دهند.
مخبر اظهار داشت: در کریدور شرق به غرب نیز تکمیل 
خط آهن زاهدان چابهار و خرمشهر بصره برای اتصال به 
کریدورهای مهم ریلی همسایگان شرقی و غربی آغاز شده 
که با تکمیل ۲۰ کیلومتر خط ریلی خرمشهر به بصره به 

کشورهای حوزه مدیترانه متصل می شویم.

 معاون اول رئیس جمهور:

ارتقا روابط اقتصادی پشتوانه روابط سیاسی ما با دنیاست
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علائم هشداردهنده سرطان که مردان 
آن ها را نادیده می گیرند

مردان عموما کمتر به پزشک مراجعه می کنند و وقتی می روند، اغلب دیر است. 
در این  میان، برخی علائم هشداردهنده سرطان وجود دارد که مردان اغلب آنها را 

سرکوب می کنند.
بیشتر علائم بدون درد رخ می دهد به همین دلیل است که مردان آن را جدی 

نمی گیرند.
مردان باید به این علائم به ظاهر بی ضرر توجه کنند و خیلی سریع تحت نظر 

پزشک قرار گیرند:
* سنگینی بیضه: سنگین شدن بیضه ها می تواند اولین علامت سرطان بیضه 
باشد. مردان باید هرگونه تغییر در بیضه ها را جدی بگیرند. سرطان در این ناحیه 
نسبتاً سریع رشد می کند و بنابراین باید در اسرع وقت درمان شود. آزمایش خون 

و سونوگرافی نشان می دهد که آیا سرطان در این ناحیه از بدن وجود دارد یا خیر.
* خون در ادرار: وجود خون در ادرار و همچنین ادرار به رنگ قرمز روشن یا 
قهوه ای می تواند نشانه ابتلا به سرطان مثانه به ویژه در سیگاری ها باشد. علاوه بر 
سرطان ریه، این نوع سرطان به ویژه در بین افراد سیگاری رایج است. آزمایش 

خون، سونوگرافی و سیستوسکوپی می تواند این سرطان را تشخیص دهد.
* تورم غدد لنفاوی: احساس فشار در زیر بغل یا کشاله ران و حتی در گردن 
می تواند ناشی از تغییر گره های لنفاوی باشد. هنگام لمس، توده های کوچک 
لوبیایی شکل سفت و دردناک می شوند. تورم غدد لنفاوی اغلب به دلیل عفونت 
ایجاد می شود و سپس دوباره فروکش می کند اما همچنین می تواند نشان دهنده 

سرطان باشد.
* کاهش وزن: هرکسی که بدون کاهش دریافت کالری، ورزش یا استرس در 
حال کاهش وزن است، باید در مورد آن با پزشک خود صحبت کند. بسیاری از 
انواع سرطان مانند سرطان لوزالمعده، انرژی زیادی را از بدن می گیرند و این در 

کاهش وزن منعکس می شود.
* لکه روی لب و زبان: لکه های روی لب یا دهان و روی زبان، باید توسط پزشک 
بررسی شود. این لکه ها به ویژه در افراد سیگاری می تواند خطر ابتلا به سرطان 
دهان را برجسته کند. نگاهی به تغییرات پوستی توسط دندانپزشک معمولًا برای 
تصمیم گیری کافی است که آیا این موضوع مربوط به آفت و تبخال بی ضرر است 

یا یک تومور بدخیم.
* تغییرات پوست: هرگونه تغییر در پوست می تواند به معنای سرطان باشد. 
خال هایی که تغییر می کنند، زخم های کوچکی که بهبود نمی یابند و لکه های 
پوسته دار از این موارد هستند. فراموش نکنید که سرطان پوست همیشه نباید 

به عنوان یک لکه سیاه نسبتاً بزرگ ظاهر شود.
* سوزش سر دل: مصرف زیاد قهوه یا استرس همیشه مقصر اسید معده و 
سوزش سر دل نیست. اگر این علائم با داروهای بدون  نسخه برای سوزش سر 
دل از بین رفتند و پس از قطع مصرف دارو دوباره ظاهر شدند، باید به پزشک برای 

تشخیص سرطان معده یا سایر سرطان های گوارشی مراجعه کنید.

توصیه های بهداشتی به حجاج

متخصص پوست و مو؛

علائم اگزمای پوستی

با  که  است  پوست  التهابی  اختلال  یک  اگزما  گفت:  مو  و  پوست  متخصص 
مجموعه ای از علائم تظاهر می کند.

 معصومه روحانی نسب متخصص پوست و مو درباره پوست در برنامه »ساختمان 
پزشکان« رادیو جوان بیان کرد: پوست فقط لایه خارجی پوشاننده بدن نیست؛ 
بلکه عملکردهای پوست بسیار زیاد است. پوست یک لایه محافظ در مقابل عوامل 
خارجی، نور آفتاب، سنتز ویتامین دی و عوامل محرک محیطی است. و همچنین 
پوست یک لایه محافظ در مقابل میکروب ها و عملکردهای متعدد دیگرست و مهم 
ترین عملکرد پوست، زیبایی و ظاهر فرد است. همانطور که به سلامت عقل و قلب 

اهمیت می دهیم، پوست نیز به همان اندازه عملکردش مهم است.
درباره  جوان  رادیو  پزشکان  ساختمان  برنامه  در  مو  و  پوست  متخصص  این 
بیماری اگزما توضیح داد: اگزما یک اختلال التهابی پوست است که با مجموعه 
ای از علائم تظاهر می کند. خشکی پوست شایع ترین این بیماری است که این 
خشکی زمینه ساز علائمی دیگر می شود. مثل: احساس سوزش، خارش و 
قرمزی، که شایع ترین علامت خارش است؛ اگزما می تواند حاد، تحت حاد یا 
مزمن باشد. اگزما در مواردی نیز حادتر است و خیلی سریع، اگزما ایجاد می شود. 
اگر در اثر عوامل تحریک کننده مانند؛ تماس پوست با مواد شوینده، مواد رنگی 
یا تینر قرار بگیرد، ممکن است که  این بیماری حادتر و علائم اضافه تر بروز دهد. 

مثل، تاول، نمای زخمی و موارد دیگر ایجاد خواهد شد.
روحانی نسب متخصص پوست و مو اضافه کرد: اگر با این علائم روبرو شدیم، 
بهتر است به پزشک متخصص پوست مراجعه کنیم؛ لذا این پزشک است که 
تشخیص می دهد که این علائم آیا مرتبط به بیماری اگزماست یا بیماری پوستی 
دیگری است. اگزما انواع متفاوتی دارد و شایع ترین نوع، اگزما آتوپیک است و 
بسیاری از افرادی که دچار بیماری اگزما هستند، شامل این دسته می شوند. از 
نوزادی شروع به تظاهر کردن می کند و در کودکی ممکن است باشد، همچنین در 

جوانی و گاهی اوقات تا سنین بالا نیز ادامه پیدا خواهد کرد.
وی مو یادآور شد: اگزما معمولا در فصول سرد تشدید بیشتری پیدا می کند؛ 
لذا وقتی هوا سرد می شود، پوستر خشک تر و از رطوبت کمتر برخوردارست و 
استعداد اینکه اگزما عود کند و شعله ور شود، بیشتر است. اما در فصل بهار، فصل 
گرده افشانی گل و گیاه و همچنین تعریق بیشتر صورت می گیرد، زیرا وقتی فرد 
عرق می کند، اگزما شعله ور می شود. رفتن به استخر و تماس پوست با کلری که 
در آب وجود دارد، اگزما بیشتر خواهد شد. خیلی از مراجعین ما در فصل بهار 

دچار اگزما پلک نیز می شوند. 
متخصص پوست و مو در برنامه ساختمان پزشکان رادیو جوان درباره بیماری 
زونا توضیح داد: استرس، بیماری های پوستی را تشدید خواهد کرد و همچنین 
در زمینه استرس و سایر عوامل محیطی، ممکن است یک مقدار سیستم ایمنی 
تغییر پیدا کند و تحت تأثیر قرار بگیرد و سبب بیماری زونا شود. زونا باعث شعله ور 
شدن مجدد ویروس آبله مرغان است و عفونت اولیه نیست. زونا برای کسی که آبله 

مرغان گرفته است، مسری نخواهد بود و جای نگرانی ندارد. 
وی گفت: یکی از علل تأثیر گذار در عود اگزما، می تواند تغذیه باشد. توصیه 
می کنیم که غذاهای محرک، ادویه جات، کیوی، آناناس، توت فرنگی را بیماران 
استفاده نکنند؛ اما در بسیاری از موارد با حذف این عوامل خوراکی نیز اگزما ادامه 
پیدا می کند، یعنی صرفا ربطی به تغذیه ندارد و همچنین علل های دیگر مانند، 
نوع شوینده ها، چرب کردن، نوع پوشش، نیز تأثیر گذار در عود اگزما است. اگزما 

درمان قطعی ندارد اما قابل کنترل است.

با افزایش سن روزانه یک عدد
 از این میوه بخورید

با افزایش سن، روزانه یک سیب و تعدادی شاه توت برای از بین بردن ضعف و 
دوری از شکستگی استخوان مصرف کنید.

اگر  می کند،  پیشنهاد  جدید  تحقیقات  نتایج  نیوز،  بهداشت  گزارش  به 
می خواهید با افزایش سن از ضعف و ناتوانی جلوگیری کنید، غذاهای گیاهی 

غنی از فلاونول ها را مصرف کنید.
در این تحقیق، سیب و شاه توت بیشترین محافظت را ایجاد کردند زیرا حاوی 
نشان  بر شکنندگی  را  تاثیر  بیشترین  که  کوئرستین هستند  نام  به  فلاونولی 
می دهد. هر ۱۰ میلی گرم فلاونول اضافی که در روز مصرف شود، معادل یک 

سیب، خطر ابتلا به ناتوانی و ضعف را تا ۲۰ درصد کاهش می دهد.
پیش از این شنیده اید که اسفناج بدن شما را قوی می کند اما در مورد مصرف 

فلاونول ها چطور؟
نتایج تحقیقات جدید نشان می دهد که غذاهای گیاهی غنی از این ترکیبات 

غذایی مهم نیز می توانند با افزایش سن، شانس ابتلا به ضعف را کاهش دهند.
به گفته محققان، سیب و شاه توت ازجمله میوه هایی هستند که حاوی فلاونوئید 
خاصی به نام کوئرستین هستند که ممکن است مهمترین عامل برای جلوگیری 
از شکنندگی باشد.استیون اوئی، یکی از محققان این تحقیق می گوید: »ممکن 
است این ضرب المثل قدیمی هنوز اعتبار داشته باشد که مصرف یک سیب در روز 

شما را از پزشک یا ضعف دور نگه می دارد«.
یافته های ما نشان می دهد که به ازای هر ۱۰ میلی گرم مصرف بیشتر فلاونول ها 

در روز، احتمال شکنندگی تا ۲۰ درصد کاهش می یابد.
روزانه یک سیب با افزایش سن مصرف کنید

حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد از سالمندان دچار ضعف هستند. این سندرم سالمندی 
منجر به خطر بیشتر سقوط، شکستگی، ناتوانی، بستری شدن در بیمارستان و 
مرگ می شود.محققان گزارش کردند که توصیه های غذایی برای جلوگیری از 
ضعف معمولا بر خوردن پروتئین متمرکز است اما بسیاری از دیگر مواد غذایی 
بین  معنی داری  ارتباط  اگرچه  کرد:  اظهار  گروه  این  دارند.  سلامتی  فواید 
دریافت کل فلاونوئید و ضعف وجود نداشت اما مصرف بالاتر فلاونول ها )یکی از 

زیرگروه های فلاونوئیدها( با احتمال کمتری برای ایجاد ضعف همراه بود.
آنان توضیح دادند که به طور خاص، مصرف بالاتر کوئرستین، قوی ترین ارتباط 
را با پیشگیری از ضعف داشت. داده ها از مطالعه قلب فرامینگهام به دست آمد و 
بیش از ۱۷۰۰ نفر را شامل شد. همه آنان در ابتدا ضعف نداشتند و حدود ۱۲ سال 
پیگیری شدند. پس از حدود ۱۲ سال، کمی بیش از ۱۳ درصد از شرکت کنندگان 
دچار ضعف شدند. گروه تحقیق گفت که تحقیقات آینده باید بر مداخلات غذایی 
فلاونول ها یا کوئرستین برای درمان ضعف تمرکز کنند. آنان توصیه کردند که 

تحقیقات در مورد شرکت کنندگان دارای تنوع نژادی و قومی نیز مورد نیاز است.

با شکستگی بینی چه باید کرد؟

آیا بینی شکسته خودش ترمیم می شود؟
معمولًا درگیری های فیزیکی، آسیب های ورزشی یا تصادفات اتومبیل از علت های 
معمول هستند که باعث شکستگی بینی می شوند. نیروی برخورد و ضربه می تواند باعث 
شود استخوان های بینی ترک بخورند یا بشکنند و در نتیجه شکستگی بینی رخ دهد. 

برخورد بینی با یک سطح سخت هم می تواند باعث شکستگی بینی شود.
شکستگی بینی

بینی ساختار پیچیده ای از استخوان ها و غضروف ها و بافت نرم است. بینی به عنوان 
یک عضو برجسته در صورت در معرض آسیب است، خصوصاً در ورزش هایی که برخورد 
در آنها زیاد است. معمولًا درگیری های فیزیکی، آسیب های ورزشی یا تصادفات اتومبیل 
از علت های معمول هستند که باعث شکستگی بینی می شوند. نیروی برخورد و ضربه 
می تواند باعث شود استخوان های بینی ترک بخورند یا بشکنند و در نتیجه شکستگی 
بینی رخ بدهد. برخورد بینی با یک سطح سخت هم می تواند باعث شکستگی بینی 
شود. بچه ها به طورکلی نسبت به بزرگ ترها کمتر در معرض شکستگی بینی هستند، زیرا 

بینی آنها منعطف تر است.
علائم شکستگی بینی بسته به شدت آسیبی که وارد شده متفاوت است. یک شکستگی 
خفیف ممکن است فقط باعث کمی خونریزی یا تورمی خفیف شود. از سویی دیگر، 
شکستگی شدید بینی می تواند آسیب گسترده ای به استخوان ها و غضروف و بافت های 
اطراف بینی وارد کند. همچنین ممکن است دچار درد، تورم، مشکل در تنفس، کبودی و 
خون مردگی و تغییر شکل و فرم بینی شوید. در مواردی نادر، شکستگی های شدید بینی 
می تواند عوارضی مانند هماتوم تیغه بینی ایجاد کند. هماتوم تیغه بینی به تجمع خون 

بین تیغه بینی و غضروف گفته می شود.
اگر آسیب وارد شده به بینی خفیف باشد پزشک توصیه می کند از راهکارهای خانگی 
برای کنترل علائم استفاده کنید. بالا نگه داشتن سر هنگام خواب و استراحت کافی 
می تواند درد و تورم را کاهش دهد. سعی کنید شب موقع خواب با چند بالش سرتان را 

بالاتر بگذارید و طی روز نیز از کمپرس سرد برای کاهش تورم استفاده کنید
به طورکلی علائم شکستگی بینی شامل موارد زیر می شود:

. درد و حساس شدن به لمس . صدای تق مانند وقتی بینی را لمس می کنید . خونریزی 
از بینی . هماتوم تیغه بینی . تورم اطراف بینی . کبودی اطراف چشم و بینی

. به سختی نفس کشیدن با بینی . تورفتگی بینی . ترشح از بینی

در خیلی از موارد، شکستگی بینی می تواند خودبه خود و بدون هیچ مداخله پزشکی 
خوب شود. اما در مورد شکستگی های شدیدتر نیاز به درمان وجود دارد.

چقدر طول می کشد بینی شکسته خوب شود؟
معمولًا حدود سه هفته زمان می برد تا یک بینی شکسته خوب شود. طی دورهٔ التیام 
باید درد و تورم را کنترل کرده و از انجام فعالیت هایی که می توانند موجب آسیب بیشتر 
به بینی شوند پرهیز کنید. به طورکلی اگر بینی تان شکست بهتر است با یک پزشک یا 
متخصص گوش و حلق و بینی مشورت کنید تا میزان آسیب به بینی تان مشخص شود. 
تشخیص آسیب بینی معمولًا بر اساس معاینهٔ بینی و نواحی اطراف آن داده می شود. 

پزشک، راه های هوایی بینی را بررسی می کند و بینی را از جهت علائم تغییر شکل معاینه 
می نماید. در برخی موارد، آزمایش های تصویری برای تأیید تشخیص و ارزیابی شدت 
شکستگی و آسیب بینی ضروری است. اگر آسیب وارد شده به بینی خفیف باشد پزشک 
توصیه می کند از راهکارهای خانگی برای کنترل علائم استفاده کنید. بالا نگه داشتن سر 
هنگام خواب و استراحت کافی می تواند درد و تورم را کاهش دهد. سعی کنید شب موقع 
خواب با چند بالش سرتان را بالاتر بگذارید و طی روز نیز از کمپرس سرد برای کاهش تورم 
استفاده کنید. می توانید چهار بار در روز و هر بار به مدت ۱۰ تا ۱۵ دقیقه کمپرس سرد 
روی بینی تان بگذارید. همیشه یادتان باشد اگر دردتان شدید بود، خونریزی داشتید و یا 

دچار مشکلی در تنفس بودید حتماً باید به پزشک مراجعه کنید.
درمان شکستگی های شدیدتر بینی

درمان های خانگی اغلب می توانند علائم شکستگی بینی را تا زمانی که خوب شود 
کنترل کنند، اما این راهکارها همیشه هم جایگزین مداخلات پزشکی نیستند. درست 
هم  موقعیت هایی  اما  کند؛  پیدا  التیام  خودش  می تواند  بینی  شکستگی  که  است 
وجود دارد که نیاز به درمان پزشکی است. مسکن های بدون نسخه مثل استامینوفن 
یا ایبوپروفن می توانند به مدیریت درد کمک کنند. در برخی موارد لازم است بینی جا 
انداخته شود. طی این کار پزشک با دست، استخوان های بینی را فشار می دهد تا سر 
جای خود برگردند. ممکن است طی دوره التیام بینی تان از چسب بینی استفاده کنید. 

احتمالًا پزشک برای پیشگیری از عفونت آنتی بیوتیک تجویز می کند.
 موقع شکستگی بینی چه باید کرد؟

موارد  در  خصوصاً  که  است  رینوپلاستی  یا  سپتوپلاستی  نیز  دیگر  درمانی  گزینه 
یا مشکل  فُرم خارج می شود  از  و  بینی کج  آن  بینی که طی  شکستگی های شدید 
قابل توجهی برای تنفس به وجود می آید ضرورت دارد. سپتوپلاستی یک عمل جراحی 
است که طی آن هر گونه آسیب به تیغه یا سپتوم بینی اصلاح می شود. سپتوم بینی 
استخوان و دیواره غضروفی بین سوراخ های بینی است. در سپتوپلاستی جراح برشی 
در داخل بینی ایجاد می کند و سپتوم را بادقت سر جای خود برمی گرداند و هر استخوان 
و غضروف اضافی را که باعث انسداد شده برمی دارد. رینوپلاستی نیز برای بهبود ظاهر 
و عملکرد بینی انجام می شود. رینوپلاستی شامل فرم دهی دوباره بینی با حذف یا 

اضافه کردن بافت یا استخوان می شود.

احتمالا تا به حال تجربه کرده اید که در هنگام بیماری یا آسیب 
دیدگی، شرایط جسمی شما در طول شب بدتر شده و برای نمونه 
مکن است کل روز را با کمردرد سپری کنید اما همین درد در زمان 
خواب غیر قابل تحمل می شود. این موضوع برای سایر دردها از 
جمله دندان درد یا گوش درد یا زانو درد نیز صدق می کند و در کل 
به نظر می رسد طی ساعات شب، درد شدت بیشتری پیدا می 

کند.
تجربه شخصی بیشتر افراد نشان می دهد: درد در طول شب 
بیشتر می شود اما اکثر ما نمی دانیم چرا دردی که در طول روز 
وجود داشت، با تاریک شدن هوا به ما اجازه استراحت نمی دهد. 
در واقع پرسش اصلی این است: چرا در طول شب درد را شدیدتر 
احساس می کنیم؟ علم در مورد آن چه می گوید؟ از نظر علمی، 
درد پدیده عجیبی محسوب نمی شود اما تعریف آن پیچیده است. 
پس از تغییرات متعدد در طول سال ها، انجمن بین المللی مطالعه 
درد  در سال ۲۰۲۰ موافقت کرد که درد را به عنوان یک تجربه 
حسی و احساسی ناخوشایند مرتبط با آسیب واقعی یا بالقوه بافتی 

محدود کند.
درد برای چیست؟ ما تمایل داریم احساس درد را چیزی منفی 
بدانیم، زیرا طبق تعریف، تجربه ای ناخوشایند است. اما در حقیقت 
هدف از درد این است که بدنمان به ما هشدار دهد که چیزی 
اشتباه است. این یک مکانیسم بقا است که به ما کمک می کند 
تا از خطراتی که ممکن است تمامیت جسمانی ما را تهدید کند در 
امان بماند. به بیان دیگر، درد یک سیستم هشدار است که مغز ما 

به ما اعلام می کند که در معرض خطر هستیم.
به گزارش  ؟  یابد  افزایش می  چرا حس درد در طول شب 
سیناپرس، توضیح این پدیده به سیستم های پردازش مغز ما و 
علم ادراک مربوط می شود. در دهه ۱۹۶۰ میلادی، رولاند ملزاک 
و پاتریک وال نظریه کنترل دروازه را ارائه کردند. بر این اساس، 
دریچه ای در نخاع وجود دارد که عبور محرک های دردناک به مغز 
را کنترل می کند. به عبارت دیگر مواردی وجود دارد که باعث بسته 
شدن دروازه عصبی فوق و احساس درد کمتر می شود و به همین 
نسبت در برخی موارد  این دروازه باز شده و درد بیشتری احساس 

می کنیم. به عنوان مثال، عمل مکانیکی مالش پوست در صورت 
ضربه به تسکین درد کمک می کند زیرا در این شرایط احساس 
اصطکاک با احساس درد رقابت کرده و باعث می شود درد کمتر 
احساس شود. در سکوت شب، هیچ محرک خارجی وجود ندارد 
که حواس ما را پرت کرده و به ما کمک کند دروازه عصبی کنترل 
درد را ببندیم. در حقیقت دلیل اصلی احساس شدت درد در طول 

شب، همین موضوع است.
مطالعات متعددی نشان داده است ؟ ساعت  بدترین زمان: 
۴ صبح از نظر احساس درد، بدترین ساعت شبانه روز محسوب 
تکنیک  جدید،  های  نظریه  میلادی،  دهه ۱۹۶۰  از  شود.  می 
های جدید و یافته های جدیدی در علم درد مطرح شده اند اما 
مطالعه ای که در سپتامبر سال گذشته در مجله Brain منتشر شد، 
نشان می دهد ریتم  های شبانه  روزی به عنوان یک بازیگر کلیدی 
احتمالی در پدیده درد شبانه نقش ایفا می کند.  در این مطالعات 
پژوهشگری به نام اینس داگوئت )Inès Daguet( و همکارانش 
یک مطالعه آزمایشگاهی جدید انجام دادند که در آن متوجه شدند 

زمانی از شبانه روز که درد شدیدترین احساس را دارد ساعت ۴ 
صبح است. یکی از توضیح های احتمالی این پدیده، محرومیت 
از خواب است، زیرا بی خوابی در افزایش حس درد تأثیرگذار است. 
این تغییرات فیزیکی و ذهنی که ما تجربه می کنیم ممکن است 
که  مانند کورتیزول  ای هورمون هایی  به سطوح چرخه  مربوط 
مربوط به سیستم ایمنی و التهاب است و یا ملاتونین باشد که در 

طول روز داریم.
با این حال، نباید فراموش کرد که این یک مطالعه تجربی در یک 
محیط آزمایشگاهی است که در آن شرکت  کنندگان در محیط 
طبیعی خود نیستند و محرک  های دردناک را به  طور مصنوعی از 

طریق دستگاه القای حرارت دریافت می  کنند.
از سوی دیگر برخی محققین از قبیل کریستوفر کینگ نظریه ای 
را مطرح کرده  اند که در آن به این نکته اشاره می شود که از منظر 
تکاملی، ما در طول شب در برابر شکارچیان آسیب  پذیرتر هستیم، 
زیرا در این زمان است که می  خوابیم. بنابراین منطقی است که در 

طول شب بدن ما حساس تر باشد.

چرا شب ها درد را بیشتر حس می کنیم؟
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به مناسبت ایام دهه کرامت صورت گرفت؛

گردهمایی دختران خادمه 
بقاع متبرکه استان قم

همایش»همسایه آفتاب« با حضور دختران خادمه بقاع متبرکه استان قم در 
مجتمع امامزاده سید علی )ع( برگزار شد.

به گزارش ایمان  همایش »همسایه آفتاب«، اجتماع بزرگ دختران خادمه 
بقاع متبرکه استان قم، عصر امروز و به مناسبت دهه کرامت و با حضور خواهران 
خادمه بقاع متبرکه استان قم و با اجرای سید مهدی تحویلدار در مجتمع 

فرهنگی امامزاده سید علی )ع( برگزار شد.
برخورد خادمان بقاع متبرکه با زائران، تجربه خوب یا بد

 آنها از حرم ها را می سازد
حجت الاسلام والمسلمین حسینی قمی در سخنانی اظهار کرد: خداوند در 
سوره مبارکه »تحریم«« و باز خدا برای مؤمنان )آسیه( زن فرعون را مَثَل آورد 
هنگامی که )از شوهر کافرش بیزاری جست و( عرض کرد: بار الها )من از قصر 
فرعونی و عزت دنیوی او گذشتم( تو خانه ای برای من نزد خود در بهشت بنا کن 

و مرا از شرّ فرعون )کافر( و کردارش و از قوم ستمکار نجات بخش.
وی افزود: سوال اینجاست که چرا نام آسیه بر مریم مقدم آمده که در پاسخ باید 
به نکته ظریفی که مفسران آورده اند اشاره کرد؛ آسیه مقدم است چون مریم در 
خانواده خوبی رشد کرده بود ولی آسیه همسر فرعون بود و در کاخ او زندگی 

می کرد و به چنان جایگاهی رسید.
این استاد حوزه علمیه با بیان اینکه امروزه، شرایط برخی افراد از نظر پوشش 
و حجاب، دل مؤمنان را به درد آورده است گفت: هنر زن مسلمان این است 
که در این محیط، بتواند حضرت زهرا )س( و فاطمه معصومه )س( را الگوی 

خود قرار دهد.
وی ادامه داد: یک دختر ۲۷ ساله به نام معصومه سال ها پیش وارد قم شده 
و به واسطه او، این همه معنویت و برکت نصیب شهر ما شده و علمای بزرگ، 

افتخار می کنند که خادم آن حضرت باشند.
حجت الاسلام والمسلمین حسینی قمی با اشاره به ماجرای به دنیا آمدن 
حضرت موسی )ع( و وحی به مادر او برای اینکه فرزندش را به آب بسپارد گفت: 
اگر باور داشته باشیم و ایمانمان این باشد که هر چه در راه خدا دادیم، او بهترش 

را به ما بر می گرداند، آنگاه به نتیجه مطلوب خواهیم رسید.
این استاد حوزه علمیه به ایمان مادر حضرت موسی )ع( و انجام دستور 
الهی اشاره و ابراز کرد: خداوند به او فرمود فرزندش را به آب بسپارد و خودش 

نگهدارش خواهد بود و موسی، جزو پیامبران خواهد شد.
وی تصریح کرد: فرعونیان قصد کشتن موسی )ع( را داشتند وقتی او را از آب 
گرفتند ولی آسیه مانع شد و موسی در قصر فرعون بزرگ شد؛ در آن شرایط 
نزدیک بود مادر موسی طاقت نیاورد ولی خدا، قلب او را محکم کرد تا چیزی 

نگوید.
حجت الاسلام والمسلمین حسینی قمی با بیان اینکه باید ممنون خداوند و 
اهل بیت )ع( باشیم که خادمی بقاع متبرکه را به ما عطا فرموده اند گفت: البته 

باید مراقبت بسیار کرد تا این فرصت و توفیق سلب نشود.
استاد حوزه علمیه افزود: زائران، امامزادگان را نمی بینند، بلکه خادمان 
این حرم های مطهر را مشاهده می کنند بنابراین اگر برخورد خوبی ببینند، 
خاطره خوبی برایشان می ماند یا بالعکس، و ممکن است آن زائر نگوید یک 
نفر با من بد برخورد کرد، بلکه به حرم فلان امامزاده رفتم و برخورد بدی با 

من شد.
خدّام بقاع متبرکه خادمان فرهنگ ناب شیعی هستند

حجت الاسلام سید نورالدین صمدانی رئیس اوقاف و امور خیریه شهرستان 
قم نیز در این همایش اظهار کرد: امروز پنجم ذی القعده است که در تقویم 
التعظیم  واجب  امامزادگان  بزرگداشت  و  تکریم  روز  نام  به  کشور،  رسمی 

نامگذاری شده است.
وی افزود: تکریم امامزادگان به معنای محبت به رسول گرامی اسلام 
)ص( است، زیرا بقاع متبرکه، بابی از ابواب ایشان محسوب می شوند و 
در هنگام قرائت اذن دخول به این اماکن مقدسه هم این مسئله ذکر شده 

است.
رئیس اوقاف و امور خیریه شهرستان قم با بیان اینکه خادمان بقاع متبرکه، 
افتخار بزرگی را نصیب خود کرده اند گفت: خدمت به زائران فرزندان و نوادگان 
ائمه اطهار )ع(، افتخاری عظیم است و خدام این اماکن مقدسه در حقیقت 

خدمتگزاران فرهنگ و اجتماع هستند.
وی به اقدامات گسترده بقاع متبرکه در حوزه های فرهنگی، مذهبی، قرآنی و 
اجتماعی عنوان کرد: از جمله این برنامه ها می توان به تهیه و توزیع بسته های 
معیشتی در شرایط اقتصادی کنونی اشاره کرد که با همت خادمان و بدون هیچ 

چشمداشتی انجام می شود.
حجت الاسلام صمدانی ضمن تشکر از همه خدام بقاع متبرکه استان قم 
گفت: از این جمع بزرگ و گرانقدر تشکر می کنم که خود را وقف خدمت به 

فرهنگ اسلامی و شیعی کرده اند.
 

مسئول مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه  علمیه اعلام کرد:

جزییات جذب سرباز طلبه
 در سازمان ها و نهادها

مسئول مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه  علمیه گفت: طلاب سراسر 
کشور که علاقه مند به خدمت به عنوان سرباز امریه هستند می توانند از روز 
چهارشنبه دهم خردادماه با مراجعه به سامانه پیشخوان حوزه های علمیه بخش 

امریه، درخواست خود برای خدمت را ثبت کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسین رفیعی در گفت و گویی با خبرنگاران، با 
اشاره به برگزاری نشست مسئولان نظام وظیفه با مسئولین مرکز امور طلاب 
و دانش آموختگان حوزه گفت: همزمان با میلاد کریمه اهل بیت )س( و 
آغاز دهه کرامت نشست توجیهی ارگان های بکارگیرنده سرباز طلبه با حضور 
نماینده بیش از ۴۰ نهاد و سازمان در مرکز مدیریت حوزه های علمیه برگزار 
گردید در این نشست سهمیه ها، هزینه ها، قوانین و شرایط جذب سال ۱۴۰۲ 

به ارگان ها ابلاغ گردید.
مسئول مرکز امور طلاب و دانش آموختگان حوزه های علمیه افزود: در 
راستای تامین نیاز سازمانها و نهادهای نظامی و غیر نظامی در عرصه های 
تبلیغی، فرهنگی و پژوهشی در قالب خدمت سربازی طلاب و روحانیون؛ 
سهمیه جذب ارگان های دارای مجوز از ستادکل نیروهای مسلح ابلاغ 

شد.
وی خاطر نشان کرد: نظر به اتصال مراکز مدیریت استان های خراسان و 
اصفهان به سامانه امریه مرکز مدیریت حوزه های علمیه، طلاب سراسر کشور 
که علاقه مند به خدمت در این عرصه هستند می توانند از روز چهارشنبه 
۱۰/۰۳/۱۴۰۲ همزمان با میلاد پرخیر و برکت امام رضا )ع( با مراجعه به 
انتخاب محل  به  امریه" نسبت  پیشخوان حوزه های علمیه "بخش  سامانه 

خدمت مد نظر خود، درخواست خود را ثبت نمایند.

گروه زندگی - هانیه ناصری: اولین میهمانی مفصل را در پیش داشت و قرار بود در 
نقش تازه عروس در میان قوم وخویش آقا داماد خوش بدرخشد. دلش می خواست حالا 
که قرار است محک بخورد، هرچه سلیقه در چنته دارد رو کند. همه چیز برای میهمانی 
فردا شب مهیا بود. از کفش و لباس گرفته تا گلِ سر و هرچیز که فکرش را بکنید. اما 
مکالمه  صبح روز میهمانی برخلاف سایر خوش وبش ها و دل و قلوه دادن هایش با 
شاه داماد، حسابی کفری اش کرد. ناسلامتی برای خودش صاحب نظر بود و یک پا 
خوش سلیقه. یک جمله از طرف مادر داماد به عروس خانم که شاید مادرانه بود و از سر 
دلسوزی اما حسابی مخرّب!» مامانم گفته بهت بگم اون لباسی که با هم رفتیم خریدیم 
بپوش!« احساس کرد تمام غرورش رابا تکه سنگی شکسته اند. صدای خُرد شدن آن 
را با همه وجود می شنید. دلش می خواست نه سیخ بسوزد نه کباب. گوشی را بردارد و 
در کمال ادب بگوید:» ببخشید مامان جان! من فردا به میهمانی نمی آیم.« شاید برای 
خیلی از جوان ها حفظ احترام والدین و علاقه به همسر یک دوراهی سخت باشد و در 
چنین شرایطی که سلیقه مادرشوهر و عروس متفاوت است تصمیم گیری برای چگونه 
مطرح کردن حرف دل، چند سال از عمر، کم کند! بالاخره هم حکایت عشق به مادر 
است و احترام به او و هم حساب دلدادگی به دختری که قرار است یک عمر با او هم 

مسیر و همراه باشد.
*تقویت روابط نجات بخش است

 شاید ریشه بسیاری از دخالت ها در ضعف ارتباط زن و شوهر باشد. ضعفی که دیده 
شدن آن در روابط زوجین اجازه هرگونه دخالت و یا به زبان بهتر پادرمیانی را به اطرافیان 
می دهد. یک پادرمیانی که اگر دلسوزانه باشد می تواند کارساز و مشکل گشا شود و 
چنانچه از روی تدبیر و درایت انجام نشود ضررهای جبران ناپذیری به زندگی فرزندان 
وارد خواهد کرد و شاید تقویت روابط زوجین با شیوه های مختلف بتواند عروس خانم ها 

و آقا دامادها را از این مهلکه نجات دهد.
* چرا و چگونه حریم زوجین شکسته می شود؟

»نرگس نهاوندیان«؛ کارشناس مسائل خانواده، درمورد دخالت والدین در زندگی 
والدین شاید  این که خود  یکی  فرزندان می گوید:»چندمورد اساسی مطرح است، 
با هدف مشخصی  هم این کار را انجام نمی دهند و تنها از روی دلسوزی است و اگر 
بخواهیم از منظر طرحواره درمانی آن را مطرح کنیم شاید پدر، مادر، خواهر و یا برادر 
هنوز احساس می کنند که باید مراقب فرزندشان باشند، حتی وقتی فرزند ازدواج 
می کند و بچه دار می شود و چه بسا پس از آن! دیگر اینکه گاهی فرزند خودش این 
شخصیت را دارد. یعنی دوست دارد و اجازه می دهد دیگران در امور زندگی او دخالت 
کنند. شخصیتی دارد که دوست دارد یکی مدام دنبال او باشد و زندگی اش را جمع وجور 
کند. همچنین گاهی فرزندان و به خصوص دختر خانم ها هر اتفاق ریز و درشتی را به 
مادر و خواهر خود توضیح می دهند و دوست دارند از تجربیات آنان استفاده کنند. اما 
باید بدانند که تجارب پدر، مادر، خواهر، برادر و یا هم سن و سالان آن ها تجربه هایی 
محدود است که تنها یک شخص و در یک زندگی کسب کرده است، بنابراین نمی تواند 
آن طور که می خواهد به او کمک کند و بیش از آن که کمک کننده باشد مخرب است و 

باعث فاصله بیشتر میان زوجین می شود.«
*جر و بحث و حرف اضافه ممنوع! سربسته حرف بزنیم

این کارشناس و مشاور امور خانواده مطرح کردن هر شبهه و سوالی در جمع خانواده 
را سبب سوگیری آن ها و درنتیجه دخالتشان در امور زندگی زوجین معرفی می کند و 
می گوید:» هرگونه حرفی که ما به خانواده منتقل می کنیم نظر آن ها را نسبت به زوج 
مقابل تغییر می دهد و می تواند سبب دخالت طرفین شود. مثلًا شخص با همسرش 
اختلاف نظر دارد و در جروبحث میانشان حرف های خوبی به هم نمی زنند.فرض کنید 
این  حرف ها به خانواده منتقل شود و دو روز بعد روابط زوجین به شکل قبل برگردد. 
آن ها تمام اتفاقات پیش آمده را فراموش می کننداما آیا برای مادری که شنونده این 
اختلاف بوده است شرایط به همان شکل قبل برمی گردد؟ قطعاً شنیده ها و گفته ها 
بر روی رفتار او نسبت به عروس و یا داماد اثر می گذارد و بسیاری از روابط دچار مشکل 
می شوند. بنابراین گستره درد دل کردن باید به گونه ای باشد که تنها برون ریزی داشته 
باشیم و سربسته حرف بزنیم. دنبال راهکار نباشیم و درد دل ها حالت غیبت پیدا نکند.« 
او معتقد است خانواده هم نباید به دنبال شنیدن حرف های فرزندشان باشند و چنانچه 

مشکلی می بینند باید او را به مشاور ارجاع دهند.
* اطلاعات اضافه یعنی باز شدن مسیر مداخله   

یکدیگر  به   فرزندانشان  و  نزدیکی خانواده ها  را  برخی دخالت ها  ریشه  نهاوندیان 
می داند و می گوید:» در قدیم نزدیکی محل سکونت بیشتر بود اما امروزه داشتن ارتباط 
تلفنی هم این فاصله ها را نزدیک کرده و گاهی افراد به محض آن که از خواب بیدار 
می شوند گوشی تلفن را برمی دارند و گزارش روزانه  خانواده را به یکدیگر می دهند.« او 
معتقد است ارتباط و صمیمیت،خوب، لازم و ضروری است اما هر اطلاعاتی را نباید در 
اختیار دیگران قرار داد و حتماً لازم است فرد نفع و ضرر خود و همسرش را در نظر بگیرد. 
به طور مثال اگر کسی بگوید لباست چقدر قشنگ است، نیازی نیست بگوییم این را از 

فلان جا خریدم و فلان قیمت. کافیست تشکر کنیم. درواقع ما وقتی اطلاعات بیشتر به 
اطرافیانمان می دهیم، به دنبال آن مسیر دخالت را نیز باز کرده ایم.

*به نام مشورت دخالت نکنیم/اهمیت حضور مشاور جدی است!
وی مراجعه به مشاور به عنوان یک فرد سوم در زندگی زوجین را امری مؤثر می داند 
و می گوید:» مشورت با یک کارشناس متخصص در این زمینه به عنوان فردی که از 
منظر بالا، بدون هیچ گونه پیش فرضی و بی قصد و غرض به ماجرا نگاه می کند بسیار 
مؤثر است. همچنین مشاور به دلیل داشتن تخصص و مواجهه با پرونده های فراوان، 
توانایی این را دارد که در مسئله موردنظر در حد مطلوب اطلاعات بگیرد و راهکار مناسب 
ارائه دهد. او تأکید می کند خانواده ها دقت داشته باشند که گاهی فرزندانشان فقط 
یک گوش شنوا می خواهند! گوشی که تنها درد دل هایشان را بشنود و نیازی به ارائه 
راهکار ندارند؛ راهکاری که در نهایت ممکن است منجر به دخالت شود. اما در جایی که 
فرزندان نیاز به راهنمایی دارند و می گویند »من چکار کنم؟« و یا این که» شما چه  فکر 
می کنید؟« در این جا والدین می توانند وارد مشورت شده و راهکار موردنظر خود را ارائه 
دهند، البته بدون پیگیری. یعنی فرزند بخواهد آن را انجام می دهد و نخواهد  انجام 
نمی دهد. والدین تنها در جایگاه بزرگ تر بودن نظرشان را ارائه می دهند و به هیچ وجه 
نباید خودشان برای حل امور فرزندان پیش قدم شوند که این مسئله قطعاً دخالت 
محسوب می شود. وی در پایان برای پیشگیری از بسیاری مشکلات در زندگی مشترک 

نقش مشاوره های پیش از ازدواج را بسیار پررنگ دانست.
*پدرانه هایی که راهگشاست

در گعده های صمیمانه پدر و فرزندی که به بهانه خواندن خطبه عقد برای شروع یک 
مسیر پر پیچ و خم برپا می شود، رهبر معظم انقلاب به عنوان  پدری مهربان حرف های 
دلسوزانه می زنند که بسیار راهگشاست. مثل این جملات؛ »باید جوان ها را هدایت کرد 
اما در جزئیات امور آن ها نباید خیلی دخالت کرد که زندگی برای آن ها مشکل شود. 
مبادا بعضی ها با دخالت های خودشان، بعضی ها ها با کم ظرفیتی و خوی بچگی 
خودشان این بنای مستحکم را با اندک چیزی متزلزل کنند. اگر دیدند دخالت های 
آن ها دارد این زن و شوهر را نسبت به هم دل چرکین می کند دیگر اجازه ندارند دخالت 
کنند. بزرگ ترها اگر می خواهند این جوان ها راحت زندگی کنند باید آن ها را نصیحت 
کنند و هدایت نمایند اما دخالت نباید بکنند. بگذارند زندگی شان را بکنند. مبادا خدای 
نکرده بزرگ ترها بیایند پیش یکی از زوجین از آن دیگری بدگویی کنند. یک چیزی 
بگویند دلخوری درست کنند. بلکه باید بزرگ ترها سعی کنند بیشتر این ها را به هم 
نزدیک نمایند و دل هایشان را به هم متصل تر کنند. والدین نقش زیادی در ایجاد محبت 
دارند. والدین دختر و پسر باید دائماً همتشان این باشد که این را نسبت به دیگری با 
محبت کنند. اگر هم چنانچه یک چیزی دیدند از طرف مقابل که برایشان خوشایند 
نبود آن را برای فرزند خودشان ذکر نکنند. بگذارند این دو با یکدیگر روزبه روز مأنوس تر و 
بامحبت تر باشند. پدر و مادرها باید سعی کنند محبت زن و شوهرها را، این بچه هاشان 
را، جوان هایی را که ازدواج می کنند تأمین کنند. گاهی ممکن است یک دل خوری هایی 
پیش بیاید. پدر و مادرها که تجربه دار تر هستند، بزرگ تر هستند، عاقل تر هستند، 

نگذارند که این دلخوری ها به دلسردی یه زن و شوهر جوان از هم منتهی شود.
*حریم خانواده محترم است

یادمان باشد صمیمیت در زندگی عاشقانه مرد و زن  حرف برای گفتن فراوان دارد. 
صمیمیتی که اگر بنا شود حصاری محکم و نفوذناپذیر می شود و امنیتی وصف ناپذیر 
به کانون خانواده هدیه می دهد و آن را گرم و گرم تر می کند. یک راهکار مهم برای 
ایجاد صمیمیت باز نکردن سفره  دل پیش هر کسی است.خانم ها و آقایانی که هرجا 
می نشینند، زبان به درد دل می گشایند و به اصطلاح سفره دلشان را پهن می کنند از 
دخالت اطرافیان ایمن نیستند. شاید میان تمام نظرها و پیشنهادات چندتایی سازنده 
و دلسوزانه باشد اما یک راهکار اشتباه کافی است تا مسیر هموار زندگی را به معبری 
صعب العبور مبدل کند. پس تا می توانید با درایت و هوشمندی حریم خانواده را محترم 

بشمارید و حرف های دلتان را پیش خودتان نگه دارید.

امام جمعه قم: 

دشمن به دنبال ایجاد فاصله
 میان مردم و روحانیت است

امام جمعه قم با تاکید بر اینکه دشمن به دنبال ایجاد فاصله میان روحانیت و مردم است، 
گفت: در شرایط امروز نمی شود که یک روحانی در حاشیه بنشیند و کاری انجام ندهد، 

روحانیت باید وسط میدان باشد و تا جان دارد برای انقلاب کار کند.
آیت الله سیدمحمد سعیدی در دیدار اعضای هیأت رئیسه مجمع نمایندگان طلاب و 
فضلای حوزه علمیه قم که پیش از ظهر روزشنبه  در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت 
انجام شد، اظهار کرد: فلسفه شکل گیری مجمع نمایندگان طلاب باید پیوسته مرور شود 

تا از خطوط اصلی خود خارج نشود و نسبت به وظایف اصلی آن غفلت صورت نگیرد.
امام جمعه قم با بیان اینکه اوضاع روحانیون و طلاب قبل و بعد از انقلاب تفاوت زیادی 
دارد، گفت: اگر کسی تحلیل این دو موقعیت دستش نباشد دچار تناقض و اشکال می 
شود زیرا فضا تغییر کرده است و به دنبال آن جایگاه و فعالیت های روحانیون هم تغییر 
کرده است؛ اگر قبل از انقلاب یک طلبه در یک مسجد محدود بود امروز اوضاع تغییر 

کرده است و در جاهای مختلفی می شود از ظرفیت های موجود انقلاب استفاده کرد.
وی با بیان اینکه شرایط در زمان ائمه نیز تفاوت هایی داشته است، افزود: روحانیون 
در زمان شاه یک سری وظایف داشتند که با پیروزی انقلاب تفاوت ایجاد شده است 
بنابراین الان نمی شود که یک روحانی در حاشیه بنشیند و کاری انجام ندهد. تولیت 
آستان حضرت فاطمه معصومه)س( با بیان اینکه باید تا جان در بدن داریم کار کنیم، 
گفت: هرچه در این مسیر کار کنیم باید این احساس را داشته باشیم که دستمان خالی 
است و به عبارت دیگر باید جوری کار کنیم که خدا از ما راضی باشد ولی خودمان از خود 
راضی نباشیم. در ابتدای این دیدار حجت الاسلام والمسلمین سید جلال رضوی مهر 
رئیس مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم گفت: این مجمع به حکم امام 
ایجاد شده و از جمله وظایفی که در اساسنامه ذکر شده است نظارت بر هدایت تحصیلی 
طلاب، جذب و گزینش افراد صالح برای حوزه علیمه، رصد مسائل روز و برنامه برای 
کمک به معیشت طلاب حوزه های علمیه است. وی افزود: نمایندگان طلاب در مجمع 
نمایندگان با وجود اینکه حقوقی دریافت نمی کنند، شبانه روز خود را به صورت جهادی 
برای طلاب گذاشته اند و در بحث تبلیغ نقشه راه و مهندسی تبلیغ را تهیه می کنند و در 

هدایت تحصیلی طلاب فعال هستند.

آیت الله اعرافی:

حوزه کنشگر منجر به بالندگی
 نظام و حوزه می شود

مدیر حوزه های علمیه با بیان این که نسل جدید حوزه نسل همراهی هستند، گفت: 
حوزه کنشگر در نهایت منجر به بالندگی نظام و حوزه می شود.

آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار حجت الاسلام والمسلمین احمدعلی یوسفی رئیس 
مرکز راهبری اقتصاد مقاومتی حوزه های علمیه، اظهار کرد: با اشاره به اینکه اعتقاد ما 
مبنی بر کنشگری حوزه است، گفت: حوزه باید کنشگر باشد و تاکنون در بیش از ۵۰ 
موضوع ورود کرده است. مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه حوزه در عرصه های بسیاری 
حرفی برای گفتن دارد، عنوان کرد: این موضوع در نهایت منجر به بالندگی نظام و حوزه 
می شود. وی با اشاره به اینکه حوزه کنشگر یک راهبرد کلی است، خاطرنشان کرد: باید به 

دنبال اقدامات ایجابی باشیم و این اتفاق در موضوعات مختلف باید محقق شود.
آیت الله اعرافی با بیان اینکه تعامل با مجموعه ها و درک واقعیت ها دو موضوع مهم و 
ضروری است و با اشاره به اینکه مرکز راهبری اقتصاد مقاومتی حوزه باید به قوانین کشور 
نیز ورود خوبی داشته باشد، یادآور شد: اگر اطلاعات لازم نسبت به این قوانین وجود 

داشته باشد می توانیم به نقشه عملیاتی دست پیدا کنیم.
نسل جدید حوزه نسل همراهی هستند 

مدیر حوزه های علمیه با بیان اینکه نسل جدید حوزه نسل همراهی هستند، ابراز کرد: 
باید از اساتید، بزرگان و نسل های مختلف حوزه در برنامه های مطالعاتی استفاده شود.

حجت الاسلام والمسلمین احمدعلی یوسفی رئیس مرکز راهبری اقتصاد مقاومتی 
حوزه نیز در این دیدار اظهار کرد: این مرکز برای بانک، بورس، مسکن، خودرو، دلار زدایی، 
جلوگیری از کاهش پول ملی، اقتصاد دانش بنیان و ... الگوی عملیاتی و... ایده روشنی 
دارد. وی مطرح کرد: همچنین برنامه ای تحت عنوان جهاد تبیین اقتصاد مقاومتی را نیز 
در دستورکار داریم. رئیس مرکز راهبری اقتصاد مقاومتی حوزه با بیان اینکه به دنبال رعایت 
تمام ملاحظات هستیم، عنوان کرد: امیدواریم در این مسیر با بهره مندی از رهنمودهای 

مدیر حوزه های علمیه به دستاوردهای مؤثری برسیم.
 

عضو هیئت علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی:

آسیب ها و لطمات کاهش جمعیت
 برای آحاد مردم تبیین شود

عضو هیئت علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی بر لزوم تبیین هر چه بهتر و 
دقیق تر آسیب ها و لطمات کاهش جمعیت برای آحاد مردم جامعه تأکید کرد.

حجت الاسلام والمسلمین محمد ملک زاده با اشاره به مطلب فوق ابراز داشت: بی شک 
یکی از مصادیق بارز و بسیار مهم جهاد تبیین در زمان کنونی، تبیین حقایق مربوط به 
بحث جمعیت و فرزندآوری است و این که برای مردم گفته شود اگر کشور ما نسبت به این 
مقوله کم توجهی و بی توجهی کند، با چه آسیب ها و عوارض خطرناکی دست و پنجه نرم 
خواهد کرد. وی افزود: از سوی دیگر به تعبیر کارشناسان و صاحب نظران، تا سال ۱۴۲۰، 
تقریباً یک سوم جمعیت کشور را افراد سالمند تشکیل می دهند و همین مسئله فشار 
مضاعف اقتصادی و اجتماعی و فرهنگی بر ایران وارد می کند که در جای خود باید ابعاد 
مختلف آن تحلیل و بررسی شود. این استاد حوزه و دانشگاه همچنین گفت: رهبر معظم 
انقلاب بیش از ده سال است که نسبت به خطر کاهش جمعیت کشور و کمبود نیروی 
جوان هشدار می دهند اما متأسفانه برخی مسئولان در دولت های مختلف آن طور که باید 

و شاید به این هشدارها و نگرانی ها توجه نکردند و امروز تبعات آن را مشاهده می کنیم.
وی اظهار داشت: گرچه معتقدیم که باید مشکلات اقتصادی و معیشتی جامعه حل 
شود اما باید توجه داشت که همه چیز فقط مشکل اقتصادی نیست بلکه باید مشکلات 
فرهنگی و باورها در این زمینه نیز اصلاح شود تا به فرزندآوری به عنوان یک جهاد و یک 

ضرورت نگریسته شود.
 

مدیر کتابخانه، موزه و مرکز اسناد حرم مطهر بانوی کرامت خبرداد:

برپایی نمایشگاه نگین قم 
در کتابخانه آستان فاطمی

مدیر کتابخانه، موزه و مرکز اسناد حرم مطهر بانوی کرامت گفت: نمایشگاه نگین قم 
با نمایش تابلوهای خطاطی و نقاشی، آفرینش های فرهنگی هنری آستان مقدس، 
عکس های قدیمی قم و حرم مطهر، و تولیدات مکتوب و رسانه ای آستان مقدس پذیرای 

علاقه مندان است.
حجت الاسلام والمسلمین علی اشرف عبدی از برپایی نمایشگاه فرهنگی هنری »نگین 
قم« در حرم مطهر بانوی کرامت خبر داد. وی گفت: در این نمایشگاه تابلوهای خطاطی 
و نقاشی، آفرینش های فرهنگی هنری آستان مقدس بانوی کرامت، عکس های قدیمی 
قم و حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها و تولیدات مکتوب و رسانه ای این آستان 
مقدس به نمایش گذاشته شده است. مدیر کتابخانه، موزه و مرکز اسناد حرم مطهر بانوی 
کرامت ادامه داد: این نمایشگاه در طول دهه کرامت از ۳۱ اردیبهشت تا۱۰خرداد هر 
روز از ساعت ۲۰ تا ۲۳ به روی بازدیدکنندگان باز است. وی افزود: نمایشگاه نگین قم به 
همت کتابخانه، موزه و مرکز اسناد حرم مطهر بانوی کرامت در تالار شهید مطهری کتابخانه 

فاطمی واقع در صحن پیامبر اعظم )ص( برپا شده است.

با دعوت از عموم بانوان استان قم؛

جشن میلاد امام مهربانی ها  برگزار می شود
مدیرکل امور فرهنگی جامعة الزهرا )س ( ، از برگزاری جشن میلاد امام رضا علیه السلام 

با حضور بانوان استان قم در جامعة الزهرا علیهاالسلام خبر داد.
خانم سیده ربابه داودالموسوی اظهار داشت: این مراسم روز چهارشنبه ۱۰ خردادماه از 
ساعت ۱۶ تا ۱۹ با مدیحه سرایی مداحان اهل بیت علیهم السلام، اجرای مسابقه و برنامه 
های مختلف فرهنگی در تالار بیداری اسلامی جامعة الزهرا علیهاالسلام برگزار می شود.

خانم داودالموسوی با بیان اینکه حضور همه بانوان استان قم در این مراسم میسر است، 
تصریح کرد: علاقه مندانی که با وسیله نقلیه به این جشن تشریف فرما می شوند، جهت 
استفاده از پارکینگ می توانند از درب یاسمن واقع در خیابان شهیدصدوقی، خیابان 

یاسمن وارد جامعة الزهرا علیهاالسلام شوند.

اجتماعی

چرا و چگونه حریم زوجین شکسته می شود؟

اشتباه مدیریت زندگی خود را گردن والدینتان نیاندازید

در شرایط کنونی نرخ جایگزینی جمعیت در رقم ۱.۷ 
به نوعی ثابت مانده است که اگر این عدد به پایین ترین 
حد خود یعنی ۱.۵ برسد به اذعان کارشناسان، کشور 

وارد تله جمعیتی خواهد شد.
اداره جوانی جمعیت  اما اخیرا صابر جباری مدیر 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از افزایش 
فرزند  درصدی   ۱۵ و  سوم  فرزندآوری  درصدی   ۲.۵
چهارم و بیشتر در کشور خبر داده است که این موضوع 
در آینده در تغییر نرخ جایگزینی جمعیت تاثیرگذار 

خواهد بود.
اکنون بسیاری از خانواده ها شاید به خاطر مسائل 
اقتصادی و دشواری نگهداری فرزند تمایل شان برای 
داشتن فرزند کم شده است و اگر هم از خود رغبتی 
روی  فرزندی  تک  به  دهند،  نشان  موضع  این  برای 
می آورند که این موضوع نیز آسیب های خاص خود را 

دارد.
اینکه در طول سال های گذشته این روند تغییر جدی 
داشته است و خانواده ها داشتن سه یا چهار فرزند را در 
جمع خانواده خود می پذیرند جای امیدواری دارد که 
کشور به پدیده سالمندی وارد نشود و با این وضعیت، 
کشور از آنچه تله جمعیتی خوانده می شود، عبور کند.

افزایشی شدن تولد فرزندان سوم به بالا
جباری درباره وضعیت کنونی تولد فرزندان بیشتر 
در کشور با توجه به کاهش نرخ موالید به ۳.۷ درصد 
در  فرزند  یا ۲  یک  داشتن  سیاست  داشت:  اظهار، 
جامعه تغییر کرده است و روند تولد فرزندان سوم به 
بعد افزایشی بوده است و این نشان از تغییر روند الگوی 

فرزندان بیشتر در خانواده ها دارد.
دارای  را  تهران  و  اصفهان  رضوی،  خراسان  وی 
بیشترین کاهش موالید در کشور دانست و گفت: اما در 
عین حال سیستان و بلوچستان جوان ترین و گیلان، 
البرز و مازندران دارای سالمندان بیشتر هستند و شیب 

سالمندی رو به افزایش دارند.
فرزندآوری بیشتر برای دوری از پدیده سالمندی

یکی از مهمترین موضوعاتی که با افزایش فرزندان 
در جامعه رخ می دهد، داشتن جامعه ای پویا و فعال و 
دوری از پدیده سالمندی است زیرا کشور ایران اکنون 
در سال های ۱۴۳۰  با ۱۰ درصد جمعیت سالمند، 
طبق برآوردهای جمعیتی به بیش از ۳۰ درصد جامعه 

سالمندان خواهد رسید.
داشتن  به  خانواده ها  رغبت  و  فرزندآوری  افزایش 
فرزندان بیشتر نه تنها کشور را از تله جمعیتی و سیر 
بلکه  می دهد  نجات  سالمندی  سمت  به  صعودی 
داشتن خانواده های پرجمعیت مانند دهه های ۵۰ و 

۶۰ را فرزندان آینده تجربه خواهند کرد.
برای رسیدن به وضعیت مطلوب در نرخ موالید و رشد 
جمعیت باید مشوق هایی برای خانواده ها در نظر گرفته 
شود تا از این طریق آنان را به داشتن تعداد فرزندان 
بیش از سه یا چهار نفر ترغیب کرد که اخیرا طرحی در 

این زمینه به تصویب رسیده است.
تعیین مشوق هایی برای فرزندآوری

سال  اسفند  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
گذشته طرحی را تصویب کردند که براساس آن به ازای 
تولد هر فرزند در سال ۱۴۰۲ مبلغ ۲۲ میلیون ریال 
برای خرید واحدهای صندوق سرمایه گذاری معامله در 

بورس به نام فرزند اختصاص می یابد.
به همین منظور دولت مکلف به اجرای ماده ۱۱ قانون 
جوانی جمعیت براساس سازوکار اجرایی که وزارت امور 
رسانده  وزیران  هیات  تصویب  به  دارایی  و  اقتصادی 

است، خواهد بود.
ابتدای سال  از  ازای هر فرزند که  به  این اساس  بر 
ریال  میلیون   ۲۲ مبلغ  شد،  خواهد  متولد   ۱۴۰۲
خرید  جهت  صرفاً  ریال  میلیارد  هزار   ۲۲ سقف  تا 
واحدهای صندوق سرمایه گذاری معامله در بورس به 

نام فرزند اختصاص می یابد.
خانواده ها با شرایط اقتصادی بهتر فرزندان 

کمتری دارند
جمعیت  جوانی  ملی  ستاد  رئیس  فروتن  کاظم 
نیز درباره قانون جوانی جمعیت و فرزندآوری اظهار 
وجود  با  بلوچستان  و  سیستان  استان  در  داشت: 
محرومیت ها، فرزندآوری روند خوبی دارد اما در سایر 
استان های کشور، نرخ ازدواج در ۱۰ ماه گذشته و به 

نسبت سال قبل خود، کاهش داشته است.
وی ادامه داد: افرادی که شرایط اقتصادی بهتری 
تنها یکی  بنابراین  دارند؛  فرزند کمتری  تعداد  دارند 
و  اشتغال  فرزندآوری  و  ازدواج  حوزه  در  ما  عوامل  از 
مسائل رفاهی است. در دوران تنظیم خانواده که در 
کشور فاجعه ایجاد شد، فرزندآوری محدود شد و حتی 

فرزندآوری و فرزندپروری ضد ارزش جلوه داده شد.
و  دارد  ادامه  کماکان  فرهنگ  افزود: همین  فروتن 
مردم اشتغال را نسبت به فرزندآوری در اولویت اول قرار 
می دهند. فرزند را به عنوان یک مزاحم تلقی می کنند.

تاکید کرد: در موضوع  رئیس ستاد ملی جمعیت 
از  که  کنیم  کار  عامل  چند  روی  بر  باید  فرزندآوری 
جمله آن فرهنگ سازی است که خود به ۲ بُعد فرهنگ 

عمومی و نظام بهداشتی معطوف می شود.
وی ادامه داد: بررسی ها نشان داده است که قوانین، 
فرزندآوری  در  را  دوم  حرف  رفاهی  امور  و  تسهیلات 

می زند و کشورهای توسعه یافته نیز به همین نتیجه 
رسیده اند. قبول داریم که برخی مسائل اقتصادی و 

مربوط به اشتغال نیز در فرزندآوری تاثیر دارد.
روند پایین فرزندآوری در سال ۱۴۰۱

در سال ۱۴۰۱، روند فرزندآوری به پایین ترین نقطه 
در ۱۱ سال اخیر رسید. براساس آمارهای سازمان ثبت 
احوال کشور، در ۱۰ ماهه نخست سال گذشته، ۸۹۳ 
هزار و ۷۸۶ نفر در کشور به دنیا آمدند که نسبت به تولد 
۹۳۷ هزار و ۷۴۹ نفر در ۱۰ ماهه سال گذشته کاهش 
۴۴ هزار نفری )حدود ۷.۴ درصد کاهش( را نشان داد.
با توجه به اینکه آمارهای تفکیکی ۱۰ ماهه سال های 
آمار  مقایسه  نیست،  دسترس  در   ۱۳۹۹ تا   ۱۳۹۰
نشان   ۱۴۰۱ تا   ۱۳۹۰ سال های  ۹ماهه  متولدان 
میزان  کمترین  پارسال  تولدهای  تعداد  می دهد 

فرزندآوری از سال ۱۳۹۰ تاکنون بوده است.
رشد  و  فرزندآوری  برای  فرهنگ سازی  ضرورت 

جمعیت
جمعیت  نرخ  رشد  و  فرزندآوری  افزایش  برای 
احیاء  برای  زیرا  است  ضرورت  یک  فرهنگ سازی 
عقب افتادگی در زمینه فرزندآوری و رشد جمعیت هنوز 
می توان از زمان استفاده کرد.روح الله اسدی مدیرکل 
و  ورزش  وزارت  جوانان  امور  بر  نظارت  و  هماهنگی 
جوانان نیز معتقد است: برای افزایش فرزندآوری و رشد 
زیرا  نرخ جمعیت، فرهنگ سازی یک ضرورت است 
برای احیاء عقب افتادگی در زمینه فرزندآوری و رشد 

جمعیت هنوز می توان از زمان استفاده کرد.
با  باید  مساله  این  از  بخشی  داد:  ادامه  وی 
فرهنگ سازی در جامعه به ویژه برای جوانان رفع شود 
به مسائل  وابسته  نیز  این موضوع  ابعاد  از  و بخشی 
اقتصادی است؛ بهبود شرایط اقتصادی در هر جامعه 
افزایش  فرصت  از  بهره گیری  در  می تواند  بی شک 

جمعیت، فرزندآوری بیشتر و نیروی کار اثرگذار باشد.
را در  ایران  یقین  به طور  موالید  نرخ  روند کاهشی 
هدایت  سالمند  کشوری  سمت  به  آینده  سال های 
خواهد کرد و اکنون با توجه به اینکه پنجره جمعیتی 
کشور هنوز باز است باید از این فرصت استفاده کرد تا 
علاوه بر رشد جمعیت در راستای تمهید شرایط برای 

دوران پیری جمعیت نیز گام هایی برداشت.
اما مهمترین اقدام در این زمینه گرایش خانواده ها 
به سمت فرزندآوری است و باید پدیده تک فرزندی در 
جامعه تغییر اساسی داشته باشد تا با افزایش تعداد 
فرزندان یک خانواده، کانون گرمی برای همه اعضا 
این  فرزندان  بهتر  تربیت  و  زمینه رشد  تا  کرد  فراهم 

سرزمین امکانپذیر شود.

تغییر رویکرد تک فرزندی در ایران؛

 آیا خانواده ها به داشتن فرزندان بیشتر تمایل دارند؟
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کالری دریافتی خانوار ایرانی کاهش یافت؛ کیفیت هم پایین تر رفت؛

وضعیت قرمز در سفره ایرانی
هر چند سهم هزینه های خوراک در سبد هزینه ای خانوار ایرانی افزایش یافته است 
اما بررسی ها نشان می دهد کالری دریافتی ایران ها روندی کاهشی را در یک دهه 

شاهد بوده است .
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی مبسوط به بررسی ابعاد فقر 
در خانوارهای ایرانی پرداخته است. برآوردها در این گزارش نشان می دهد هر چند 
سهم خوراک از کل هزینه خانوار افزایش یافته اما همزمان کالری دریافتی خانوار نیز 
کاهشی داشته است؛ یعنی خانوار ایرانی در مواجه با روند فزاینده فقر، از هزینه  ها 
کاسته و به خوارک اختصاص داده است اما همزمان از میزان خوراک خود نیز کاسته 

است.
بر این اساس تحولات در سبدغذایی ایرانی ناشی از تغییر در عادات غذایی نیست 
چون همه دهک های درآمدی کاهش کالری دریافتی دارند، به این معنا که حتی 
دهک های پایین که کالری کمتر از استاندارد دریافت می کنند نیز در سه سال اخیر با 

کاهش میزان کالری دریافتی روبرو شده اند.
همچنان اختلاف بین کالری دریافتی به طور قابل ملاحظه ای بین دهک های 
پایین با دهک های بالایی وجود دارد، به طوری که در سال ۱۴۰۰ دهک دهم به طور 
متوسط ۳۲۸۴ و دهک اول ۱۴۹۷ کیلو کالری مصرف می کند. در صورتی که اگر 
کاهش در کالری دریافتی به علت تغییر در عادات غذایی و تمایل به رژیم کم کالری 
بود، باید تناسب بیشتری بین کالری دریافتی دهک های درآمدی به وجود می آمد و 
اصولا وضعیت درآمد نقض تعیین کننده ای در میزان کالری دریافتی نمی گذاشت. در 

عین حال کیفیت کالری دریافتی نیز کاهش داشته است.
ایرانی ها چقدر کمتر می خورند؟

در  باکیفیت  کالای  از  خانوار  که  می دهد  نشان  خانوار  مصرفی  سبد  بررسی 
سبدغذایی کاسته و برای دریافت کالری موردنیاز، از مواد غذایی ارزان تر و با کیفیت 
کمتر بهره برده است. مصرف میانه و میانگین گوشت قرمز در سال ۱۴۰۰ نسبت به 
سال ۱۳۹۰ به ترتیب کاهشی در حدود ۳۲ و۴۱ درصد را تجربه کرده است. میانگین 
مصرف گوشت قرمز در سال ۱۳۹۰ کمی بیش از ۸۰۰ گرم در ماه برای هر فرد بوده 

است اما این میزان در سال ۱۴۰۰ به ۶۰۰ گرم رسیده است.
در عین حال میانه مصرف نیز در سال ۱۳۹۰ اندکی کمتر از ۶۰۰ گرم در ماه 

گزارش شده است. این رقم در سال ۱۴۰۰ به کمتر از ۴۰۰ گرم رسیده است.
حتی مصرف مرغ نیز در این یک دهه دستخوش کاهش شده است. میانگین 
مصرف مرغ در این دوره زمانی کاهشی ۱۰.۵ درصدی را شاهد است. سرانه مصرف 
هر فرد در ماه از کمی بیشتر از یک کیلو هفتصد هزار تومان به کمتر از یک کیلو و نیم 

رسیده است.
بررسی ها نشان از کاهش مستمر مصرف شیر در دهه ۹۰ دارد. میانگین مصرف 
در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال ۱۳۹۰ کاهش هولناک ۴۶.۸ درصدی را تجربه کرده 
است. میانگین مصرف شیر از بیش از سه کیلو در ماه به یک کیلو و نیم در سال ۱۴۰۰ 

رسیده است.
مصرف تخم مرغ نیز کاهشی در حدود چهار درصد را تجربه کرده است. حتی 
مصرف برنج نیز در یک دهه به طور میانگین کاهشی ۲۸ درصدی را تجربه کرده 
است. به عبارت دیگر میزان مصرف برنج هر ایرانی از بیش از سه کیلو و صد گرم در 

ماه، در سال ۱۳۹۰ به دو کیلو و سیصد گرم در سال ۱۴۰۰ رسیده است.
این وضعیت نشان می دهد ایرانی ها در این بحبوحه بحران اقتصادی در حال 

کاهش مصرف کمتر خوراک هستند .
بر این اساس روند کاهشی مصرف مواد غذایی در ایران از سال ۱۳۹۷، یعنی 
همزمان با خروج آمریکا از برجام و تشدید بحران اقتصادی محدودتر از قبل شده 

است.
 

سرپرست دفتر اقتصاد مسکن ؛

منتظر افزایش وام اجاره نباشید 
سرپرست دفتر اقتصاد مسکن گفت: به دلیل محدودیت منابع بانک ها، فعلا 

برنامه ای برای افزایش وام ودیعه مستاجران نداریم. 
اوایل ماه گذشته پس از برگزاری شورای عالی مسکن اعلام شد که رییس جمهوری 
در این جلسه دستور افزایش سقف وام ودیعه را داد. »احمد دنیامالی« عضو شورای 
عالی مسکن و عضو کمیسیون عمران مجلس در این باره به ایلنا گفت: افزایش سقف 
تسهیلات برای مستاجران را در مجلس پیگیری می کنیم و دستور رییس جمهوری 
هم افزایش وام مستاجران است، قرار بر این است که عدد تسهیلات ودیعه و کمک 
هزینه رهن به مستاجران افزایش پیدا کند و در بسته ارایه شده از سوی وزیر راه و 
شهرسازی یکی از اقدامات افزایش قابل توجه رقم وام مستاجران است اما هنوز عدد 

آن نهایی نشده  است.
اما با گذشت یک ماه از این دستور رییس جمهوری اعلام شده است که وام ودیعه 
افزایش پیدا می کند و روال سنوات گذشته تکرار خواهد شد. این در حالی است که 
تمام عوامل افزایش نرخ اجاره از جمله بهای ملک، نرخ تورم، نرخ ارز و طلا و نرخ سود 
بانکی از سال گذشته به طور قابل توجهی افزایش پیدا کرده و اثر وام ۱۰۰ میلیون 

تومانی وام ودیعه آن هم برای کلانشهرها کاملا خنثی شده است.
ابوالفضل نوروزی، سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی در گفت وگو 
با ایلنا درباره تصمیمات برای وام ودیعه گفت:فعلا برنامه ای برای افزایش وام ودیعه 
نداریم اما وام متقاضیان نهضت ملی مسکن تا ۵۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا کرده 

است.   
وی در پاسخ به این سوال که با توجه به افزایش قیمت ها در بازار اجاره آیا وام ۱۰۰ 
میلیون تومانی می تواند قدرت مستاجران برای  پرداخت رهن را پوشش یا افزایش 
دهد، تاکید کرد: باید بانک مرکزی به این سوال پاسخ دهد و علت مخالفت بانک 

مرکزی بحث مربوط به محدودیت منابع است.
در سال گذشته سقف تسهیلات ودیعه مستاجران در تهران، مراکز استان ها و 
شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت و سایر شهرها به ترتیب ۱۰۰، ۷۰ و ۴۰ میلیون 

تومان بوده که امسال هم این اعداد تمدید شده اند.

مدیر سامانه یکپارچه فروش خودروخبرداد:

ثبت نام۸۹۵ هزار نفر در سامانه یکپارچه 
فروش خودرو 

مدیر سامانه یکپارچه فروش خودرو گفت: تاکنون ۸۹۵ هزار نفر توانستند در سامانه 
یکپارچه فروش خودرو ۵ اولویت خودرویی خود را انتخاب کنند. 

مهدی تقدسی اظهار داشت: متقاضیان اگر در ساعات غیر پیک به سامانه یکپارچه 
عرضه خودرو مراجعه کنند، می توانند بدون مشکل ثبت نام خود را نهایی کنند؛ با 
توجه به اینکه ثبت نام تا ۱۰ خرداد ادامه دارد متقاضیان نگران تکمیل ثبت نام 

نباشند.
مدیر سامانه یکپارچه فروش خودرو با بیان اینکه در هر دقیقه حدود ۲۵۰ نفر موفق 
به انتخاب خودرو می شوند، گفت: به دلیل اینکه اولویت انتخاب، پنج خودرو شده 
است در نتیجه فرد، زمان بیشتری را در سامانه می ماند به همین دلیل انتخاب پنج 
اولویت زمان بر است؛ در نخستین مرحله از طرح یکپارچه فروش خودرو، یک انتخاب 

انجام می شد و کندی به مراتب کمتر بود.
وی تاکید کرد: تاکنون ۸۹۵ هزار نفر توانستند در سامانه یکپارچه فروش خودرو 
۵ اولویت خودرویی خود را انتخاب کنند. البته یک بار اولویت به هر کد ملی داده 
می شود و بر اساس اولویتی که متقاضی دریافت کرده انتخاب خودرو انجام می شود.

بررسی  ضمن  قم  استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل  حضور  با  نشستی  در 
برنامه های شرکت توزیع نیروی برق برای عبور از پیک بار تابستان، بر لزوم هماهنگی 
و همکاری همه دستگاه ها و مردم برای جلوگیری از مشکلات ناشی از کمبود برق 

تاکید شد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم در نشستی که به منظور بررسی 
بحران  مدیریت  مدیرکل  حضور  با  تابستان ۱۴۰۲  پیک بار  از  عبور  راهکارهای 
استانداری قم برگزار شد با اشاره به برنامه ریزی های گسترده صورت گرفته برای 
عبور بدون مشکل پیک بار تابستان اظهار داشت: برنامه های مدیریت بار در سه 
بخش عادی، هشدار و حالت اضطراری طراحی شده که با توجه به دمای هوا در 

استان اعمال می شود.
مهندس یوسف صادقی با بیان اینکه با هماهنگی هایی که انجام شده در تلاش 
هستیم با کمترین اعمال مدیریت بار بتوانیم تابستان را بگذرانیم، گفت: امیدواریم 
با تلاش و تدبیر خدمت گزاران صنعت برق، هماهنگی همه دستگاه ها و همکاری 

مردم بتوانیم به بهترین نحو ممکن از پیک بار ۱۴۰۲ عبور کنیم.
مهندس صادقی همچنین با اشاره به پیگیری های روزانه وزیر نیرو، معاون وزیر و 
مدیرعامل توانیر برای راه اندازی پست ۴۰۰ کیلو وات قم خاطرنشان کرد: احداث 
این پست کار بزرگی است که با اراده وزارت نیرو و توانیر پس از هشت سال تا پایان 

خردادماه به بهره برداری خواهد رسید. 
وی در پایان با بیان اینکه امیدواریم با برنامه ریزی و هماهنگی تحت مدیریت 
استاندار محترم پیک بار امسال را به بهترین نحو مدیریت کنیم، تصریح کرد: تمام 
تلاش ما این است که با کمترین لطمات ممکن به بخش صنعت، کشاورزی و سایر 
بخش ها و به ویژه بخش خانگی که خط قرمز دولت است، تابستان امسال را پشت 

سربگذاریم.
لزوم هماهنگی با بخش های صنعت و کشاورزی برای قطع برق در پیک مصرف

از  قدردانی  با  نشست  این  ادامه  در  قم  استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل 
برنامه ریزی های صورت گرفته به منظور تأمین برق استان گفت: سال گذشته 
با اقدامات بسیار خوبی که انجام شد در بخش خانگی قطعی برنامه ریزی شده 

نداشتیم.
وی با اشاره به لزوم هماهنگی با بخش های صنعت و کشاورزی برای قطع برق در 
پیک مصرف یادآور شد: باید برنامه ریزی برای قطعی ها به گونه ای انجام شود که 

کمترین تبعات و خسارت را به دنبال داشته باشد.

محسن اوروجی بر ضرورت اطلاع رسانی به موقع قطعی ها به صاحبان صنایع و 
کشاورزان تأکید و خاطرنشان کرد: با هماهنگی و همدلی بین همه دستگاه های 
استان می توانیم کمبود برق در زمان پیک مصرف را مدیریت کرده و از نارضایتی 

اجتماعی جلوگیری کنیم.
مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان قم نیز در این نشست با 
بیان اینکه برنامه ریزی ها برای مدیریت پیک بار در تابستان سال جاری در بخش های 
صنایع و کشاورزی صورت گرفته است، اظهار داشت: بخش اداری نیز بر اساس 
ابلاغیه هایی که برای آن ها ارسال شده ملزم به کاهش ۳۰ درصدی مصرف انرژی 

هستند.
وی با بیان اینکه روزانه میزان مصرف برق ادارات و دستگاه ها کنترل و برای 
استانداری ارسال می شود، گفت: اداراتی که نسبت به کاهش مصرف اقدام نکنند 
در مرحله اول و دوم اخطار دریافت کرده و در مرحله سوم نسبت به قطع برق آن ها 

اقدام می شود.
مهندس محمد محمودی قم زاد با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای 
کاهش مصرف انرژی در ادارات ابراز داشت: راه اندازی اکیپ بازرسی به منظور 
بازدید از ادارات و دستگاه های اجرایی، پایش مستمر همکاری ادارات در راستای 
اجرای مصوبه هیئت وزیران، شناسایی و اخطار به مشترکان غیر همکار و الزام 

ادارات به استفاده از دیزل ژنراتور از جمله این اقدامات است.
شرکت های توزیع برق موظف به تأمین برق برابر با سهمیه تعیین شده است 

وی همچنین بر لزوم رعایت مصرف بهینه برق در مراکز فرهنگی و آموزشی، مراکز 
نظامی و انتظامی و دستگاه های ارائه خدمات عمومی مثل مخابرات و بیمارستان به 

عنوان الگو و نماد در جامعه تأکید کرد.
مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان قم با اشاره به تعیین 
سهمیه برق مصرفی صنایع در دوره محدودیت شبکه برق با همکاری وزارت صمت 
گفت: شرکت های توزیع برق موظف به تأمین برق برابر با سهمیه تعیین شده است 
و در صورت عدم رعایت سهمیه ابلاغی توسط مشترکین صنعتی علاوه بر افزایش 
بهای برق تا دو برابر تعرفه برای مصرف مازاد با اعلام قبلی نسبت به قطع برق آن ها 

اقدام می شود.
وی با بیان اینکه برنامه برای مدیریت پیک مصرف در روزهای گرم قطع یک روز در 
هفته داخل و خارج از شهرک های صنعتی است، اظهار داشت: این امکان وجود 
دارد در روزهای بسیار گرم و بحرانی اجرای برنامه مدیریت بار صنعتی به صورت دو 

روز در هفته به وجود آید.
محمودی با اشاره به برنامه ریزی های صورت گرفته برای مدیریت بار در بخش 
کشاورزی یادآور شد: در این بخش با هماهنگی با وزارت جهاد کشاورزی نسبت 
به قطع برق الکتروپمپ های کشاورزی به میزان ۵ ساعت روزانه در دوره محدودیت 
اقدام و بهای برق این مشترکین را در سایر ساعات به صورت رایگان محاسبه 

می شود.
نصب کنتور هوشمند برای ۳ هزار مشترک خانگی و ۴ هزار مشترک تجاری 
وی در ادامه به ارائه گزارشی از میزان همکاری صنایع و بخش های عمومی، 
اداری و تجاری در سال گذشته پرداخت و گفت: در بخش صنعتی ۲ هزار و ۶۲۳ 
مشترک در بخش عمومی، اداری و تجاری ۸۴۳ مشترک و در بخش کشاورزی نیز 
یک هزار و ۴۱۷ مشترک مشمول پاداش همکاری شدند که در مجموع ۲۰ میلیارد 

و ۲۰۰ میلیون تومان پاداش برای آن ها اعمال شد.
مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع نیروی برق استان قم از نصب کنتور 
هوشمند برای ۳ هزار مشترک خانگی و ۴ هزار مشترک تجاری در سال گذشته خبر 
داد و اظهار داشت: در سال ۱۴۰۱ در مجموع برق ۴۵۰ مشترک خانگی و ۱۵۰ 
مشترک تجاری دارای کنتور هوشمند که نسبت به رعایت الگوی مصرف اقدام 

نکردند قطع شد.
معاون بهره برداری شرکت توزیع نیروی برق استان نیز در بخش دیگری از این 
نشست با اشاره به ورود وسایل سرمایشی به مدار بهره برداری در فصل تابستان 
یادآور شد: همین امر باعث یک نا ترازی در صنعت برق می شود که ناشی از تفاوت 
بین میزان تولید و مصرف برق است. وی با بیان اینکه در سال های گذشته حدود ۱۵ 
هزار مگاوات نا ترازی در تابستان داشتیم، خاطرنشان کرد: اعمال خاموشی های 
گسترده و کلی برق در سال ۱۴۰۰ نیز به همین علت بود که برنامه ریزی هایی انجام 

شد که این خاموشی ها به حداقل رسانده شود.
مهندس سیدمحمد ارجمند زاده با بیان اینکه برنامه ریزی های صورت گرفته 
باعث شد با کمترین مشکل از پیک تابستان سال گذشته عبور کنیم، ابراز داشت: 
برای سال جاری نیز وزارت نیرو ۱۴۰ برنامه را از شهریورماه سال گذشته برنامه ریزی 

کرد که بتوانیم تابستان شرایط مطلوب تری را داشته باشیم.
وی ورود ۷ هزار مگاوات نیروگاه جدید به مدار بهره برداری را یکی از برنامه های 
اصلی وزارت نیرو برای تأمین برق در سال جاری عنوان کرد و افزود: از این میزان تا 
امروز ۴ هزار مگاوات محقق شده و با برنامه ریزی های صورت گرفته تا پایان خرداد ۳ 

هزار مگاوات دیگر نیز وارد مدار شود.
احتمالا امسال با ۱۱ هزار مگاوات کسری برق مواجه شویم 

معاون بهره برداری شرکت توزیع نیروی برق استان با اشاره به اورهال نیروگاه ها 
برای استفاده کامل از ظرفیت آن ها گفت: تا پایان اردیبهشت ماه تمام نیروگاه ها 
اورهال شد که امیدواریم بتوانیم با حداکثر میزان تولید آن ها از تابستان سال جاری 

عبور کنیم.
وی با بیان اینکه پیش بینی می کنیم با توجه به رشد مصرف امسال با ۱۱ هزار 
مگاوات کسری برق مواجه شویم، تصریح کرد: این کمبود را باید از طریق برنامه 

مدیریت مصرف و مدیریت بار برطرف کنیم.
ارجمند زاده به برنامه ریزی های صورت گرفته در سه حوزه صنایع، کشاورزی 
و ادارات اشاره و خاطرنشان کرد: مدیریت بار در یک روز کار در هفته در صنایع، 
مدیریت بار از ساعت ۱۱ تا ۱۸ در کشاورزی و کاهش ۳۰ درصدی مصرف ادارات 

در ساعات اداری و ۶۰ درصد بعد از ساعت اداری در دستور کار قرار دارد. 
اینکه رشد مصرف در پیک سال گذشته را ۸ درصد اعلام کرد و  با بیان  وی 
گفت: پیش بینی می شود میزان در پیک امسال به بیش از ۷ درصد رسیده شود 
که امیدواریم با برنامه های مدیریت بار بدون مشکل خاصی از تابستان امسال عبور 

کنیم.
معاون بهره برداری شرکت توزیع نیروی برق استان در پایان با اشاره به وضعیت 
بار پست های انتقال در هسته مرکزی شهر تأکید کرد: اگر توسعه خطوط انتقال 
و فوق توزیع در هسته مرکزی شهر انجام نشود در هسته مرکزی شهر دچار مشکل 

خواهیم شد.

در نشستی با حضور مدیرکل مدیریت بحران استان عنوان شد؛

برنامه ریزی های گسترده برای عبور از پیك بار برق در تابستان

مسکن  انبوه سازان  سراسری  کانون  مدیره  هیات  عضو 
انبوه سازان  سراسری  کانون  مدیره  هیات  عضو  می گوید: 
مسکن در ادامه می گوید: با شوآف و شعار و اعلام آمارهای 
میلیونی، نه مردم صاحب مسکن می شوند و نه تولیدی به اسم 

مسکن خواهیم داشت.
ادامه دارد و  بازار مسکن همچنان  آشفتگی قیمت ها در 
به اعتقاد فعالان حوزه مسکن، تاکنون از سوی دولت هیچ 
بازار مسکن  در  که  از شرایطی  اثر  رفع  برای  عزم جدی ای 
حکم فرماست، دیده نمی شود. این در شرایطی است که به 
نظر می رسد شیب تند رشد قیمت مسکن در ماه های اخیر 
باعث شده که دولت طی ۵ ماه گذشته انتشار آمار رسمی 
متوقف کند که همین  را  تهران  بازار مسکن شهر  تحولات 
موضوع، خود را در شکل آشفتگی در نحوه قیمت گذاری 
و همچنین سلب امکان کشف قیمت واقعی در معاملات 

مسکن منعکس کند.
گزارش های میدانی حاکی از آن است که در حال حاضر 
تورم و گرانی، بازار مسکن را به گونه ای مخرب تحت تاثیر قرار 
داده است؛ به طوری که به همان  اندازه که دیگر ساخت وساز 
برای انبوه سازان سودی ندارد، برای مردم نیز دیگر توانی برای 

خرید مسکن نمانده است.
بر همین اساس، با شروع فصل معاملات، برخی معتقدند 
خرید و فروش ها تحت تاثیر تقاضای سرمایه ای در بازار جریان 
پیدا کرده است و برخی دیگر نیز به رکود در این بازار مولد 

اعتقاد دارند.
برخی کارشناسان، از جمله مهم ترین عوامل تاثیرگذار بر بازار 
مسکن را رشد محدود اقتصادی و کاهش قدرت خرید مردم 
می دانند. به باور آن ها، این وضعیت خطرناک شده است؛ 
خطر کاهش قدرت خرید مردم از این جهت است که اگر 
مقداری قدرت خرید افزایش یابد و شرایط بهبود پیدا کند، 
تقاضا را بالا می برد، ولی عرضه افزایش پیدا نمی کند و رشد 

قیمت های انفجاری را ایجاد خواهد.
پژوهش های  مرکز  رییس  نگاهداری،  بابک  اعلام  به  بنا 

مجلس، قیمت مسکن در طی ۱۷ سال گذشته در تهران ۵۲ 
برابر شده است.

اثر تکانه های اقتصادی روی مسکن
در همین رابطه، فرشید پورحاجت، عضو هیات مدیره 
کانون سراسری انبوه سازان مسکن در گفت وگویی می گوید: 
ما در همین دو ماهه ابتدای سال نیز افزایش قیمت در حوزه 

مسکن داشتیم.
وی می افزاید: باید بپذیریم حوزه مسکن، یک حوزه کاملا 
اقتصادی و نشات گرفته از اقتصاد کلان در کشور است. وقتی 
صورت  کلان  اقتصاد  حوزه  در  درست  سیاست گذاری  که 
نگیرد، به طور قطع تمام بازارهایی که در حوزه اقتصاد کشور 

در حال فعالیت هستند، دچار نوسانات مختلفی می شوند.
مسکن  انبوه سازان  سراسری  کانون  مدیره  هیات  عضو 
تصریح می کند: تکانه هایی که از سال گذشته شروع شد و 
تقریبا می توان گفت در همین دو ماهه ابتدای امسال هم دوام 
داشته، نشات گرفته از این بوده که ما هیچ برنامه مشخصی 

در حوزه اقتصاد و به طور مشخص اقتصاد مسکن نداشتیم.
پورحاجت متذکر می شود: بیماری ای که تقریبا می توان 
اقتصاد مسکن  گفت طی ۱۱. ۱۲ سال گذشته در حوزه 
کشور رخ داده، امروز کماکان پابرجاست و هیچ عزم جدی ای 
هم برای رفع اثر از شرایطی که در بازار مسکن حکم فرماست، 
وجود ندارد و برنامه ریزی ای نشده است. این در حالی است 

که تدابیر درستی هم در این بازار دیده نمی شود.
وی عنوان می کند: درست است که گفتیم بازار مسکن از 
اقتصاد کلان تبعیت می کند، اما اگر آمارها را نگاه کنیم، شاید 
در ۱۰، ۱۲ سال گذشته اگر تورمی هم در کشور رخ داده، این 
تورم در حوزه مسکن و ساختمان نمود بیشتری داشته است. 
شاید بی راهه نگفته باشیم که عرضه و تقاضا به عنوان بازیگر 
اصلی در تمام حوزه های اقتصادی، امروز در حوزه مسکن و 
ساختمان نقش آفرینی می کند و شرایط خوبی به لحاظ تولید 

نداریم.
با شعار و شوآف مردم صاحب خانه نمی شوند

عضو هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان مسکن در 
ادامه می گوید: با شوآف و شعار و اعلام آمارهای میلیونی، 
نه مردم صاحب مسکن می شوند و نه تولیدی به اسم مسکن 

خواهیم داشت.
پورحاجت می افزاید: ما به عنوان فعال بخش مسکن اعتقاد 
داریم که هیچ اتفاق مثبتی در حوزه مسکن رخ نداده و هیچ 
برنامه ریزی ای هم برای این حوزه صورت نگرفته است. این که 
دولت هر روز مدل برنامه ریزی اش را عوض می کند؛ یک روز 
می گوید تولید انبوه خواهم داشت و یک روز هم اعلام می کند 
که می خواهیم توزیع انبوه داشته باشیم و زمین بدهیم، با این 
صحبت ها نه مسکنی تولید می شود و نه مردم صاحب مسکن 

می شوند و نه شرایط حاکم بر بازار مسکن اصلاح می شود.
وی عنوان می کند: به نظر می رسد که باید یک برنامه ریزی 
و  مسکن  حوزه  در  تولید  موانع  رفع  اولویت  با  مشخص 
ساختمان صورت بگیرد و به صورت کاملا عملیاتی و برنامه 
۵ ساله، شاید بتوانیم آب رفته را به جوی بازگردانیم. در غیر 
این صورت، این که فکر کنیم معجزه می شود و یک ساله یک 

میلیون واحد مسکونی ساخته می شود، هیچ خبری نیست.
وی تصریح می کند: با این شوآف هایی که بگویند ما رفتیم با 
فلان اداره تفاهم کرده ایم و فلان اداره با فلان سازمان تفاهم 
کرده و داخل دولت پاسکاری داشته باشیم، به نظر من فقط 

کار رسانه ای شده تا اجرایی.

اثر تکانه های اقتصادی روی بازار مسکن؛

چگونه قیمت مسکن در طول ۱۷ سال، ۵۲ برابر شد؟

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صدره از شعبه ۵ دادگاه عمومی حقوقی شهرستان قم که در شعبه ۲ اجرای احکام مدنی قم به شماره 
۲/۱۴۰۱ج/۴۰ ثبت گردیده له آقای سعید محقق علیه آقای خانم ها بتول محقق ، احلام محقق دولت آبادی و آقایان حیدر محقق و 
جاسم عبدالکریم و علی هر سه محقق دولت آبادی حسب ماده ۴۵ قانون اجرای احکام مدنی نسبت به فروش اموال به جای مانده در 
ملک اقدام خواهد شد و پس از کسر هزینه های مزایده و اجرت المثل ایام الباقی به صندوق سپرده دادگستری واریز خواهد شد که 
کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است. ۱- فرش ۱۲ متری قرمز مستعمل ۳ عدد ۷/۰۰۰/۰۰۰ریال جمع ۲۱/۰۰۰/۰۰۰ریال 
۲- مبل راحتی ۷ نفره به همراه میز عسلی مستعمل ۱ عدد ۲۰/۰۰۰/۰۰۰ریال جمع ۲۰/۰۰۰/۰۰۰ریال ۳- بخاری ارج مستعمل 
۲ عدد ۸/۰۰۰/۰۰۰ریال جمع ۱۶/۰۰۰/۰۰۰ریال ۴- ضبط صوت قدیمی سونی مستعمل ۱ عدد ۱/۰۰۰/۰۰۰ریال ۵- تلفن 
رومیزی تکنوکال مستعمل ۱ عدد ۸۰۰/۰۰۰ریال ۶- توستر نوردیکا مستعمل ۱ عدد ۳/۰۰۰/۰۰۰ریال ۷-یخچال فریزر سامسونگ 
مستعمل ۱ عدد ۷۰/۰۰۰/۰۰۰ریال ۸- ماشین لباسشویی سطلی توشیبا مستعمل ۱ عدد ۶۵/۰۰۰/۰۰۰ریال ۹- اجاق گاز ۵ 
شعله تکنو مستعمل ۱ عدد ۷/۰۰۰/۰۰۰ریال ۱۰- ظرف و ظروف دم دستی و فنجان و نعلبکی مستعمل ۱ عدد ۸/۰۰۰/۰۰۰ریال 
۱۱- هاون سنگی مستعمل بدون دسته ۱ عدد ۱/۰۰۰/۰۰۰ریال ۱۲- جاروبرقی سطلی تیوا مستعمل ۱ عدد ۱۰/۰۰۰/۰۰۰ریال 
۱۳- چرخ خیاطی قدیمی جوکی مستعمل ۱ عدد ۶/۰۰۰/۰۰۰ریال ۱۴- اتو مارک زاس مستعمل ۱ عدد ۳/۰۰۰/۰۰۰ریال 
۱۵- تخت خواب تک نفره مستعمل ۱ عدد ۴/۰۰۰/۰۰۰ریال ۱۶- ویلچر مستعمل ۱ عدد ۸/۰۰۰/۰۰۰ریال ۱۷- پنکه پارس 
خزر مستعمل ۱ عدد ۳/۰۰۰/۰۰۰ریال ۱۸- مخلوط کن سه کاره ناسیونال مستعمل ۱ عدد ۶/۰۰۰/۰۰۰ریال ۱۹- چرخ گوشت 

پارس خزر مستعمل ۱ عدد ۷/۰۰۰/۰۰۰ریال ۲۰- چای ساز پارس مستعمل ۱ عدد ۵/۰۰۰/۰۰۰ریال ۲۱- واکر و عصا مستعمل 
۱ عدد ۲/۵۰۰/۰۰۰ریال ۲۲- فلاسک چاس سفید رنگ مستعمل ۱ عدد ۷۰۰/۰۰۰ریال ۲۳- تشک و پتو و پشتی قرمز مستعمل 
۱۵ عدد ۱/۰۰۰/۰۰۰ریال جمع ۱۵/۰۰۰/۰۰۰ریال ۲۴- کمد قدیمی سه تکه مستعمل ۱ عدد ۳/۵۰۰/۰۰۰ریال ۲۵- قالیچه 
۱*۲ مستعمل ۱ عدد ۱/۵۰۰/۰۰۰ریال ۲۶- یخچال قدیمی فیلور مستعمل سوخته ۱ عدد ۶/۰۰۰/۰۰۰ریال ۲۷- چهارپایه 
فلزی مستعمل ۱ عدد ۲/۰۰۰/۰۰۰ریال ۲۸- کتاب )کارتن( مستعمل ۲ عدد ۲/۰۰۰/۰۰۰ریال جمع ۴/۰۰۰/۰۰۰ریال جمع 
کل ۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ ۱۴۰۲/۳/۲۰ ساعت ۱۱/۳۰ الی ۱۱/۴۵ صبح به آدرس  قم ، خ 
ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. 
لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید 
و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند 
واگذار می گردد. )شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود 
شخص باشد همراه داشته باشند( ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده 
باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در 
صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی 

یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی
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رئیس هیات انجمن های ورزشی استان قم خبرداد:
دعوت جوجیتسو کار قمی به اردوی تیم ملی

رئیس هیات انجمن های ورزشی قم از دعوت شدن یکی از جوجیتسو کاران این 
استان به اردوی آماده سازی تیم ملی ایران خبر داد. 

علی بختیاری در گفت و گویی اظهار داشت: اردوی آماده سازی تیم ملی جوجیتسو 
ایران به منظور حضور در مسابقات جهانی ۲۰۲۳ مغولستان برگزار می شود و امیر 

محمد عابدینی از قم نیز در این اردو حضور می یابد.
وی بیان کرد: اردوی تیم ملی قرار است طی روزهای ۱۹ تا ۲۶ خردادماه جاری به 

میزبانی استان گیلان برگزار شود.
وی بیان کرد: این اردو با حضور ۱۵ ورزشکار در مجتمع فرهنگی ورزشی اداره بنادر 

و دریانوردی در شهر انزلی ترتیب خواهد یافت.
بختیاری ابراز امیدواری کرد که جوجیتسو کار قمی بتواند در ترکیب نهایی تیم ملی 

ایران برای حضور در مسابقات جهانی قرار گیرد.
جوجیتسو یا بلک کاکاتسو یک ورزش رزمی ژاپنی است که بر مبارزه از فاصله نزدیک 

یا یک رقیب مسلح یا غیرمسلح تاکید دارد.
تفاوت این رشته با جودو در این است که در جوجیتسو، ضربه زدن به حریف آزاد 

است.

رئیس هیئت گلف استان قم  خبرداد؛

اعزام مینی گلف بازان قمی
 به مسابقات قهرمانی کشور

رئیس هیات گلف استان قم گفت: مسابقات مینی گلف قهرمانی کشور بعد از 
وقفه ای چند ساله خرداد ماه امسال در شهر تهران برگزار می شود و ترکیب تیم اعزامی 

قم به این مسابقات مشخص شده است. 
رضا دلاوری در گفت و گویی اظهار داشت: برای انتخاب نفرات اعزامی استان قم 
با حساسیت و برنامه ریزی ویژه مسابقاتی را در ۹ راند ۱۸ حفره ای در زمین های قم و 

تهران برگزار کردیم تا ترکیب نفرات اعزامی مشخص شود.
وی بیان داشت: مجید کربلایی، محمد حسین فطرس، معین یزدی زاده و احمد 

ورمزیاری نفرات تیم مینی گلف مردان قم را تشکیل می دهند.
وی ادامه داد: الهام محمدی، فاطمه محمدی، نرگس جعفری و مبینا نظری نیز 

نفرات اعزامی تیم بانوان قم هستند.
رئیس هیات گلف قم افزود: مسابقات قهرمانی کشوری آقایان ۹ و ۱۰ خرداد امسال 
و بانوان ۲۱ و ۲۲ خردادماه در زمین مینیاتور تهران با حضور ۲۰ تیم از سراسر کشور 

برگزار خواهد شد.

در مسابقات ۱۰۰۰ امتیازی؛

تنیسور قمی نایب  قهرمان کشور شد

امیرحسین بادی، تنیسور ملی پوش قم، نائب قهرمان مسابقات ۱۰۰۰ امتیازی 
کشور شد. 

ایران عصر جمعه در  به گزارش ایمان، مسابقات ۱۰۰۰ امتیازی تنیس مردان 
باشگاه انقلاب تهران در حالی به پایان رسید که امیرحسین بادی ملی پوش تنیس قم 

نایب قهرمان بخش دوبل شد.
در فینال بخش دوبل این پیکارها تیم دونفره امیرحسین بادی و علی رضوی نتیجه 
را به تیم دوبل مهدی سوری و امیرارسلان قمی )۶ بر ۲( و )۶ بر ۲( واگذار کرد و 

نایب قهرمان شد.
این مسابقات  با حضور بیش از ۳۲۰ تنیسور از سراسر کشور از ۲۴ اردیبهشت آغاز 

شد و عصر جمعه ۵ خرداد به پایان رسید.

در آستانه دربی ۱۰۱؛

استقلال دست بردار داوری نیست
باشگاه استقلال با انتشار یک بیانیه و فیلم جدید بار دیگر ادعای از دست رفتن ۱۰ 
امتیاز بابت اشتباهات داوری را مطرح کرد؛ آنهم در شرایطی که ۴روز دیگر تا فینال 

جام حذفی با پرسپولیس باقی مانده است.
آخرین مسابقه این فصل از فوتبال ایران روز چهارشنبه این هفته با دیدار فینال جام 

حذفی بین استقلال و پرسپولیس برگزار می شود.
بعد از قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر و عنوان سومی استقلال در این رقابتها، آبی 
پوشان با هدایت »ریکاردو ساپینتو« پرتغالی امیدوارند با پیروزی در دربی ۱۰۱ عنوان 

قهرمانی جام حذفی را به دست بیاورند.
استقلال یکی از باشگاه هایی بود که در طول فصل مدام به اشتباهات داوری علیه 
این تیم معترض بود و این اعتراضات در پایان دربی ۱۰۰ )بازی برگشت با پرسپولیس 

در لیگ برتر( به اوج رسید.
باوجود پایان فصل و در آستانه صد و یکمین تقابل با پرسپولیس، استقلال امروز 
شنبه با انتشار یک بیانیه و فیلم جدید تاکید کرد که این تیم »حداقل ۱۰ امتیاز« را 

بابت اشتباهات داوری از دست داده است.
در بیانیه استقلال که ظاهراً کنایه ای به پرسپولیس هم زده شده، آمده است: »ما 
با سند و مدرک صحبت می کنیم و مثل برخی به امدادها و کمک های غیبی وابسته 
نیستیم. اگر عدالت را فریاد می زنیم و اگر از اشتباهات داوری صدایمان بلند شده 
و معترضیم، به خاطر امتیازات بسیاری است که بابت همین اشتباهات از ما گرفته 
شده است. در فیلم بالا، به خوبی اثبات می شود که استقلال بیشتر از همه تیم های 
لیگ برتر از اشتباهات داوری ضربه خورده و حداقل ۱۰ امتیاز را از این بابت از دست 

داده ایم.«
به نظر می رسد استقلال قبل از بازی با پرسپولیس از حداکثر توان خود برای تحت 
تاثیر قرار دادن فدراسیون فوتبال استفاده می کند. بحث استفاده از داور خارجی در 
دربی حذفی برای اولین بار از سوی استقلالی ها مطرح شد و تعدادی از بازیکنان و 

اعضای این تیم درخواست برای عدم قضاوت داور ایرانی را مطرح کردند.
با این حال خداداد افشاریان رئیس کمیته داوران روز گذشته اعلام که "داور دربی 
قطعاً ایرانی خواهد بود؛ هرچند که کار راحت و بی دردسر برای فدراسیون این است 

که داور خارجی انتخاب کند".
محمد محمدی معاون باشگاه پرسپولیس هم در واکنش به درخواست استقلالی ها 
برای استفاده از داور خارجی در دربی گفت که "برای این باشگاه فرقی ندارد داور چه 

کسی باشد و بازیکنان این تیم باید روی بازی خودشان متمرکز بشوند. "

رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس با اشاره به قطعی بودن حضور این تیم در 
لیگ قهرمانان آسیا گفت: آقای قربانزاده کارهای اداری را به طور رسمی دنبال کند 

چون اینکه مدام در رسانه باشد جالب نیست.
به گزارش خبرنگار مهر، تیم فوتبال پرسپولیس با صعود به فینال جام حذفی فوتبال 
کشور برای دربی سوم پایتخت در فصل جاری آماده می شود. سرخپوشان پایتخت در 
حالی روز چهارشنبه این هفته به مصاف استقلال تهران خواهند رفت که در لیگ برتر 
به قهرمانی رسیدند اما یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس می خواهد با قهرمانی 
دیگر در جام حذفی علاوه بر کسب دومین جام به طور خودکار به سومین قهرمانی که 

سوپرجام است نیز برسد.
پرسپولیس در حالی برای کسب قهرمانی تلاش خود را ادامه می دهد که مشکلات 
مالی گریبان این تیم را گرفته است. گل محمدی پس از پیروزی سه بر یک پرسپولیس 
مقابل هوادار در نیمه نهایی جام حذفی از مدیریت باشگاه خواست تا شرایط را برای 

بازیکنان بیش از پیش بهتر کنند.
حسین شهریاری رئیس هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس در گفت و گو با خبرنگار 
سازی  خصوصی  با  مرتبط  حاشیه های  همچنین  و  تیم  این  شرایط  درباره  مهر، 

صحبت هایی را انجام داد که در پی می خوانید:
فینال جام حذفی حق پرسپولیس بود

شهریاری ابتدا به صعود پرسپولیس به فینال جام حذفی اشاره کرد و گفت: بازی 
خیلی خوبی مقابل هوادار انجام دادیم. فکر می کنم قرعه نسبتاً سختی را برای 

رسیدن به فینال پشت سر گذاشتیم. حقمان رفتن به فینال بود و حالا هم به فکر 
قهرمانی هستیم.

بدون هوادار لذت ندارد
شهریاری درباره عدم حضور تماشاگران در این دیدار افزود: نبود تماشاگر، بازی های 
را بی مزه می کند. فقط خوشحالیم بازیکنان و کادر فنی محترم توانستند آنها را با بردی 
که به دست آوردند خوشحال کنند. تماشاگران برای ما سنگ تمام گذاشتند. حمایت 

آنها در لیگ برتر باعث قهرمانی شد. این روند را تا پایان ادامه می دهیم.
سقف قرارداد؟ بعید است!

شهریاری درباره تعیین سقف بودجه برای باشگاه ها تاکید کرد: خیلی بعید می دانم 
بتوانند قانونی را وضع کنند که سقف قرارداد رعایت شود. بودجه هایی که برای 
باشگاه ها در نظر گرفته می شود هم هزاران مورد گروهی و صنعتی دارد. نمی توان 
برخی از باشگاه ها از منابع بزرگ خود استفاده کنند اما از یکسری باشگاه ها انتظار 

داشت فقط از اسپانسر سود ببرند.
باید با کشورهای منطقه برابر باشیم

او یادآور شد: ضمن اینکه کشورهای همسایه کاملًا قیمت های متفاوتی دارند و با 
کوچک ترین اتفاق کسی دیگر در لیگ ایران نمی ماند. باید استاندارد منطقه ای داشته 
باشیم. نمی توان خودمان را از کشورهای حاشیه خلیج فارس دور نگه داریم و فکر 
کنیم می توانیم با یک سیستم متفاوت بهترین بازدهی مالی با کمترین اشتباهات 

ممکن را داشته باشیم.

موافق جلوگیری از فساد در قرارداد هستیم
شهریاری در پاسخ به این سئوال که »آیا طرح جدید باعث رفع تبعیض و جلوگیری 
از فساد در قراردادها می شود؟« گفت: در فوتبال تبعیض بین بازیکن چندان معنایی 
ندارد. می دانم دغدغه مدیران محترم فدراسیون به چه شکلی است اما مهم است 
راهکار اجرایی برای باشگاه ها نیز داشته باشند. به شدت با رفع فساد در قراردادها 
موافق هستیم. خیلی هم دوست داریم این موضوع با شفاف سازی پیش برود. اتفاق 

خوب برای بورسی شدن همین موضوع مرتبط با قراردادهاست.
قربانزاده به کارهای اداری برسد

شهریاری درباره مشکلات به وجود آمده بین تنی چند از اعضای هیأت مدیره باشگاه 
با قربانزاده رئیس سازمان خصوصی سازی تصریح کرد: به نظرم آقای قربانزاده 
کارهای اداری را به طور رسمی دنبال کند. اینکه مدام در رسانه کارهایش را انجام دهد 
جالب نیست. انتظار از او خیلی بیشتر از پرداختن در فضای مجازی یا رسانه ها است.

اصرار به ماندن ندارم
شهریاری در خصوص احتمال تغییر در هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس تاکید کرد: 
هیچوقت اصرار به ماندن ندارم. تعیین وظیفه شد تا در این بخش کارهای ممکن را 
انجام دهم. با افتخار در هیأت مدیره پرسپولیس هستم و تا زمانی که احساس کنم 

کاری می توان انجام داد، می مانم.
درویش مأمور نقل و انتقالات است

رئیس هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس در خصوص شایعه ورود پرسپولیس به بازار 
نقل و انتقالات تابستانی گفت: الان دربی را در فینال جام حذفی داریم. هیچ صحبتی 
در این زمینه در هیأت مدیره نشده است اما آقای درویش )مدیرعامل پرسپولیس( 
اختیار تام دارد و هر تصمیمی بخواهد می تواند در این باره بگیرد. تا جایی که من 

می دانم هیچ گونه فعالیتی نداشته ایم.
پاداش ویژه هت تریک قهرمانی؟

پرسپولیس در صورت قهرمانی در جام حذفی نه تنها دومین جام را بالای سر خواهد 
برد بلکه به طور خودکار قهرمان سوپرجام فوتبال کشور نیز با توجه به قهرمانی در 
لیگ برتر خواهد شد. شهریاری درباره احتمال پرداخت پاداش ویژه خارج از عرف 
قراردادهای بازیکنان و مربیان گفت: پاداش ویژه که داریم اما طبق آنچه در هیأت 
مدیره مصوب شده است و در قراردادهای بازیکنان گنجانده شده است پرداختی 

خواهیم داشت.
لیگ قهرمانان آسیا؟ صد درصد!

وی درباره شایعه حذف پرسپولیس از سوی AFC به دلیل پرونده سازی در بحث 
مربوط به مالکیت این باشگاه تصریح کرد: قطعاً در لیگ قهرمانان آسیا حضور خواهیم 

داشت. شک ندارم بهترین نتایج را هم می گیریم.
دربی ۱۰۱

شهریاری در پایان در خصوص بازی فینال پرسپولیس مقابل استقلال گفت: به 
حریف احترام می گذاریم اما باز هم برد می خواهیم. جام گرفتن لذت بزرگی دارد که 

هواداران پرسپولیس باید همیشه آن را بچشند.

حسین شهریاری؛

دنبال پیروزی مقابل استقلال و قهرمانی هستیم

قم  استان  جوانان  و  ورزش  اداره کل  ورزش  معاون 
رشته های هندبال  در  قم  پیش بینی می شود  گفت: 
بانوان، تنیس، بسکتبال، بستکبال با ویلچر، والیبال 
نشسته، کاراته، دو و میدانی، تیراندازی، ووشو، کبدی 
و کشتی در ۲ بخش ورزشکاران و داوران نمایندگانی در 

مسابقات آسیایی هانگژو داشته باشد.
و  وضعیت  آخرین  به  اشاره  با  علیمردانی  محمد 
برنامه ریزی ها درخصوص حضور نمایندگان ورزش قم 
در بازی های آسیایی پیش رو، اظهار کرد: بررسی تقویم 

ورزشی  هیات های ورزشی استان قم از ابتدای سال ۱۴۰۲ آغاز شده است.
وی افزود: تا به امروز تقویم ۱۳ هیات ورزشی که از اولویت های ما بوده مورد برررسی قرار گرفته است، طی ۲ هفته 
آینده با برگزاری ۴ جلسه تقویم سایر هیات های باقی مانده را مورد بحث و بررسی قرار می دهیم. تا به امروز از هیات ها 

خواسته ایم در سال جدید به دنبال استفاده بیشتر از ظرفیت ها و فعال سازی خانواده ورزشی خود باشند.
معاون ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم در ادامه تصریح کرد: هیات ها موظف به این هستند که افراد 
مستعد در رشته های ورزشی را شناسایی و آن ها را پرورش دهند، مسابقات آسیایی، مسابقات جهانی، المپیک ۲۰۲۴ 
رویدادهای مهم بین المللی پیش رو هستند که ما باید شاهد حضور حداکثری ورزشکاران قمی در این مسابقات باشیم.
علیمردانی خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود استان قم در رشته های هندبال بانوان، تنیس، بسکتبال، بستکبال با 
ویلچر، والیبال نشسته، کاراته، دو و میدانی، تیراندازی، ووشو، کبدی و کشتی در ۲ بخش ورزشکاران و داوران نمایندگانی 

در مسابقات آسیایی هانگژو داشته باشد.
وی در پایان تاکید کرد: امسال سال مهم و حساسی برای ورزش کشور علی الخصوص ورزش قم است، از همه 
مسئولین، ورزشکاران، مربیان، باشگاه ها و... تقاضا داریم تمام ظرفیت خود را به میدان آورده و بسیج همگانی تشکیل 

شود تا اتفاقات بزرگی برای استان قم توسط نمایندگانمان در مسابقات آسیایی و المپیک رقم بخورد.

مدیرعامل باشگاه آنا صنعت پاسارگاد قم از پیوستن یکی 
از بازیکنان ملی پوش فوتسال جوانان ایران به این تیم خبر 

داد.
سید محمد شرافتی در گفت و گویی اظهار داشت: در 
ادامه نقل و انتقالات باشگاه آناصنعت پاسارگاد برای حضور 
باشگاه های  فوتسال  برتر  لیگ   ۱۴۰۲ فصل  در  موفق 
کشور، امیرحمزه صدیق زاده بازیکن عضو تیم ملی جوانان 

جذب این تیم شد.
وی ادامه داد: تیم فوتسال آناصنعت پاسارگاد قم در ادامه 

نقل و انتقالات فصل ۱۴۰۲ لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور، هفته گذشته قرارداد هاشم فرج زاده کاپیتان و محمد 
دهقان مربی دروازه بان های فصل گذشته خود را برای دوره جدید بازی های لیگ برتر تمدید و آنها را حفظ کرد.

وی بیان کرد: تمرینات و برنامه های آماده سازی تیم فوتسال بزرگسالان آناصنعت پاسارگاد قم برای حضور موفق در فصل 
۱۴۰۲ لیگ برتر باشگاه های کشور از شنبه گذشته به طور رسمی زیر نظر کادر فنی آغاز شد. حسین صبوری مربی بومی 

آنا صنعت امسال در راس کادر فنی،  سرمربی گری آناصنعت را برعهده دارد.
شرافتی افزود: طبق اعلام سازمان لیگ برتر فوتسال کشور، فصل جدید این مسابقات از روز ۲۰ تیر ماه طبق برنامه اعلام 
شده از سوی سازمان لیگ آغاز می شود. علیرضا وفایی بازیکن فصل گذشته گیتی پسند اصفهان، مسعود عباسی بازیکن 
فصل گذشته قند کاترین آمل و شهاب بشری بازیکن فصل گذشته سن ایچ ساوه بازیکنان جدیدی هستند که برای حضور 

در تیم آناصنعت با آنان قرارداد منعقد شده است.
رضا فرجاد که در ادوار مختلف لیگ برتر فوتسال به عنوان پزشکیار همراه تیم های باشگاهی قم بوده؛ و نیز مصطفی وفایی 

از چهره های زحمتکش فوتسال قم را به عنوان مسئول پشتیبانی و تدارکات در اختیار خواهند داشت. 
این باشگاه همچنین قراردادهای سوران بالکانه، آرتا رضایی، فردین قاسمی، محمد ارجمند زاده، حمیدرضا ده نمکی، 

امیرمحمد مرادبیاتی و امیر اربابی را برای حضور در فصل آتی لیگ برتر فوتسال تمدید کرده است.

معاون ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم :
باید شاهد حضور حداکثری ورزشکاران قمی مسابقات آسیایی باشیم

مدیرعامل باشگاه آنا صنعت پاسارگاد قم :
ملی پوش فوتسال جوانان به آناصنعت قم پیوست

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۵۴۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۲۶ مربوط به تقاضای 
آقای رحمعلی گل حسینی فرزند ملکعلی درششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۴ مترمربع درقسمتی 
از پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 
از گل نساء حبیبی حیدرباغی طی سند قطعی شماره ۱۶۱۰۴ مورخ ۱۳۹۳/۹/۹ دفترخانه ۷۰ قم و خریداری مع الواسطه 
از جواد و علی و مرتضی و مصطفی و مریم و فاطمه و زهرا شهرت همگی احسانی و شادی احسانی و سادات میر وراث مرحوم 

ابوالفضل احسانی و هاشم معین)م الف۱۷۱۶۳(
۲- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۱۸۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۵۱ مربوط به تقاضای 
آقای مهرداد اعرابی فرزند محمد اسمعیل درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۶ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۷۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 

الواسطه از بدری بیگدلی)م الف۱۷۱۶۴(
۳- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۲۸۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۹۴ مربوط به تقاضای 
خانم صالحه نعمتی فرزند اسمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۲/۲۵ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۱۶۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

محبت قلی پور طی سند قطعی شماره ۴۹۴۱ مورخ ۱۳۹۰/۰۳/۲۹ دفترخانه ۷۰ قم )م الف۱۷۱۶۵(
۴- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۴۸۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۴۷ مربوط به تقاضای 
آقای محمد کریمی فرزند فیض اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۳/۷۵ مترمربع 
پلاک شماره ۷ فرعی از ۱۹۴۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 

۲۲۷ و ۲۲۴ دفتر ۴۶۸ و مبایعه نامه از فیروز محمدی بمیزان ۱۱ مترمربع صفحه ۴۴۳ دفتر ۴۵۵ )م الف۱۷۱۶۶(
۵- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۶۱۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۲۰ مربوط به تقاضای 
خانم قزقید امامی طهرابند فرزند اصغر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۲/۳۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱۹ فرعی از ۱۹۴۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند 

قطعی صفحه ۳۹۴ دفتر ۳۱۹ )م الف۱۷۱۶۷(
۶- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۵۵۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۸۸ مربوط به تقاضای 
خانم زهرا شاهواروقی فراهانی فرزند مسلم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۹/۳۰ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۸۳۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از ابوالقاسم جعفری پناهی طی سند قطعی شماره ۲۳۵۱۳ مورخ ۱۳۳۲/۱۰/۱۹ دفترخانه ۴ قم)م الف۱۷۱۶۸(
۷- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۶۲۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۰۹ مربوط به تقاضای آقای 
مسلم رشیدی اورنجقی فرزند غفور درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۲۴ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹۵۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از قزقیه و مهری کهن سال طی سند قطعی شماره ۸۷۹۸۰ مورخ ۱۳۷۸/۵/۲۴ دفترخانه ۴ قم )م الف۱۷۱۶۹(
۸- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۶۲۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۱۰ مربوط به تقاضای 
خانم حوریه داستانی زرنقی فرزند عین اله درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۲۴ مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۱۹۵۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

و خریداری مع الواسطه از قزقیه و مهری کهن سال طی سند قطعی شماره ۸۷۹۸۰ مورخ ۱۳۷۸/۵/۲۴ دفترخانه ۴ قم )م 
الف۱۷۱۷۰(

۹- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۸۷۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۶۱ مربوط به تقاضای خانم 
فرشته گلابی سیار فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۹/۵۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۰۹۵ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید 

حبیب هاشمی و موسی طاهری صفحه ۴۷۹ و ۷۹ دفتر ۵۱۶ و ۲۳۷ و ثبت دفتر الکترونیکی ۵۹۱۲ - ۱۳۹۵)م الف۱۷۱۷۱(
۱۰- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۵۰۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۹۷ مربوط به تقاضای 
خانم فاطمه السادات میر قیصری فرزند سید رحیم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۶۵ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از سید حسین رضویان)م الف۱۷۱۷۲(
۱۱- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۳۵۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۶۹ مربوط به تقاضای 
آقای علی اصغر الیاسی فرزند محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۵ مترمربع 
پلاک شماره ۱۰۳ فرعی از ۱۸۷۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از محمد عبازاده صفحه ۵۱۴ دفتر ۱۸۲ )م الف۱۷۱۷۳(
۱۲- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۳۸۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۶۷ مربوط به تقاضای 
آقای اسمعلی دادگر فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۹/۳۲ مترمربع 
پلاک شماره ۱ فرعی از ۲۳۷۷ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت 

دفتر الکترونیکی ۹۸۰- ۱۳۹۷)م الف۱۷۱۷۴(
۱۳- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۳۸۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۶۸ مربوط به تقاضای 
آقای اسمعلی دادگر فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۳۰۰ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فتحعلی 

پیری صفحه ۵۴۷ دفتر ۳۲۰ )م الف۱۷۱۷۵(
۱۳- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۰۷۰ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۴۶ مربوط به تقاضای 
خانم اعظم بیات بخشی فرزند منصورعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۳/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۲۲۸۳ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از نادر بخشی 

صفحه ۲۶۰ دفتر ۵۶۹ )م الف۱۷۱۷۶(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و فرصت امروز(
نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۳/۰7
نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۳/۲۲
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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کارشناس مسایل منطقه :

درگیری های خاورمیانه هیچ گاه به نیابت 
از ایران و عربستان نبوده اند

کارشناس مسایل منطقه، با رد این شبهه  که »طرف های هر درگیری در منطقه، به نیابت 
از ایران و عربستان وارد نزاع با یکدیگر شده اند«، گفت: این موضوع واقعیت ندارد و هر 

کدام از چالش ها و تنش ها در منطقه، منطق خاص خود را داشته است.
سعدالله زارعی روز شنبه ششم خرداد در نشست رسانه ای »روابط ایران و عربستان« که 
در موسسه »مطالعات راهبردی اندیشه ساز نور« برگزار شد، ابعاد مختلف این رخداد مهم 

را مورد بررسی و واکاوی قرار داد.
مزیت های راهبردی و ژئوپلیتیک ایران و عربستان

این کارشناس مسائل غرب آسیا، ظرفیت ها و موقعیت راهبردی ایران و عربستان 
را دلیلی بر تلاش آنها برای ازسرگیری مناسبات دانست و اظهار داشت: ایران از لحاظ 
موقعیت ژئوپلیتیک، انرژی، انقلابی، مذهبی و قومیتی جایگاه منحصر به فردی در 
سطح منطقه دارد و از سوی دیگر عربستان سعودی با مرکزیت دینی و وجود مکه و مدینه 
موقعیت و جایگاه ویژه ای در میان کشورهای مسلمان و عربی کسب کرده  است. این 

کشور از لحاظ ژئوپلیتیک و انرژی نیز موقعیت ویژه و راهبردی دارد.
از نگاه زارعی، ایران و عربستان با چنین سطحی از توانمندی می توانند با از سرگیری و 

ترمیم روابط خود، تغییرات و تحولات چشمگیری را در سطح منطقه رقم بزنند.
رئیس موسسه مطالعات راهبردی اندیشه ساز نور، آمریکا را یک مانع جدی در برابر از 
سرگیری روابط دو کشور و عامل ایجاد تنش دانست و گفت: آمریکایی ها در سال های 
اخیر تلاش کرده اند تا از ریاض یک بازیگری متعارض بسازند به گونه ای که در تنش های 
منطقه ای از قبیل لبنان، سوریه، عراق، یمن، پاکستان، افغانستان و حتی کشورهای 
مسلمان شمال آفریقا، همواره ریاض در یک طرف درگیری قرار داشته است و در جایگاه 

یک بازیگر مدعی، ایفای نقش کرده  است.
تنش های منطقه ای، هر کدام منطق خاص خود را دارند

زارعی با رد این شبهه  که »طرف های درگیر در هر درگیری در منطقه، به نیابت از ایران 
و عربستان با یکدیگر وارد نزاع شده اند«، تصریح کرد: این موضوع واقعیت ندارد. اشغال 
نظامی افغانستان و عراق با همکاری عربستان صورت نگرفت. جنگ رژیم صهیونیستی 
علیه مردم فلسطین و غیره نیز مورد تایید آل سعود نیست؛ نبردی که در آن ایران کنار مردم 

مظلوم فلسطین ایستاده است.
در ارتباط با بحران سوریه و مساله لبنان نیز این کارشناس منطقه غرب آسیا، اظهار 
داشت: در این کشور بعضاً گروه های درگیر از سوی عربستان تامین مالی می شدند اما در 
آنجا آنها نه علیه ایران بلکه علیه یک دولت رسمی می جنگیدند. متقابلًا نبرد تروریست ها 
نیز به منزله مقابله با عربستان نبود. لبنان به نیابت از ایران با اسرائیل نمی جنگد بلکه از 
منافع و امنیت خود دفاع می کند؛ موضوعی که در سوریه نیز صادق بود. گروه های حاضر 
در سوریه نیز نه برای ایران بلکه برای کمک به ملت سوریه آنجا حضور داشتند. بنابراین 
چالش ها و تنش ها در منطقه، هر کدام منطق خاص خود را دارد. هم اکنون که ایران و 
عربستان در صدد ازسرگیری روابط برآمده اند، جنگ یمن در هاله ای از ابهام قرار دارد و 
ریاض باوجود هشت سال جنگ علیه مردم این کشور، حاضر به پذیرش نقش خود در 
شکل گیری آن نیست. آل سعود از ایجاد صندوقی برای جمع آوری اعانه به مردم یمن 

صحبت می کند در حالی که مطالبه مردم این کشور »غرامت« است نه »اعانه«.
زارعی اضافه کرد: حل بحران یمن نه به اراده ایران بلکه به اراده عربستان به عنوان 
آغازکننده و یک طرف جنگ بستگی دارد. بنابراین صنعا و ریاض باید بین خود این 
اختلاف را حل وفصل کنند. راه حل این نیست که مذاکرات درباره یمن از مسیر اصلی 
خود خارج شده و رنگ و بوی تهران- ریاض یا صنعا- عدن به خود بگیرد. طرفی که جنگ 

را را انداخته، باید فرمول پایان جنگ را نیز بدهد.
دلایل گرایش آل سعود برای ازسرگیری روابط با ایران

این کارشناس مسائل منطقه در بخشی از صحبت های خود به روندهای منطقه ای و 
بین المللی اخیر اشاره کرد که تداوم آن به منافع عربستان آسیب می زند .

وی در این خصوص گفت: توافق ایران و روسیه در زمینه کریدور شمال- جنوب بستر 
را برای کاهش تاثیر تحریم ها بر تهران هموار خواهد کرد. دست برتر مسکو در بحران 
اوکراین، عضویت ایران در شانگهای، توافق راهبردی تهران- پکن، شکست راهبرد رژیم 
صهیونیستی در داخل و عرصه خارجی و غیره از دیگر مولفه های تغییر نگرش و رویکرد 

سران سعودی بود.
تحولاتی  کنار  در  اشاره شده  داد: رخدادهای  ادامه  منطقه  کارشناس مسائل  این 
که در جهان عرب علیه عربستان رقم خورد، بستر را برای تنش بین آنها هموار کرد. در 
کنار ناکامی ریاض در جنگ هشت ساله علیه یمن، آل سعود را به این نتیجه رساند که 
شرایط تغییر کرده است و تداوم مسیر گذشته چیزی جز خسران و ضرر نیست از این رو به 

مذاکرات پکن و ترمیم روابط با تهران روی خوش نشان داد.
زارعی ادامه داد: خوشبختانه این گفت وگوها اگرچه از پکن شروع شد اما استمرار 
گفت وگوها به پکن وابسته نیست. از این رو مقامات و دیپلمات های ایران و عربستان با 
دیدارها و گفت وگوهای مکرر خود، در صدد ترسیم چارچوبی برای حل اختلافات گذشته 
و دستیابی به توافقات جدید برآمده اند؛ موضوعی که نویدبخش یک فضای مطلوب برای 

منطقه غرب آسیا است.
چشم انداز معادلات منطقه در فضای پساانتخابات ۲۰۲۴ آمریکا

زارعی روابط ایران و عربستان را حتی در صورت پیروزی دونالد ترامپ در انتخابات 
ریاست جمهوری ۲۰۲۴ باثبات ارزیابی و تاکید کرد: بن سلمان باوجود پیش بینی 
برنده شدن ترامپ در انتخابات آتی به ازسرگیری روابط با تهران اقدام کرده است. سران 
کشورهای عربی به از جمله عربستان این نتیجه رسیده اند که هزینه امنیت آنها را ترامپ 
و آمریکا متقبل نمی شود. از نگاه رئیس موسسه مطالعات راهبردی اندیشه ساز نور، چه 
در صورت تداوم دولت دموکرات کنونی و چه در صورت پیروزی جمهوری خواهان و ورود 

مجدد ترامپ به کاخ سفید، تغییر چشمگیری در معادلات منطقه ای ایجاد نخواهدشد.

رحیمی جهان آبادی:

شروع تنش از سمت طالبان بود، 
نیروهای ما صرفا پاسخ داده اند

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: 
تنشی که روزشنبه ایجاد شد، عمدتا از سمت طالبان بوده است و نیروهای ما به رفتار 

متقابل پرداختند. شروع تنش از سمت طالبان بوده و نیروهای ما صرفا پاسخ داده اند.
جلیل رحیمی جهان آبادیدرباره تنش میان نیروهای نظامی ایران و طالبان در مرز 
نیمروز گفت: تنشی که روزشنبه ایجاد شد، عمدتا از سمت طالبان بوده است و نیروهای 
ما به رفتار متقابل پرداختند. شروع تنش از سمت طالبان بوده و نیروهای ما صرفا پاسخ 
داده اند.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
اقدامات  بعضی  شاهد  ما  طالبان  کارآمدن  روی  زمان  از  متاسفانه  کرد:  خاطرنشان 
غیرعقلانی و تنش های مرزی بوده ایم، عمده این مشکلات به عدم آشنایی مرزبانان 
و نیروهای طالبان که در مناطق مرزی مستقر هستند، بازمی گردد که با حدود مرزی 
و قوانین و پروتکل های مرزی خیلی آشنایی ندارند. وی تاکید کرد: طالبان با بسیاری 
از الزاماتی که به لحاظ قانونی منعی برای آن وجود ندارد و یا بسیاری از رفتارهایی که 
در عرف دیپلماتیک و یا قوانین مرزبانی رایج است، چالش پیدا می کند و گاهی اوقات 
در قبال نیروهای ما رفتارهای ایذائی انجام می دهد اما ایران با صبر، متانت و حوصله با 

رفتارهای طالبان برخورد کرده است. 
رحیمی جهان آبادی عنوان کرد: اخیراً در مناطق مرزی شرقی خودمان به خاطر امنیت 
خودمان برای اینکه بتوانیم کنترل بیشتری داشته باشیم در بعضی از مناطق احداث 
دیوارهای مرزی، سیم خاردار و ایجاد موانع در دستور کار ارتش ما قرار گرفته است، برای 
این که استحکامات مرزی داشته باشیم. طالبان در این خصوص علیرغم این که هفته 
پیش هیأت هایی از ما در کابل حضور داشتند )چه هیأت های دیپلماتیک، چه هیأت های 
نظامی، مرزبانی و ستاد کل نیروهای مسلح( و علیرغم قول مساعد و توافقات فی مابین 

بازهم رفتارهای ایذائی و چالشی انجام می دهد.

تحلیل گر مسائل بین الملل گفت: بنابراین عمان امروز نقش ثبات دهنده و 
تنش زدایی در منطقه را به ویژه در ارتباط با ایران و کشورهای منطقه و خارج از آن 

بر عهده دارد که در این زمینه همواره نمره خوبی گرفته است. 
عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که قرار است روز 
یکشنبه پادشاه عمان به تهران سفر کند. تحلیل شما درباره این سفر چیست، 
گفت: با توجه به اینکه مدتی گفت وگوهای باواسطه یا بی واسطه در ارتباط با 
مسأله زندانی های دوطرف ایران و آمریکا و همچنین توافق هسته ای صورت 
گرفت که عمان مرکز این گفت وگوها برای شکل گیری مذاکرات بود، نتایجی به 
همراه دارد که این نتایج مثبت یا منفی با موانعی روبه رو است که باید برطرف 

شود. عمان هم در این میان نقش میانجی گری و واسطه گری را بازی می کند.
وی افزود: از صحبت های مقامات آمریکایی هم برمی آید که آن ها هم به صورت 
جدی می خواهند تا قبل از انتخابات ریاست جمهوری  دستاورد و توافقی داشته 
باشند. ضمن اینکه فشار زیادی از جانب اسرائیل و جمهوری خواه هان و حتی 
بعضی دموکرات ها وجود دارد که میزان غنی سازی ایران خیلی بالا و خطرناک 
است و باید اقدامی انجام داد. لذا به نظرم این گفت وگوهایی که طی چند ماه 
گذشته انجام شد، می خواهد جمع بندی شود که شاید این جمع بندی شکل 
گرفته باشد اما ممکن است موانعی در پیش باشد که این امر با گفت وگو میان 
رهبران و مقامات ایران و آمریکا حل و فصل خواهد شد و الان عمان نقش مهمی 

در میانجیگری دارد. 
وی افزود: به نظرم این سفر از اهمیت خاصی برخوردار است. احتمال دارد بعد 
از این سفر، دستاورد نسبتا خوبی از آن شاهد باشیم؛ کما اینکه پیش از آن هم 
شاهد مبادله دو زندانی بودیم، حالا ممکن است باز هم به موانعی برخورد کند اما 
این امیدواری وجود دارد که دستاوردهایی را ببینیم که یک مقدار این تحریم ها 

شکسته شود.
فرجی راد در پاسخ به این سوال که موانع مطرح شده از نظر شما چیست، 
ادعای  کنید  فرض  مثلا  بگیرد.  قرار  پیش پا  می تواند  موانع  خیلی  گفت: 
غنی سازی اورانیوم به ۶۰ درصد یا حتی بیشتر باشد. این جزو مسائلی است که 
باید حل و فصل شود و فکر می کنم همه این موارد بحث شده و احتمالا ممکن 
است توافقاتی شده باشد. زیرا آقای رابرت مالی مدتی است مصاحبه نکرده و 
در آمریکا هم خیلی حضور ندارد که این موضوع نشان می دهد، او هم خیلی 
فعال است. مهمترین مسئله این است که در گذشته تا به امروز گفت وگوها با 
ایران را به مسأله اوکراین و روسیه و همکاری ایران با روسیه ربط می دادند. اما در 
۲ ماه گذشته از مقاماتی که در درجه اول مذاکره کنندگان هستند، این مسائل 
را نشنیدیم. بنابراین علت اینکه می گویم این مذاکرات می تواند امیدبخش هم 
باشد به این دلیل است که در این دو ماه گذشته موضوع ارتباط ایران با روسیه در 

جنگ اوکراین مطرح نشده است. 

این کارشناس مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که یکی از موضوعات 
قابل پیش بینی در سفر پادشاه عمان به تهران حل مسئله برقراری روابط میان 
با مصر را چطور تحلیل  ایران  ایران و مصر است. احتمال از سرگیری روابط 
تا سه مانع داشت که  ایران و مصر دو  برقراری روابط میان  می کنید، گفت: 
دولت های ایران در گذشته خیلی تلاش کردند تا این موانع را برطرف کنند. یکی 
از موانع، مرتبط به خود مصری ها بود که گسترش منطقه شیعه و تنش داخلی 
آن برایشان مهم بود. زیرا در مصر جذابیت شیعه بیشتر از برخی کشورهای عربی 

است. 
وی افزود: مسأله دوم آمریکایی ها بودند. می دانید که مصر سالیانه بیش از 
یک میلیارد دلار از آمریکایی ها به ویژه در بخش نظامی کمک می گیرد که این 
کمک برای مصری ها خیلی مهم است. بنابراین از زمان حسنی مبارک این مسأله 
وجود داشته است. مسأله سوم که در دهه اخیر خیلی اهمیت پیدا کرد، تأثیر 
عربستان بود که نقش منطقه ای مصر نسبت به سال های گذشته ضعیف تر 
شده و بیشتر تحت تاثیر عربستان است. وقتی رابطه ایران و عربستان تیره شد، 
مصری ها هم عربستان را همراهی کردند. بنابراین تا عربستان اجازه نمی داد، 

مصری ها هم حرکتی نمی کردند.
و  ایران  روابط  بهبود  کرد:  تصریح  خارجی  سیاست  مسائل  تحلیل گر  این 
عربستان به گفت وگوهای ایران و مصر تحرک داد. بنابراین فکر می کنم مانع 
عربستان حل شده است. مشکل آمریکا هم به دلیل تضعیف نفوذ منطقه ای 
و  نمی دهد  نشان  حساسیت  گذشته  مثل  و  نیست  مهم  خیلی  کشور،  این 
می توانیم این موضوع را حل شده بدانیم و مسئله شیعه هم حل شده است تا 
توریست های ایرانی بتوانند به آنجا بروند. بنابراین احتمال ایجاد رابطه رسمی 
خیلی بالا رفته است. می دانید که ما با مصر در حد نماینده مصر در ایران به 
عنوان حافظ منافع این کشور بوده رابطه داشتیم. بنابراین باید به این کار رسمیت 
داده شود و سفرهایی صورت بگیرد و سطح مبادلات اقتصادی و تجاری بیشتر 
شود که ممکن است در طول یک تا دو ماه آینده بیشتر شود. بنابراین احساس 
می کنم سفر پادشاه عمان به تهران مربوط به این موضوع نیست اما ممکن است 

صحبت هایی صورت بگیرد ولی مسئله اصلی سفر پادشاه عمان نخواهد بود. 
فرجی راد در پاسخ به این سوال که اهداف عمان از تلاش برای میانجیگری 
میان ایران و آمریکا چیست، گفت: عمان همسایه ایران است. این موضوع دارای 
یک بعد تاریخی هم است. حاکمیتی که در گذشته و الان در سرزمین عمان 
وجود دارد سلطان قابوس و هیثم، مدیون ایرانی ها هستند که در جنگ ظفار 
نیروهای ایرانی برای کمک به آنها جنگیدند و بر دشمن غلبه کردند تا حاکمیت 

عمان پابرجا ماند. این یک ذهنیت تاریخی است. 
وی افزود: دلیل دوم مربوط به تنگه هرمز است که نزدیک ۴۰ درصد انرژی 
دنیا از این تنگه عبور می کند. در شمال آن ایران و در جنوب آن عمان است و ۴۵ 
کیلومتر طول دهانه تنگه هرمز است و این دو کشور بر این تنگه احاطه دارند. 
واقعیت این است که از اول انقلاب هر دو کشور تلاش نکردند که در کار همدیگر 
باشد،  شده  داده  شعارهایی  انقلاب  ابتدای  در  است  ممکن  کنند.  دخالت 
اما درایت و بردباری سلطان قابوس که بعدا هم به بقیه حاکمان عمان به ارث 
رسید، باعث شد آن شعارها را نادیده بگیرند و از همان ابتدا نیز بنای همزیستی 
مسالمت آمیز با جمهوری اسلامی ایران را بگذارند. بنابراین سنگ بنای خوبی 
پا نهاده شد و دو طرف توانستند اطمینان همدیگر را جلب کنند وقتی این 

اطمینان بیشتر شد وارد فازهای میانجیگری شدند. 

در گفت و گو با فرجی راد اهداف سفر پادشاه عمان به تهران بررسی شد؛

عمان نقش یک کشور ثبات دهنده و تنش زدا را در منطقه ایفا می کند

معاون عملیات کل سپاه گفت: به غربی ها هشدار می دهیم 
تجربه های گذشته را تکرار نکنید و با مهره سوخته منافقین مجدداً 
بازی نکنید؛ کاری نکنید که چکمه های دهه شصتمان را دوباره به 

پاهایمان کنیم وگرنه دوباره مجبور به التماس می شوید.
سردار عباس نیلفروشان معاون عملیات کل سپاه در صبحگاه 
هفته  مناسبت  به  که  )ص(  الله  رسول  محمد  سپاه  مشترک 

مقاومت در لشکر ۲۷ برگزار شد، طی سخنانی اظهار داشت: 
به غربی ها هشدار می دهیم تجربه های گذشته را تکرار نکنید 
و با مهره سوخته منافقین مجدداً بازی نکنید؛ کاری نکنید که 
چکمه های دهه شصتمان را دوباره به پاهایمان کنیم و گرنه دوباره 
مجبور به التماس می شوید. ما اهل حساب و کتاب با دشمنان 
هستیم و طلبکار کسی نمی مانیم و طلبمان را وصول می کنیم؛ 
می توانید از رژیم صهیونیستی بپرسید که پاسخ شرارت های سال 
گذشته اش را چگونه دریافت کرده و نیز به شکل روزانه دریافت 

می کند.
وی تصریح کرد: این مدعیان حقوق بشر که امروز دستشان به 
خون جوانان آلوده است برای اعدام چند نفر که جوانان این ملت 
را به خاک و خون کشیدند و به حکم عقل شرع و قانون قصاص 
در  می کنند،  نگرانی  ابراز  و  می ریزند  تمساح  اشک  شده اند، 
روزهای سخت جنگ و جهاد با ارسال سلاح های شیمیایی جان 
هزار نفر از فرزندان این آب و خاک را گرفتند و منافقین کور دل را 

در دل خود جای دادند و این روند هنوز هم ادامه دارد.

معاون عملیات کل سپاه گفت: به دشمنان اعلام می کنم ما 
حماسه سازان و فاتحان فتح المبین، طریق القدس، خیبر و بدر 
و والفجرها و کربلاهاییم؛ ما بازماندگان قافله نور و جهاد و شهادت 
در هشت سال دفاع مقدس و محور مقاومت و ماحصل تجربه و 

عبرتهای تاریخ جهان اسلامیم.
اجازه  دیگر  باشید  مطمئن  داد:  ادامه  نیلفروشان  سردار 
نمی دهیم علی تنها بماند، دیگر امکان ندارد اجازه دهیم در 
روز عاشورا حسین بن علی ذبح شود واهل بیت به اسارت روند 
مطمئن باشید پای انقلابمان ایستاده ایم و بر سر عهد و پیمانی که 

باشهیدانمان بسته ایم ثابت قدم می مانیم.
معاون عملیات کل سپاه به معاندین و دست نشاندگان داخلی 
آمریکا هشدار داد و گفت: تا دیر نشده به دامن اسلام باز گردید؛ 
طول سالیان گذشته همه  در  که  باشید هماهنگونه  مطمئن 
توطئه های دشمن شکست خورده این جنگ ترکیبی هم مانند 
جنگ های گذشته شکست خواهد خورد؛ به این میت در حال 
احتضار و دیوار شکسته تکیه نکنید.تمام مظاهر قدرت  آمریکا از 
هم پاشیده و یا در حال فروپاشیدن است. دموکراسی آمریکایی 
که به آن فخر می فروختند و مدعی اداره نظم جهانی با آن بودند، 
با ورود معترضین به نتایج انتخابات ریاست جمهوری به کنگره 
که  دیدید  شد.  خوانده  آن  فاتحه  و  خورده  خلاص  تیر  آمریکا 
چگونه طرفداران ترامپ به کنگره آمریکا حمله کردند. کاری که 

قبایل بدوی هم انجام نمی دهند.  

وی افزود: در سیاست داخلی و خارجی پایه های قدرت آمریکا 
متزلزل شده است و  کار بجایی رسیده است که سفیه ترین رییس 
جمهور در اتحادیه اروپا هم می گوید دوران دنباله روی از آمریکا 
گذشته است.  سردار نیلفروشان عنوان کرد: متحدان منطقه ای 
او هم تصمیم گرفته اند عزت و شرف عربی و اسلامی خودشان را 
به آمریکا گره نزنند و روی پای خودشان بایستند. از سوی دیگر 
بعد از ده سال مقاومت، سوریه نیز به دامن اتحادیه عرب بازگشت. 
آمریکا  آمار وضعیت اجتماعی در  به  اگر نگاهی  این  بر  علاوه 
بیندازید خواهید دید با بحران های قابل توجهی روبرو هستند. 
آمار بی خانمان ها در آمریکا هر روز رو به افزایش است و به مشکلی 
اصلی برای دولت آمریکا تبدیل شده است.   سردار نیلفروشان 
گفت: کسانیکه شعار حمایت از زنان می دهند در کشور خود 
با وضعیت اسفباری در این حوزه روبرو هستند و تا جایی نگاه 
به زنان را تنزل داده اند که حتی رییس جمهور آمریکا که نمود 
قدرت این کشور است خودش به آزار و اتهام جنسی زنان متهم 
شده محاکمه و محکوم می شود. این است ارزش زن در فرهنگ 
لیبرال دموکراسی غربی. معاون عملیات سپاه ادامه داد: امروز 
بدهکارترین کشور دنیا آمریکا است اکثر زیرساختهای موجود در 
آمریکا فرسوده شده اند. در حوزه نظامی هم آمریکا دیگر توانایی 
گسترش عمده قوای خود را در هیچ جای دنیا ندارد. هرچند با 
اجرای عملیاتهای کوتاه و مقطعی سعی در حفظ وضع موجود 
خود دارد. آمریکا روزهای آخر هژمونی قدرت را سپری می کند 

و چنگ زدن به این ریسمان پوسیده عاقبتی جز نابودی ندارد.
وی در پایان اظهار داشت: ما پاسداران انقلاب اسلامی با خون 
شهیدانمان پیمان بسته ایم تا آخرین نفس وقطره خونمان به 
مبارزه با استکبار و رژیم صهیونیستی ادامه داده و برای دفاع از 
دستاوردهای انقلاب اسلامیمان جهاد کنیم؛  یا همه شهید می 
شویم یا پرچم فتح و ظفر را بر بلند ترین قلل جهان به اهتزاز در 

می آوریم.

هشدار معاون عملیات کل سپاه به غربی ها :

تجربه های گذشته را تکرار نکنیدو با مهره سوخته منافقین بازی نکنید

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:

۱- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۰۴۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۵۶ مربوط به تقاضای آقای 
محمد طاهری فرزند سردارعلی درششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۱/۸۸ مترمربع درقسمتی از پلاک 
شماره فرعی از ۲۲۰۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از پرویز خان محمدی)م الف۱۷۰۱۲(

۲- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۷۲۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۶۲ مربوط به تقاضای آقای 
سلیمان حاجیلو فرزند اکبر درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۶ مترمربع پلاک شماره فرعی 
از ۲۳۲۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از محمد حسین ضیائی 

بیگدلی)م الف۱۷۰۱۳(
۳- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۸۶۸ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۰۷ مربوط به تقاضای آقای/

خانم مهین اسدی فرزند صبر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۱۹۶۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علیرضا افسر )م 

الف۱۷۰۱۴(
۴- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۷۶۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۷۰ مربوط به تقاضای خانم 
راحله قربانی فرزند علی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۹۰/۶۰ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۲۰۹۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی ۱۱۹۰- 

۱۴۰۰ )م الف۱۷۰۱۵(
۵- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۰۴۱۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۵۰۶ مربوط به تقاضای آقای 
حسین جزینی فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۰/۴۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۴۹۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از جعفر 

ابراهیمی صفحه ۲۷۲ دفتر ۳۶۵ )م الف۱۷۰۱۶(
۶- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۷۴۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۶۸ مربوط به تقاضای خانم 
فاطمه استادی سفیدان فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۹/۸۲ مترمربع 
پلاک شماره  ۳فرعی از ۱۸۷۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حمزه 

رمضانی و مقصودعلی رمضانی صفحه ۱۰۰ دفتر ۷۹ )م الف۱۷۰۱۷(
۷- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۶۷۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۶۸ مربوط به تقاضای آقای 
مرتضی قلیزاده فرزند براتعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۸/۸۰ مترمربع پلاک 
شماره  ۶۵ فرعی از ۱۹۷۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از علی رضایی ثبت دفتر الکترونیکی 

طی سند قطعی شماره ۲۳۹۵۶ مورخ ۱۳۹۸/۱۱/۸ دفترخانه ۷۴ قم)م الف۱۷۰۱۸(

۸- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۸۴۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۱۹ مربوط به تقاضای آقای 
مسعود صدیق فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۰/۵۲مترمربع پلاک شماره   
فرعی از ۲۲۰۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۳۸۲۴۷ مورخ 

۱۴۰۱/۱۱/۳ دفترخانه ۸۴ قم )م الف۱۷۰۱۹(
۹- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۶۷۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۹۷ مربوط به تقاضای آقای 
غلامرضا کاظمی زاده فرزند علی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۵/۷۷ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۲۱۴ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث 

سیدعلی اکبر تولیتی)م الف۱۷۰۲۰(
۱۰- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۹۰۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۴۵ مربوط به تقاضای آقای 
رضا میرزاوندیان فرزند علی اصغر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۰/۷۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۶۳۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین 

کدوئی علی آبادی طی سند قطعی ۴۱۰۵ مورخ ۱۳۳۷/۱۱/۱۶ دفترخانه ۵ قم )م الف۱۷۰۲۱(
۱۱- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۷۶۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۴۶ مربوط به تقاضای خانم 
آقای ایوب احمدلو فرزند فرض اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸۰/۰۷ مترمربع پلاک 
شماره  ۲۹ فرعی از ۱۹۹۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از افضل رفیعی صفحه ۱دفتر ۲۱۰ 

)م الف۱۷۰۲۲(
۱۲- رأی شماره ۱۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۱۹۰۴ مربوط به پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۲۵ مربوط به تقاضای آقای 
مهدی علیرضالو فرزند ناصر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۱/۲۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱۸۷۱/۳/۳۹ اصلی واقع در قم بخش  حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۲۲۹ 

دفتر ۱۳۷)م الف۱۷۰۲۳(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 

نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و راه مردم(
نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۲/۲۳
نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۳/۰7
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام صادق علیه السلام:
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه: روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح:03/23 طلوع آفتاب:05/01 اذان ظهر:12/03 اذان مغرب: 19/26

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

من، هرگز دچار سوء هاضمه نشده ام؛ چون 
هیچ گاه به غذا خوردن شروع نکردم، مگر آن 

که »بسم اللّه « گفتم و از خوردن دست نکشیدم 
، مگر آن که »الحمد للّه « گفتم .

یکشنبه -7 خرداد ماه 1402 - سال بیست وششم- شماره 5735

کتاب من لا یحضره الفقیه : ج3 ص356 ح4254

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت گفت: باید تلاش شود ضمن اقامه نماز جماعت 
بدون تشریفات در ادارات ، کار مردم روی زمین نماند البته هرگونه کم توجهی به 

اقامه نماز اول وقت در شهر قم پذیرفتنی نیست.
آیت الله سید محمد سعیدی روز شنبه در نشست ستاد اقامه نماز که با حضور 
اعضای این ستاد در حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد، با بیان اینکه حرم مطهر 
و بیت النور محل نماز حضرت معصومه )س( دو نعمت و نماد شاخص در قم برای 
ترویج شعائر دینی است گفت: تبیین نمازخوانی به ویژه نماز اول وقت میان نسل 
جوان باید مورد توجه همه مسئولان به ویژه مدیران آموزش و پرورش و دانشگاه ها 
قرار گیرد. تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با استقبال از اجرای طرح امین در مدارس 
برای تشویق نسل جوان به شعائر دینی تصریح کرد: در مراکز اداری هم باید تلاش 
شود ضمن اقامه نماز جماعت بدون تشریفات، کار مردم روی زمین نماند البته 

هرگونه کم توجهی به اقامه نماز اول وقت در شهر قم پذیرفتنی نیست.
شاهچراغی استاندارقم هم در ادامه بر لزوم توجه جدی ادارات در خصوص اقامه 
نماز اول وقت تاکید کرد و گفت: در آموزش و پرورش هم طرح امین موفق بوده 
که انتظار می رود در سال ۱۴۰۲ با برنامه ریزی مناسب آموزش و پرورش، اشکالات 
موجود حل و این طرح با قوت بیشتری در قالب اقامه نماز و تبیین فرهنگ نماز در 

مدارس اجرا شود.
ساخت و تجهیز مسجد و نمازخانه تنها بر عهده مردم و خیرین نیست 

حجت الاسلام و المسلمین قرائتی رئیس ستاد اقامه نماز کشور هم در ارتباط 
تلفنی با این نشست بر لزوم استفاده از ظرفیت های موجود در میان نسل جوان به 
ویژه دانشگاهیان برای تبیین فرهنگ نماز و نماز خوانی تاکید کرد و گفت: ادارات 
باید با توجه به نماز اول وقت، پاسخگوی ارباب رجوع نیز باشند که این امر توجه 
مدیران را می طلبد. امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی هم 
استفاده از راه های تشویقی برای سازندگان مساجد را راهکار مناسبی برای ترویج 

فرهنگ نماز برشمرد و تصریح کرد: ساخت و تجهیز مسجد و نمازخانه تنها بر عهده 
مردم و خیرین نیست و دولت و مجلس هم باید در این امر ورود کنند که جذب 
امتیازات برای سازندگان مسجد و اختصاص بودجه در این خصوص از موارد مطرح 

شده در مجلس است که پیگیر آن هستیم.
ثبت اطلاعات ۸۹ مسجد و نمازخانه بین راهی قم در »سامانه راهنماز«

مدیرکل ستاد اقامه نماز استان در نشست ستاد اقامه نماز که امروز با حضور 
اعضای این ستاد در حرم مطهر بانوی کرامت برگزار شد، ترویج نماز در اصناف و بازار 
را از ضروریات جامعه دانست و گفت: انتظار می رود مراکز درمانی و مراکز ورزشی هم 

مکان مناسبی برای اقامه نماز در نظر گیرند.
حجت الاسلام عرب پور از راه اندازی سامانه راه نماز با هدف دریافت آنلاین نظرات 
مردم در خصوص مساجد و نمازخانه های بین راهی خبر داد و افزود: تاکنون ۸۹ 
مسجد و نمازخانه بین راهی در این سامانه ثبت نام شده و مردم می توانند با اسکن 
کد نمازخانه های بین راهی، نظرات و انتقادات خود را در این سامانه برای پیگیری 

و رفع مشکل ثبت نمایند.

آیت الله سعیدی در نشست ستاد اقامه نماز قم:

کم توجهی به اقامه نماز اول وقت در ادارات پذیرفتنی نیست

جشنواره گل و گلاب لایزنگان فارس

عکاس : امیر صادقیان

شهادت یک مرزبان ایرانی در درگیری با طالبان
فرماندهی مرزبانی ناجا شهادت یک مرزبان ایرانی در درگیری با طالبان را تائید کرد. پیشتر خبرگزاری دولتی 
ایرنا اعلام کرده بود که دو مرزبان در این حادثه به شهادت رسیده اند.مرکز اطلاع رسانی فرماندهی مرزبانی 
فراجا طی اطلاعیه ای اعلام کرد: در پی درگیری مرزی نیروهای طالبان با مرزبانان ایران در منطقه ساسولی 
حوزه هنگ مرزی زابل، یک نفر از مرزبانان غیور شهید و دو نفر دیگر مجروح شده اند.در این درگیری که با 
آتش پرحجم مرزبانان همراه بود تلفات شدیدی نیز به افراد تحت امر طالبان وارد شده است که اخبار تکمیلی 
آن متعاقبا اطلاع رسانی خواهد شد.ساعاتی پیش »عبدالنافع تکور«، سخنگوی وزارت کشور طالبان با انتشار 
توئیتی مدعی شده بود که در جریان این درگیری از نیروهای طالبان تنها یک نفر کشته و تعدادی زخمی شدند.
وزارت دفاع طالبان در پیامی گفت: امارت اسلامی افغانستان )حکومت سرپرست افغانستان( گفتگو و مذاکره 
را برای هر گونه مشکل یک راه معقول می داند و بهانه جوی برای جنگ و اقدامات منفی به نفع هیچ یک طرفین 
نیست. سید حسن مرتضوی معاون سفیر کشورمان در کابل در گفتگو با خبرنگار خبرگزاری صداوسیما در کابل 
گفت : پس از درگیری روزشنبه در مرز دو کشور، ارتباط کامل با وزارت های دفاع و کشور افغانستان داشتیم و 
مسئولان این وزارتخانه ها بارها ضمن ابراز دوستی اعلام کردند: هیچ آمادگی و دستوری برای کوچک ترین 
تنش بین دو کشور، حکومت افغانستان ندارد .مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای سیستان و بلوچستان 
اعلام کرد: پایانه مرزی میلک )پل ابریشم( واقع در شهرستان هامون به دلیل درگیری های مرزی تا اطلاع بعدی 

بسته شد.

بازداشت یکی از خطرناکترین سرکرده های داعش در بغداد
نیروهای امنیتی عراق در عملیاتی اطلاعاتی، سرکرده اداری »ولایت جنوب« داعش را در جنوب بغداد 
دستگیر کردند.به گزارش مشرق، نیروهای امنیتی عراق با همکاری سازمان اطلاعات نظامی عراق یکی از 
خطرناک ترین سرکرده های ارشد »داعش« را پس از چندین ماه عملیات اطلاعاتی در جنوب بغداد بازداشت 
کردند و تحویل مقامات قضائی دادند.سازمان اطلاعات نظامی عراق با انتشار بیانیه ای بدون اشاره به نام این 
عنصر تروریستی اعلام کرد که این تروریست در سال ۲۰۱۴ به عنوان نیروی رزمی به گردان »اسامه بن لادن« 
در سازمان تروریستی داعش پیوست و در چندین عملیات علیه نیروهای عراقی در مناطق عملیاتی جرف 
النصر، فلوجه و موصل شرکت کرد.این بیانیه می افزاید که این تروریست در سابقه فعالیت تروریستی خود بارها 
سرکردگی عملیات های مسلحانه گروهک های ترور از جمله شاخص ترین آنها، شرکت در عملیات بمب گذاری 
در استان نینوا و مسئولیت توزیع مدارک و هویت های ساختگی به گروهک های داعشی را به عهده داشته است.

کاهش ۳5درصدی فرزندآوری در ۷ سال گذشته
رئیس اندیشکده سلامت جمعیت و خانواده با اشاره به آمار پایین ازدواج و موالید در ایران و تغییر الگوهای 
سنتی و رواج برخی سبک های زندگی ناسالم و غیرایرانی گفت: در ۱۲ سال اخیر؛ ازدواج ۴۰ درصد و در هفت 
سال گذشته فرزندآوری ۳۵ درصد کاهش داشته است. علی محمدزاده در ادامه اظهار کرد: در صورت تداوم 
این روند سرعت سال خوردگی باز هم افزایش خواهد یافت و در سه دهه آینده، ایران در شمار یکی از پیرترین 
کشورهای جهان قرار خواهد گرفت.وی با ذکر این مطلب که در سال ۲۰۵۰ یک ششم جمعیت دنیا بالای ۶۵ 
سال سن خواهند داشت، افزود: از این سال به بعد ضمن اینکه پنجره جمعیتی به روی ایران بسته خواهد شد 

نرخ جمعیت سالخوردگی ایران نسبت به میانگین جهانی رشد بیشتری خواهد یافت.

حذف شرط در رهن بودن سند خودرو
شورای رقابت با اصلاح مصوبه قبلی خود، شرط »یک سال در رهن بودن سند خودرو« را حذف کرد.این شورا 
در جلسه یازدهم بهمن سال گذشته در تعین روش های بازدارنده برای جلوگیری از انتقال سند خودرو ممنوعیت 
انتقال سند خودرو را حداقل به مدت یکسال مصوب کرده بود.حالا با گذشت حدود چهار ما از این مصوبه، 
شورای رقابت دستورالعمل ۵۴۳ تنظیم بازار خودروهای سواری را تصحیح و این مصوبه مبنی بر در رهن گرفتن 

یک ساله سند خودرو توسط خودروسازان را حذف کرد.

مشاور لاریجانی: الان برجام را به ذوالنوری بدهید، آتش نمی زند
حقیقت پور در پاسخ به اینکه به قدرت رسیدن چهره های تندرویی همچون مجتبی ذوالنوری که روز برجام 
را به آتش کشید، چه تبعاتی به همراه دارد، گفت: فکر می کنم تغییر کرده اند و الان ایشان دیگر برجام را آتش 
نمیزنند.برداشتم این است که تاکتیتکی هم که شده تغییر کرده اند. شاید به این نتیجه رسیده اند که در مقطع 

فعلی قبول برجام برای حل مسائل داخلی مان مفید باشد.

روابط عمومی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( استان قم خبرداد:

دستگیری۲3 نفر در میهمانی مختلط درشهرستان کهک

روابط عمومی سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( استان قم اعلام کرد: ۲۳ نفر در شهرستان کهک قم در یک 
میهمانی مختلط شناسایی و بازداشت شدند.  در اطلاعیه روابط عمومی سپاه قم آمده است:  روزجمعه  پس از 
دریافت اطلاعاتی مبنی بر برپایی یک میهمانی مختلط به معاونت عملیات سپاه استان، با هماهنگی قضایی 
، انتظامی و پلیس امنیت اخلاقی، تیم ویژه ضابطان قضایی در محل مورد نظر حضور پیدا کردند. گزارش 
حاکیست: دراین رابطه ۲۳ نفر دستگیر و ۱۰ دستگاه خودرو نیز توقیف شد.  کهک یکی از دو شهرستان قم و 

جز مناطق ییلاقی و خوش آب و هوا است که ۴۲ کیلومتر با مرکز استان فاصله دارد.

در پی وقوع طوفان شدید رخ داد:

سقوط جرثقیل در قم یک نفر را مصدوم کرد
در پی وقوع طوفان شدید در قم، یک جرثقیل در خیابان بلوار امین قم بر روی یک خودروی عبوری سقوط 

کرد، و راننده آن نیز دچار مصدومیت شد.
به گزارش شب روابط عمومی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم، به دنبال طوفان و تندباد شدید 
که عصر روزجمعه شهر قم را درنوردید، یک جرثقیل ساختمانی بر روی یک پژوی ۲۰۶ فرو افتاد، و راننده آن صدمه 
دید. این حادثه در ساعت ۱۹:۱۹ به مرکز فرماندهی آتش نشانی قم اعلام شد که بلافاصله ۲ خودرو نجات به 
همراه ۹ نفر آتش نشان و خودرو سان لایت به محل حادثه اعزام شدند. این گزارش حاکیست؛ مسیر بلوار امین تا 
پایان  جمعه شب مسدود بود و شهروندان از مسیرهای جایگزین استفاده کردند. همچنین بر اساس گزارش روابط 
عمومی مرکز فوریت های پزشکی قم، راننده خودروی آسیب دیده در این حادثه یک مرد ۳۰ ساله است، که دچار 
مصدومیت شده است. این گزارش می افزاید: حال عمومی فرد مصدوم مناسب است اما با توجه به ضربه وارد شده 

به ناحیه کتف، سر و کمر برای بررسی های تکمیلی به بیمارستان انتقال پیدا کرده است.
 

به برکت حضور سفیران کریمه در زنجان رقم خورد؛

رهایی یک زندانی محکوم به اعدام از چوبه دار 
آزادی پنج زندانی و رهایی یک زندانی محکوم به اعدام با رضایت اولیای دم از برکات سفر کاروان سفیران کریمه 
اهل بیت)س( به استان زنجان بوده است. به گزارش ندای قم ، سفیران کریمه اهل بیت)س( به مناسب ایام دهه 
کرامت و میلاد حضرت معصومه)س( به همراه پرچم متبرک حرم مطهر بانوی کرامت در زندان مرکزی زنجان حضور 
یافتند و به یمن حضورشان و با مساعدت مسئولان قضایی استان زنجان ۵ زندانی از زندان های زنجام و اندرزگاه 
نسوان آزاد شدند. همچنین از دیگر برنامه های سفیران کریمه اهل بیت)س( در استان زنجان شرکت در جشن 
تکلیف فرزندان دختر کارکنان زندان های زنجان بود و این دختران عبودیت خود را زیر پرچم متبرک آستان مقدس 
بانوی کرامت آغاز کردند. در این راستا در سالروز میلاد حضرت معصومه)س( خانواده شهدای منتسب به کارکنان 
زندان های زنجان نیز میزبان سفیران کریمه اهل بیت)س( بودند. گفتنی است به برکت حضور سفیران کریمه اهل 

بیت )س( در استان زنجان خانواده مقتولی در شهرستان ابهر برای رهایی یک زندانی از چوبه دار رضایت دادند.
 

رییس شعبه دوم بدوی اداره کل تعزیرات قم  خبرداد:

خاموش شدن تنور نانوای کم فروش 
رییس شعبه دوم بدوی اداره کل تعزیرات قم گفت: یک واحد صنفی نانوایی به دلیل اصرار بر تخلف 

کم فروشی در شعبه دوم بدوی تعزیرات حکومتی استان قم به تعطیلی محکوم شد.
محمدرضا عینی در این زمینه افزود: پرونده کم فروشی یک واحد صنفی نانوایی به دلیل اصرار بر تخلف 
کم فروشی به ارزش پنج میلیون و ۸۹۰ هزار ریال در شعبه دوم بدوی تعزیرات حکومتی استان قم مطرح و 
رسیدگی شد. وی اضافه کرد: شعبه پس از تفهیم اتهام و دریافت دفاعیات به دلیل ارائه نکردن مدارک لازم، اتهام 
انتسابی را محرز اعلام کرد و متهم را علاوه بر نصب پارچه محکومیت بر سر درب واحد صنفی به مدت ۲ ماه، 
تعلیق پروانه کسب به مدت ۶ ماه و تعطیلی به پرداخت مبلغ ۲۹۴ میلیون و ۵۰۰ هزار ریال جزای نقدی محکوم 
کرد. به گفته وی، بازرسان سازمان جهاد کشاورزی استان در بازرسی از این نانوایی گزارش تخلف کم فروشی را 

تنظیم و پرونده آن را برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی استان ارسال کردند.

معاون شهردار قم خبرداد:

رصد مستمر نقطه به نقطه بودجه 
شهرداری قم

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم با اشاره به پالایش و رصد مستمر میزان 
درآمد و هزینه شهرداری قم گفت: در ۱۵ روز به صورت نقطه به نقطه درآمد و 

هزینه مجموعه شهرداری بررسی و مقایسه می شود.
سیدمرتضی حسام نژاد در جلسه کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی 
شهر قم، با بیان اینکه موارد بررسی شده در جلسات شورای معاونین و شهرداران 
مورد ارزیابی قرار می گیرد، ابراز کرد: به منظور بهبود عملکرد، خلأها، مشکلات، 
کمبودها و... در زمینه درآمد و هزینه ها، مدام این رصد انجام تا به خروجی 
مناسب برسد. معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم اضافه کرد: بودجه امسال 
باتوجه به افزایش قابل توجه نسبت به سال گذشته، ۲ نقطه قوت بند "ت" تبصره 
۶ و املاک برای تحقق درآمدهای غیرنقدی را داراست که می توان امیدوار به 

تحقق کامل بودجه بود، هرچند تلاش زیادی نیاز است.
وی یکی دیگر از ظرفیت ها برای تحقق بودجه را استفاده از اسناد تسویه 
دانست و خاطرنشان کرد: از این ظرفیت امیدواریم بتوانیم برای پرداخت بدهی 

به بانک های عامل استفاده کنیم.
گفت:  و  داد  قرار  مورداشاره  را  املاک  جامع  سامانه  وجود  نژاد،  حسام 
مطمئن ترین طریقه نگهداری و آمارگیری ملک استفاده از مکان محوری و تمرکز 
روی سیستم سرا است که در حال حاضر هرگونه گزارش گیری از سامانه وجود 

دارد.
وی ادامه داد: قم جز تنها کلان شهرهای کشور بوده که نقشه سطحی کل 

شهر را در سامانه بارگذاری کرده و نقشه کل شهر در سامانه وجود دارد.
آغاز به کار سامانه جامع درآمد تا پایان خرداد رئیس سازمان فناوری اطلاعات و 
ارتباطات شهرداری قم نیز دراین جلسه  از آغاز به کار سامانه جامع درآمد تا پایان 
خرداد خبر داد. علی مؤمن حجازی با اشاره به آماده سازی سامانه جامع درآمد 
در شهرداری قم، اظهار داشت: بالغ بر ۲۰۰ صفحه تحلیل نرم افزاری برای این 
سامانه صورت گرفت که به صورت مشارکتی با شرکت خصوصی و سازمان فاوا، 

این سامانه عملیاتی شد.
 وی یکی از بزرگ ترین مشکلات در این زمینه را تفکیک پایگاه داده مرکز با 
ابراز کرد: پیش ازاین  مناطق دانست که هیچ گونه همگرایی نداشته است، 
به صورت دستی گزارش گیری صورت می گرفت که هم اکنون تحت وب و با 

جامعیت آماده گزارش گیری هوشمند است.
این  ادامه داد:  ارتباطات شهرداری قم  و  رئیس سازمان فناوری اطلاعات 
با داشبوردهای مدیریتی  ارتباط  با سرا و  ارتباط گیری کامل  سامانه قابلیت 
را داشته و به لحظه امکان به روزرسانی دارد.  وی با بیان اینکه تولید سامانه 
اسفندماه به اتمام رسیده و در مرحله تست و خطاگیری قرار دارد، یادآور شد: تا 

پایان خرداد این سامانه عملیاتی و آغاز به کار خواهد کرد.
آغاز به کار سامانه جامع درآمد تا پایان خرداد 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم نیز دراین جلسه  
افزایش هزینه های خدمات شهری را نگران کننده دانست و گفت: متأسفانه 
این هزینه ها هرروز در حال افزایش است و با توجه به منابع، باید برنامه ریزی 
مشخصی برای هزینه کرد درست این منابع در حوزه خدمات شهری صورت 
گیرد که یکی از این موارد می تواند افزایش فرهنگ سازی و فرهنگ شهروندی 

باشد.
حسین صابری ، با اشاره به اهمیت تدوین سامانه های جامع درآمد و املاک در 
شهرداری قم اظهار داشت: این سامانه ها در کنار گزارش گیری درست و افزایش 

سرعت در خدمت رسانی، سبب شفافیت نیز می شود.
وی با بیان اینکه باید در زمینه تحقق درآمد و نحوه هزینه کرد برنامه و راهکار 
ارائه شود، ابراز کرد: داشتن راهبرد مشخص سبب برنامه ریزی درست و ایجاد 

نقشه راهی مطمئن برای پیشبرد برنامه ها می شود.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم، اجرای قانون بند 
"ت" تبصره ۶ در سال جاری را موردتوجه قرار داد و افزود: با وجود این ظرفیت 
قانونی و محدودیت زمانی، هرچه سریع تر کارگروهی در این زمینه تشکیل شود 

تا بتوان از فرصت باقیمانده بهترین استفاده را برد.
افزایش هزینه های خدمات شهری نگران کننده است

مدیرکل املاک و دارایی های شهرداری قم  نیز دراین جلسهبا اشاره به وجود 
سیستم کامل املاک در شهرداری گفت: این سیستم تا حدود زیادی جامع 

بوده و آماده ارائه هرگونه گزارش گیری در بخش های مختلف املاک است.
سید عبدالله سلیمانی اظهار داشت: با توجه به اینکه در سال های گذشته 
این  اخیر  نداشته، در دو سال  برای ساماندهی املاک وجود  برنامه مدونی 
موضوع در دستور کار قرار گرفت و توافقنامه های املاک به صورت دستی احصا 
و بارگذاری شده و هم اکنون سیستمی شده است. وی با بیان اینکه داشتن 
اطلاعات دقیق املاک نیازمند اتصال سامانه با معاونت شهرسازی شهرداری 
و اداره کل ثبت اسناد استان است، ابراز کرد: در حال حاضر کل املاک شهر 
کدگذاری و دارای کد نوسازی است که مکان محوری املاک را آسان کرده 

است.
برخی  متأسفانه  داد:  ادامه  قم  شهرداری  دارایی های  و  املاک  مدیرکل 
اطلاعات در حوزه املاک توسط سازمان ثبت اسناد مشخص نیست که در این 

زمینه اداره کل اسناد و املاک استان در حال کاداستر این املاک است.
تحقق ۸۲ درصدی درآمد ۲ ماهه شهرداری قم

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم  نیز با اشاره به عملکرد حوزه 
درآمد شهرداری قم در سال گذشته و دو ماه ابتدایی سال ۱۴۰۲ اظهار داشت: 
منابع درآمدی در ۱۵ کد شاخص شامل ساختمانی، سرمایه گذاری، نوسازی، 

کمک های دولتی، فروش اموال و... مشخص شده است.
محمد وحیدنیا میزان تحقق درآمدی در سال گذشته را ۱۲۹ درصد نسبت به 
اصلاحیه بودجه مصوب دانست و افزود: جمع وصولی سال گذشته بیش از ۶ 

هزار و ۷۵۰ میلیارد تومان بوده است.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم  عملکرد مناطق شهرداری را در 
سال گذشته بسیار خوب توصیف و این موضوع را حاصل تلاش های همکاران 

در مجموعه های مختلف شهرداری برشمرد.
وی از تحقق ۸۲ درصدی درآمد در دو ماه ابتدایی سال ۱۴۰۲ خبر داد.

وحیدنیا همچنین راه اندازی سامانه جامع درآمد را موردتوجه قرارداد و گفت: 
پیش ازاین سامانه ای تک بعدی در زمینه درآمد در شهرداری وجود داشت که 
بنا به پیشنهاد اداره کل درآمد و همکاری سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 

شهرداری قم، سامانه جدیدی در این زمینه در حال آماده سازی است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبرداد:

آمادگی کامل سازمان پایانه ها جهت 
اعزام حجاج از پایانه مرکزی

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از آمادگی کامل این 
سازمان جهت اعزام زائرین حج تمتع سال جاری از پایانه مرکزی این سازمان 

خبر داد.
سید رضا حسینی با اشاره به توافق صورت گرفته با سازمان حج و زیارت استان 
و جهت رفاه حال زائرین و ارائه خدمات بهتر و جلوگیری از مباحث ترافیکی در 
سطح شهر هنگام اعزام حجاج، اظهار داشت: مقرر شد که کلیه اعزام های 

سازمانی حج و زیارت استان از پایانه مرکزی این سازمان صورت گیرد.
وی با بیان اینکه تمامی امکانات رفاهی این سازمان آماده ارائه خدمات به 
اعزام حجاج  مرکزی جایگاهی جهت  پایانه  در محوطه  افزود:  است  زائرین 
آماده سازی شده و حدود ۱۰۰ متر سایه بان به صورت موقت جهت رفاه حال 

زائرین و بدرقه کنندگان نصب شده است.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم ادامه داد: بنرهای 
راهنمایی مسیر و خیرمقدم به حجاج نیز در محوطه پایانه نصب شده و حدود 
۳۰۰ جایگاه پارک در پارکینگ پایانه مرکزی آماده سازی شده است تا بدرقه 

کنندگان بتوانند از آن استفاده نمایند.
به گفته حسینی، برنامه های ویژه فرهنگی اعم از بدرقه نمادین، مدیحه سرایی، 
ایستگاه صلواتی و ... جهت اعزام حجاج در جایگاه اعزام پیش بینی شده است.

قم گفت:  استان  زیست  مدیرکل حفاظت محیط 
۳۰۰ هزار هکتار از وسعت استان قابلیت تولید گرد و 
غبار را دارد و می تواند ۱۳ هزار تُن گرد و غبار را در هوا 

پخش کند. 
سید رضا موسوی مشکینی در گفت وگویی پیرامون 
این موضوع، بیان داشت: محیط زیست در تخصیص 
حق آبه از همه بخش ها بی پناه تر است، در حالی که اگر 
حق طبیعت را نپردازیم، زندگی خودمان دچار مشکل 
می شود، نمونه ای از این مساله همین پخش شدن گرد 

و غبار در هوا و مشکلات ناشی از آن است.
وی افزود: استان قم در انتهای حوزه آبریز قرار گرفته و 
از طرف دیگر مسائلی همچون خشکسالی های اخیر، 

از بین رفتن پوشش گیاهی، برداشت بیش از اندازه آب 
از منابع زیر زمینی و چرای دام، اقلیم گرد و خشک 
آن را با چالش  مواجه کرده است، در این شرایط است 
که طی سال های اخیر بخش قابل توجهی از مناطق 
و  گرد  تولید  برای  مستعد  مناطق  به  استان  بیابانی 
غبار تبدیل شده است. وی ادامه داد: بلند شدن گرد 
و غبار از مناطق بیابانی قم طی ۶ ماهه ابتدایی سال 
به موضوعی مهم تبدیل شده است که علاوه بر مردم 
استان، بر زندگی مردم ساکن در مناطق مرکزی ایران 
تاثیر می گذارد، به همین دلیل ما این موضوع را در 
سطح ملی و در گروه های تخصصی کارگروه ملی مقابله 
با گرد و غبار مطرح و نظر اعضای کارگروه را برای انجام 

اقدام جدی در این خصوص جلب کردیم. مشکینی 
تاکید کرد: با عزم راسخ و استفاده از همه ظرفیت های 
کننده  ایجاد  بسترهای  می توانیم  ملی،  و  استانی 
تولید گرد و غبار از مناطق بیابانی استان را برطرف و 
این مشکل را تا حد زیادی برطرف کنیم که در همین 
رابطه اقدام های لازم را با همکاری سایر دستگاه های 
متولی، انجام خواهیم داد. وی بیان داشت:  انسان ها 
بر اساس فطرت، علاقه مند به تماشای آسمان پاک و 
زیبا هستند، بنابراین هرتلاش که برای کاهش آلودگی 
هوای استان و پاک شدن آن از گرد و غبار انجام شود، 
علاوه بر ارتقا سطح سلامت مردم به طور حتم نقش 
موثری نیز در افزایش نشاط همشهریان خواهد داشت.

مدیرکل محیط زیست استان قم: 

3۰۰ هزار هکتار از اراضی قم قابلیت تولید گرد و غبار را دارد

مدیر امور شیلات و آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: بر اساس 
پایش صورت گرفته در سال ۱۴۰۱، هفت میلیون و ۲۰۰ هزار قطعه ماهیان 
زینتی در استان تولید شد و قم رتبه دهم کشور در تولید ماهیان زینتی را بدست 

آورد. 
به گزارش ندای قم، سید محمدرضا طاهری در گفت وگویی بیان داشت: 
همچنین در سال ۱۴۰۱ تعداد یک فقره پروانه بهره برداری ماهیان زینتی با 
ظرفیت تولید یک میلیون قطعه در سال و ۱۷ فقره پروانه تاسیس ماهیان زینتی 
با ظرفیت تولید ۲۳ میلیون و ۹۰۰ هزار قطعه و ۲ فقره موافقت اصولی پرورش 
ماهیان زینتی به ظرفیت تولید ۲ میلیون قطعه در سال و سه فقره پروانه مشاغل 

خانگی پرورش ماهیان زینتی صادر شد.
وی با اشاره به انجام فعالیت های تحقیقاتی برای پرورش انواع ماهیان زینتی 
در قم افزود: در همین رابطه تکثیر مصنوعی دو گونه ماهی زینتی وارداتی در 
سال ۱۴۰۱ شامل گربه ماهی راه رونده و ماهی گورامی غول پیکر توسط مرکز 
مهارت آموزی تکثیر و پرورش ماهیان زینتی شهید مومنی نژاد استان با موفقیت 

انجام شد. مدیر امور شیلات و آبزیان سازمان جهاد کشاورزی قم با اشاره به این 
که از جمله مهمترین اولویت های ما در انجام فعالیت های تحقیقاتی، توسعه، 
آموزش و ترویج تکثیر و پرورش ماهیان زینتی سازگار با آب شور است، گفت:  از 
جدیدترین یافته های علمی برای گسترش تولید ماهیان زینتی در قم استفاده 
می کنیم و در همین راستا نخستین مرکز مهارت آموزی و پژوهشی تکثیر و 

پرورش ماهیان زینتی استان از سال ۱۳۹۷ مشغول فعالیت است.
وی همچنین با بیان این که برای گسترش تولید ماهیان زینتی در قم به دنبال 
بهره برداری هرچه سریعتر از شهرک ماهیان زینتی استان هستیم، بیان داشت: 
به همین منظور در سال ۱۴۰۱ مبلغ ۱۰۰ میلیارد ریال از اعتبارات سفر رئیس 

جمهور برای ایجاد زیر ساخت شهرک ماهیان زینتی اختصاص یافت.
طاهری با اشاره به این که پرورش ماهیان زینتی بستر مناسبی برای افزایش 
فرصت های شغلی و درآمدزایی است، گفت: قم از ظرفیت بالایی برای تولید 
ماهیان زینتی برخوردار است و تلاش می کنیم شرایط برای حضور سرمایه گذاران 

علاقه مند به فعالیت در این بخش، بیش ازپیش فراهم شود.

مدیر امور شیلات استان قم خبرداد:
قم رتبه دهم کشوردرتولید ماهیان زینتی

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: 
در  زدایی  محرومیت  و  فقرزدایی  سیاست های 
کشور باید استانی و منطقه ای اجرا شود چرا که 

فرهنگ مناطق و استان ها کاملا متفاوت است.
معاونین،  شورای  درجلسه  امیرآبادی  احمد 
خمینی  امام  امداد  کمیته  روسای  و  مدیران 
)ره( استان قم با بیان این مطلب اظهارداشت: 
در  زدایی  محرومیت  و  فقرزدایی  سیاست های 
کشور باید استانی و منطقه ای اجرا شود چرا که 
فرهنگ مناطق و استان ها کاملا متفاوت بوده و در 
کمک رسانی ها باید به این موضوع توجه ویژه ای 

صورت پذیرد. 
امیرآبادی بر اجرای کامل قانون توسط کمیته 
گفت:  و  کرد  تاکید  )ره(  خمینی  امام  امداد 
درآمد های کمیته امداد باید افزایش پیدا کند، اما 
فعالیت های این نهاد حمایتی باید در شفافیت 

کامل صورت گیرد تا باعث بدبینی مردم نشود. 
وی ضمن ابراز رضایت از عملکرد کمیته امداد 
امام خمینی قم گفت: با عملکرد مناسب این نهاد 

حمایتی شاهد کاهش حجم مراجعات و مشکلات 
مردم در این خصوص هستیم. 

نماینده مردم قم به تدوین برنامه هفتم توسعه 
در مجلس اشاره کرد و گفت: با توجه به تعیین 
کننده بودن این برنامه برای ۵ سال آینده کشور 
بهبود  برای  نهاد ها  و  دستگاه ها  پیشنهاد های 
تدوین این برنامه از طرف نمایندگان در جریان 
افراد  از  حمایت  توسعه  بر  امیرآبادی  است.  
تحت پوشش تاکید کرد و گفت: توانمندسازی 
مددجویان کمیته امداد باید با جدیت پیگیری 
شود و نباید حمایت از این افراد به یکباره کاملًا 
قطع شود و حمایت های معنوی و فرهنگی باید 

ادامه دار در جریان باشد. 
رشد ۳۴ درصدی کمک های مردمی

به مددجویان
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان 
این جلسه گفت: مردم قم در  قم همچنین در 
سال گذشته ۲۲۳ میلیارد به مددجویان کمیته 
امداد کمک کردند در حالی که کمک های مردمی 

در سال ۱۴۰۰ مجموعا حدود ۱۶۶ میلیارد تومان 
بود.

فعالیت  بهتر  مدیریت  بر  مسعودیان   محسن 
خیریه ها در سطح شهر تاکید کرد و گفت: عدم 
مدیریت مناسب یکی از مشکلات عمده خیریه 
فعالیت ها  تضاد  و  پراکندگی  باعث  و  هاست 
می شود در صورتی که این فعالیت ها باید باعث 
را  خیرخواهانه  فعالیت های  افزایی  هم  موجب 

فراهم کند.
مسعودیان راد گفت: ۲۲هزار و ۲۴۰ خانوار در 
استان قم تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی 
هستند که ۳ درصد از کل جمعیت استان را شامل 

می شوند.
کمک های  درصدی  رشد ۳۴  به  اشاره  با  وی 
سال  در  مردم  گفت:   ۱۴۰۱ سال  در  مردمی 
گذشته ۲۲۳ میلیارد به مددجویان کمیته امداد 
کمک کردند در حالی که کمک های مردمی در 
سال ۱۴۰۰ مجموعا حدود ۱۶۶ میلیارد تومان 

بود.

امیرآبادی درجلسه شورای معاونین کمیته امداد استان قم:

توانمندسازی مددجویان باید با جدیت پیگیری شود


